
 فقیر شدن ده ها میلیون نفر
 با فروپاشی صندوق های بازنشستگی

دکتر علی سعدوندی، اقتصاددان، به 
بررسی پیامد های سیاست های ارزی اخیر 

پرداخت و هشدار داد که بازگشت...

باعلان وضع تعرفه بر واردات نفت آمریکا 
که از مکزیک و کانادا آغاز می شود، سرآغاز 

گمانه زنی های متعددی در زمینه...

سیاست های تعرفه ای آمریکا و 
سمت وسوی بازار نفت در ۲۰۲۵

صفحه5 صفحه3

 افتتاح سه ایستگاه شارژ برقی و
 ورود ۱۱۴ اتوبوس برقی به پایتخت

همزمان با شب میلاد امام حسن مجتبی )ع( و 
در قالب طرح پویش امید و افتخار، سه ایستگاه 

شارژ خودروهای برقی در سه نقطه...
صفحه6

فولاد در تنگنای انرژی؛ صادرات ۸۹۲ میلیون دلار کاهش یافت

فولاد در تنگنای انرژی؛ صادرات ۸۹۲ میلیون دلار کاهش یافت
         طی ۱۱ ماهه امسال ارزش صادرات زنجیره فولاد کشور ۱3 درصد معادل ۸۹۲ میلیون دلار کاهش داشته؛ همچنین تولید نیز با کاهش 6.۷ درصدی مواجه شده است.

 بررسی آمار تولید فولاد کشور در ۱۱ ماهه سال ۱۴۰۳ نشان از تشدید 
کاهش تولید فولاد کشور در اثر محدودیت های برق و گاز دارد؛ طبق آمار 
نرخ افت تولید فولاد ایران در ۹ ماهه امسال ۴.۸ درصد بود که در آمار ۱۰ 

ماهه به ۵.۵ رسید و در آمار ۱۱ ماهه به ۶.۷ درصد افزایش یافته است.
محدودیت های انرژی تولید فولاد میانی کشور را حدود ۲ میلیون تن به 

ارزش حدود یک میلیارد دلار کاهش داده است.
۷۵ درصد این کاهش در تولید شمش فولادی رخ داده است که نشان 
از تأثیر بیشــتر محدودیت های برق و گاز در واحدهای کوچک و متوسط 

بخش خصوصی دارد.
محدودیت های شدید گازی، تولید ظرفیت های جدید آهن اسفنجی به 

مدار آمده را خنثی کرده است.
تولید در کنسانتره سنگ آهن افزایشی است اما در گندله کاهش تولید 

به ثبت رسیده است.
بعد از شمش، میلگرد بیشترین نرخ کاهش تولید در زنجیره فولاد را به 
ثبت رسانده که عمدتاً ناشی از رکود شدید بازار داخلی و کاهش صادرات است.

کاهش ۱3 درصدی صادرات زنجیره فولاد
همچنین بررســی آمار صادرات ۱۱ ماهه سال ۱۴۰۳ این بخش نشان 
می دهد که ارزش صادرات زنجیره فولاد کشور، ۱۳ درصد معادل ۸۹۲ میلیون 
دلار کاهش داشته است. این در حالی است که در آمار ۹ ماهه میزان کاهش 

ثبات نسبی در بازار 
محصولات غذایی

رونمایی از عیار فوتبال 
ایران  در آسیا

کنسرت های لاکچری، 
تفریحی برای از ما بهتران
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بالاخره پس از ســال ها گفت وگــو و نظرخواهی در مورد 
تعطیلات آخر هفته، مجلس شورای اسلامی علیرغم انتظارات 
بخش خصوصی و فعالان اقتصادی، تعطیلی روزهای پنجشنبه را 
تصویب کرد. افزودن زمان های تعطیل با توجه به حدود ۳۰ روز 
تعطیلات رسمی کشور، ۵۲ روز جمعه و ۵۲ روز پنجشنبه و ۳۰ 
روز مرخصی سالانه، روزهای کاری در کشور را سالانه به حدود 
۲۰۰ روز کاهش می دهد و اگر روزهای تعطیلی به خاطر قطع 
برق و گاز را اضافه کنیم، عملًا حدود ۵۰ درصد روزهای سال 
را در تعطیلی به سر می بریم. به باور نگارنده، این امر هزینه ای 

حدود ۴۰۰ همت در سال به دولت تحمیل می کند.
تعطیلات برای تعادل کار و زندگی کارکنان امری پسندیده 
اســت؛ ولی نه به این حد که در کیفیت زندگی به جای تلاش، 
شاهد استراحت باشیم. در شرایط دشواری که معیشت اقتصادی 
مردم با آن مواجه است، فقدان بهره وری نیروهای انسانی، رشد 

اقتصادی کشور را به شدت تحت تأثیر قرار خواهد داد.
درواقع، زمانی باید به توســعه تعطیلات می پرداختیم که 
حداقل هــای رفاهی برای مردم فراهم بود؛ زمانی که ســاعت 
کار به ۴۰ ســاعت در هفته تقلیل می یابد، کارکنان در بخش 
خصوصی نیز چنین انتظاری خواهند داشت و برآورد می شود 
این امر، هزینه ای بیش از ۱۰ هزار میلیارد تومان در سال، برای 
این بخش را در برداشــته باشد. از سویی، فراهم شدن چنین 
بستری برای کارکنان بخش دولتی انگیزه ها را برای کار در بخش 
خصوصی کاهش می دهد. بهره وری کارکنان بخش دولتی هم 
همواره مورد نقد بوده و تلاش دولت ها و سازمان برنامه وبودجه 

ره به جایی نبرده است.
نمی دانم وجــدان نمایندگان مجلس اکنون از این تصمیم 
آســوده است یا آشفته؛ اما محتمل می دانم از آثار زیان بار این 

تصمیم در حد کفایت آگاهی نداشته اند.
درهرحال بخش خصوصی انتظار داشت اگر تصمیم بر این 
است که یک روز به تعطیلات هفته اضافه شود، این تعطیلی، 
روزهای شنبه باشد و این به معنای امکان هم زمانی فعالیت های 
اقتصادی با تعطیلات اکثر کشورهای دنیا حتی کشورهای عربی 
همچون عربســتان و امارات باشد؛ اما با تصمیم فعلی مبنی بر 
تعطیلی روزهای پنجشنبه، عملًا اقتصاد ما چهار روز با اقتصاد 
دنیا ارتباط نخواهد داشت و سه روز در هفته، فعالان اقتصادی 
در حوزه بازرگانی خارجی می توانند امکان گفت وگو و مراودات 

خارجی را داشته باشند.
گویا مردم به ویــژه فعالان اقتصادی در تصمیمات مجلس 
شورای اسلامی جایگاهی ندارند. کم توجهی به خواسته فعالان 
اقتصادی در مقایســه با انتظاراتی که از آنان در مشارکت های 
اقتصــادی می رود، موجبات دلســردی و قطع امید از مجلس 
به عنوان خانه ملت اســت که خود را در ظاهر همســو با آنان 

می دانند.

احمد اثنی عشری
نایب رئیس اتاق مشهد

لزوم تطبیق تعطیلات هفتگی 
با میزان رفاه مردم

  تعیین حداقل دستمزد متناسب با تورم، حداقل 
خواسته از دولت است

یک کارشــناس اقتصادی گفت: دولــت و حاکمیت 
حداقل کاری را که باید انجام دهند این است که حقوق ها 
و دستمزدها را نسبت به سال گذشته آن، هم راستا با نرخ 

تورم و بیشتر از افزایش حقوق های گذشته انجام دهند.
کامران ندری ، با اشاره به لزوم تعیین حداقل دستمزد 
در هر اقتصاد اظهار کرد: فلسفه تعیین حداقل دستمزد در 
اقتصاد این اســت که سیاست گذار از جهت توزیع درآمد 
نگران وضعیت معیشتی خانوارها و مردم جامعه است که 
این موضوع در اقتصادهای پیشرفته مانند آمریکا که یک 
اقتصاد کاملا لیبرال است، نیز مطرح است، به عبارتی برای 
حمایت از اقشار حقوق بگیر، سیاست گذار معمولا مبادرت 
به تعیین حداقل دستمزد می کند تا مطمئن باشد کسانی 
که کم ترین دستمزد را دریافت می کنند، می توانند حداقل 
زندگی خود را اداره کنند. بنابراین، ماهیت تعیین حداقل 
دستمزد این است که معیشت خانوارها در تنگنا قرار نگیرد.

وی ادامه داد: با این حال، تورمی را که اقتصاد ایران از سال 
۱۳۹۷ به بعد در حال تجربه کردن آن است، یک تورم بالا 
و سنگین است و سابقه نداشته است که طی شش یا هفت 
سال به صورت پیوسته نرخ تورم در کشور بالاتر از ۳۰ درصد 
باشد و این موضوع هزینه های زندگی همه مردم جامعه را 
افزایش داده است که طبیعتا اقشار حقوق بگیر نسبت به سایر 

اقشار درآمدی فشار بیشتری را متحمل شده اند.
این استاد اقتصاد خاطرنشان کرد: متاسفانه دراین بازه 
زمانی همواره نرخ افزایش دستمزدها کمتر از نرخ تورم بوده 
است. این در حالی است که نرخ تورم در برخی از گروه ها و 
اقلام تورمی مانند مسکن بسیار بالاتر از نرخ میانگین تورم 
عمومی اســت. بنابراین در این شرایط می توان گفت که 
بسیاری از افراد حقوق بگیرد در تامین هزینه های زندگی 
خود طی سال های گذشته در تنگنا قرار داشته و بی شک 
اگر برای این اقشار چاره جویی نشود، سطح نارضایتی در 
جامعه ای که شعار دولت مردان آن عدالت اقتصادی است 

شاهد افزایش خواهد بود.

بعد از شمش، 
میلگرد بیشترین 
نرخ کاهش تولید 

در زنجیره فولاد را 
به ثبت رسانده که 

عمدتاً ناشی از رکود 
شدید بازار داخلی 
و کاهش صادرات 

است.

ارزش صادرات زنجیره فولاد ۷۹۲ میلیون دلار اعلام شده بود.
شــمش و اسلب به عنوان محصولات اصلی صادراتی فولاد ایران، بیشترین 

کاهش حجم صادرات به ترتیب با ۱۷ و ۲۹ درصد افت داشته اند.
حجم صادرات مقاطع طویل ۱۴ درصد افزایش داشــته که البته کارت های 
بازرگانی اجاره ای همچنان بازیگر اصلی صادرات آن بوده اند و سهم تولیدکنندگان 
در بازار صادراتی را کاهش داده اند. این مسئله قطعاً بر ارزآوری فولاد کشور تأثیر 
گذار خواهد بود.روند افزایشــی حجم صادرات مواد اولیه زنجیره فولاد شامل 

کنسانتره و گندله تداوم دارد.
صادرات آهن اسفنجی )و بریکت( رشد ۱۴ درصدی داشته که عمدتاً در نیمه 

نخست سال صورت گرفته است.

در گزارش اخیر مرکز پژوهش های اتاق ایران، چگونگی و ویژگی های الگوی توسعه 
مکران بررسی شده؛مُکران خوابگاه خواهد بود یا کارگاه و زیستگاه؟ پاسخ به این پرسش 

و پرسش های دیگر قبل از شروع سرمایه گذاری در مکران بسیار مهم است.
دبیرخانه توســعه مکران به زودی تشکیل می شــود | از ظرفیت مرکز داوری در 

پروژه های سازمان برنامه و بودجه استفاده می کنیم
گزارش »پرســش ها و ایده های بنیادین درباره سیاست گذاری پیشرفت و آبادانی 
منطقه مُکران« به ابتکار کمیسیون خدمات فنی مهندسی و احداث و باهمکاری مرکز 

پژوهش های اتاق ایران تهیه و منتشر شد.
سند »توسعه منطقه ساحلی مکران«، بیست ودوم مهرماه ۱۳۹۹ به تصویب شورای 
عالی آمایش سرزمین رسیده و مدتی بعد برای اجرا ابلاغ شده است. سه سال بعد از آن 
در دی ماه ۱۴۰۲ معاون اول رئیس جمهور در شورای توسعه سواحل مکران از ضرورت 
توسعه این منطقه طبق یک نقشه و سند آمایش سرزمینی گفته است. کلیات طرح 
توسعه سواحل مکران در این جلسه بررسی شده و کلیات آن تصویب می شود. شواهد 
نشــان می دهد حکمرانان و سیاست گذاران سال هاست که در پی استفاده از ظرفیت 
منطقه مکران هستند.مجموعه ای از اسناد، طرح ها و برنامه ها هم برای همین منظور 
تهیه شده است. متن حاضر استدلال می کند که برای بهره گرفتن از ظرفیت هایی که 
منطقه مکران برای پیشرفت و آبادانی در اختیار قرار می دهد، و تبدیل کردن آن ها به 
فرصت هایی که در دنیای واقعی به خلق ارزش منتهی شوند، باید نگاهی چندجانبه، 
میان رشته ای، راهبردی و توأم با پرسیدن سؤالات بنیادین در پیش گرفت. این متن 
حاوی نگاه خاصی به بایسته های پیشرفت در این منطقه از کشور است و از این منظر 
رویکردی هنجاری دارد، اما هم زمان به تجارب گذشته مداخله دولت و سایر نهادهای 
حاکمیتی برای توسعه دادن ســایر مناطق کشور نیز نیم نگاهی دارد. گزارش تلاش 
می کند نشــان دهد برنامه ریزی پیشرفت و ساختن منطقه ای با زیست پذیری پایدار 
در مکران باید با توجه به چه اصولی صورت گیرد و اهداف اقدامات در این مسیر باید 
چه باشــد.این گزارش درنهایت اختصار تهیه شده و صرفاً تلاش می کند حکمرانی و 

سیاست گذاری پیشرفت و آبادانی منطقه مکران را به مجموعه ای از سؤالات بنیادین 
متوجه ســازد. گزارش هم زمان که پرسشگر است، هشدارآمیز نیز هست. بزرگ ترین 
هشدار متن این است که اگر به سؤالات بنیادینی که در اینجا طرح شده توجه نشود، 
در بهترین حالت همان نتیجه ای حاصل می شــود که در بقیه ســرزمین ایران بر اثر 
رویه های سابق حکمرانی و سیاست گذاری اقتصادی حاصل شده است. خواننده ممکن 
است بپرسد چرا »در بهترین حالت« تجربه های گذشته حاصل می شود. چون آنچه 
امروز در ایران شاهدش هستیم، محصول حکمرانی، سیاست گذاری و اجرای اقدامات 
توسعه ای در شرایط دسترسی به ارز فراوان ناشی از فروش نفت، موجود بودن منابع 
محیط زیســتی فراوان برای صرف کردن در مســیرهای ناپایدار، و شرایط بین المللی 
به شدت مساعدتر، و همچنین کمتر بودن ظرفیت های نارضایتی اجتماعی و سیاسی 
بوده است. این شرایط مساعد دیگر در دسترس نیستند و با تکرار شیوه حکمرانی و 
سیاست گذاری گذشته، به نتایج حاصل شده در وضع فعلی هم نمی توان دست یافت.

این متن حکمرانی و سیاســت گذاری پیشرفت و آبادانی منطقه مکران را ترغیب 

می کند تا هشت سؤال بنیادین را پاسخ دهد و آنگاه به هر گونه ایده برای سیاست گذاری، 
برنامه ریزی و اجرا در این منطقه بیندیشد. این هشت سؤال | که با تفصیل و جزئیات 

بیشتری در متن تحلیل شده اند به شرح زیر است:
۱-منطقه مُکران قرار است خوابگاه، کارگاه یا زیستگاه باشد؟ این سه تفاوت های 
بنیادین باهم یکدیگر دارند و درحالی که سیاست گذار همواره در پی ساختن زیستگاه 
بوده، اما عمده شواهد نشان می دهد درنهایت خوابگاه ها و کارگاه های ناپایدار با ظرفیت 

زیست پذیری پایین در ایران توسعه پیدا کرده اند.
۲-منطقه مُکران قرار اســت میزبان چه نوع صنایعی باشد؟ این صنایع قرار است 

چه نسبتی با مسائل واقعی اقتصاد ایران برقرار کنند؟
۳-پیشرفت و آبادانی در مکران قرار است حاوی چه پاسخی به تحولات اقتصادی 
روزافزون و فزاینده کشورهای حاشیه جنوبی خلیج فارس باشد؟ و چه سهمی در تعادل 
اقتصادی و اجتماعی بین این دو منطقه ایفا کند؟ این پیشــرفت و آبادانی قرار است 
چه پاســخی به انتظارات اجتماعی ایرانیان امروز بدهد که خود را با حاشــیه جنوبی 

خلیج فارس مقایسه می کنند؟
۴-پیشــرفت و آبادانی مکران قرار است با چه مدلی از حکمرانی اقتصادی صورت 
گیرد؟ آیا قرار اســت شاهد الگوی جدید و کارآمدی از حکمرانی اقتصادی باشیم که 
در صورت موفقیت به ســایر مناطق کشور نیز تســری یابد، یا شاهد تکرار و تعمیم 
دادن الگوهای ناکارآمد و مشکل ساز حکمرانی اقتصادی فعلی به منطقه مکران باشیم؟

۵-حکمرانی و سیاســت گذاری اقتصادی معطوف به دادن پاســخ های مناسب به 
سؤالات ۲، ۳ و ۴ با چه نوع »سیاست صنعتی« توأم می شود؟ اصلًا منظور از سیاست 

صنعتی در بستر پیشرفت و آبادانی مُکران به چه معناست و چه الزاماتی دارد؟
۶-حکمرانی و سیاست گذاری پیشرفت و آبادانی منطقه مکران قرار است چه آورده ای 
برای اقتصاد ایران داشته باشد؟ آن دسته مسائل اقتصاد ایران که می توانند از طریق 
پیشرفت و آبادانی در مکران پاسخ بیابند، چیست و رویکردهای بنیادین و درست برای 

پرداختن به این مسائل با طرح چه پرسش هایی امکان ظهور و بروز پیدا می کنند؟

چگونگی پیشرفت و آبادانی منطقه مُکران

5000 تومان

 هفته نامه سراسری  اقتصادی ،  اجتماعي
دوشنبه 27اسفند   1403
16رمضان 1446 |17 مارچ    2025
شماره 132

www.petrochemicalind.ir



اقتصاد کلان 

www.petrochemicalind.ir

۲
دوشنبـــه 27 اسفند  ماه 1403  شمــاره 132 

افزایش دستمزد به اندازه تورم باعث اشتغال می شود
  افزایش حداقل دستمزد به اندازه تورم در حوزه اشتغال می تواند اثر مثبتی داشته باشد؛ در واقع نه تنها باعث کاهش اشتغال نمی شود، بلکه افزایش 

بهره وری را به دنبال خواهد داشت.

اقتصاد کلان 

محمود کریمی بیرانوند - کارشــناس حوزه کار و اشــتغال ، درباره تعیین دستمزد 
کارگران و اهمیت آن اظهار کرد: تعیین حداقل دستمزد اگرچه در سازوکاری سه جانبه 
و با حضور و جلســات فشــرده فراوانی میان طرفین کارفرما و کارگران اتفاق می افتد، 
امــا نقش دولت و نمایندگان آن، هم به جهت کاریزماتیک و هم به جهت منافع دولت 
انکار نشدنی است و عموم مردم نیز عدم ایفای نقش دولت را نخواهند پذیرفت. به نظر 
می رسد هر استراتژی که بر نفی نقش دولت در تعیین حداقل دستمزد بیش  ازحد تکیه 
کند، نتیجه  اش تشــویش افکار عمومی و ایجاد فاصله میــان دولت و طبقه کارگران و 

عموم مردم خواهد بود.
وی افــزود: جریــان غالــب فکری دانشــگاهی که متأســفانه نقــش پررنگی در 
سیاســت گذاری های دولت ها دارند همواره بر این نکتــه تأکید دارد که تعیین حداقل 
دســتمزد اگر متناسب با نرخ تورم باشد، خود عاملی برای تشدید تورم خواهد شد. این 
مکتب فکری که دســتاوردها و پایه  های علمی آن نعل به نعل تابع اقتصاد لیبرالیستی 
اســت و حتی در حد تجویز نسخه هم از آن عدول نمی  کند از دلایل افت شاخص  های 

اقتصادی انقلاب اسلامی بوده است.
کریمی با اشاره بر اثرات واقعی افزایش حداقل دستمزد، تشریح کرد: برخلاف تصورات 
رایجی که برای مســئولان و تصمیم گیران می  ســازند بر اساس علم اقتصاد اگر حداقل 
دستمزد نتواند کفاف زندگی کارگران را بدهد، افزایش اندک حداقل دستمزد اثرات اندکی 
بر روی نرخ تورم خواهد داشت. اتفاقاً در چنین شرایطی مطابق با نظریه دستمزد- کارآیی 
که در اقتصاد کلان در ســطح بســیاری از دانشگاه  های مطرح دنیا نیز تدریس می  شود 
ارتباط بهره وری با سطح دستمزد غیرقابل انکار است. برخلاف نظریه  های دستمزد سنتی، 

نظریه دستمزد کارایی دستمزدهای بالا را عاملی برای افزایش بهره  وری بیان می  کند.
یکی از دغدغه  های اصلی مســئولان در تعیین حداقل دستمزد جمعیت حدود یک 
میلیون نفری است که در دولت بر اساس قانون کار پرداخت حقوق آن ها صورت می گیرد.

این کارشــناس حوزه کار و اشــتغال ادامه داد:  این نظریه علاوه بر ارائه توجیه منطقی 
و اقتصــادی برای انعطاف  ناپذیری دســتمزدها در جهت پاییــن که مورد توجه مکتب 
کینزین  های جدید در اقتصاد کلان است، دستمزدی بالاتر از دستمزد بازار توسط بعضی 
از شرکت  ها را منطقی می  داند زیرا کارگرانی که دستمزدهای بالاتری دریافت می  کنند، 

کارآیی بیشتری نیز دارند.
به گفته وی بر اســاس نظریه دستمزد کارایی، با افزایش دستمزد بالاتر از میانگین 
سطح دستمزدها، بهترین نیروی کار از نظر بهره  وری استخدام می شود. ادبیات مدل  های 
دستمزد کارآیی در اقتصاد کلان طی سالیان اخیر بسیار موردتوجه اقتصاددانان قرار گرفته 
و به دلایل مکرر مورد اثبات قرار گرفته است. درواقع در چارچوب این مدل عملی چنانچه 
حقوق و دستمزد کارگران کفاف زندگی را ندهد نه تنها کارآیی تولید کاهش پیدا خواهد 

کــرد، بلکه بهره  وری نیروی کار نیز کاهش پیدا خواهد کرد که این دو به مانند لبه یک 
قیچی هم زمان باعث کاهش تولید در کشور خواهند شد یا رشد تولید را کمتر خواهند کرد.

وی با اشــاره به اظهارات سازمان برنامه  و بودجه که از مخالفان افزایش ۵۷ درصدی 
نرخ حداقل دستمزد در سال ۱۴۰۱ بود، گفت: سازمان برنامه مخالف افزایش ۵۷ درصدی 
دستمزد در سال گذشته بود، درحالی  که تأثیر افزایش دستمزدها روی تورم سال گذشته 
تنها ۳.۳ درصد بود؛ علت این مســئله نیز به لحاظ اقتصادی کاملًا واضح اســت. چرخه 
دستمزد-تورم که به عنوان شاه کلید بیان شده برای عدم افزایش مؤثر نرخ حداقل دستمزد 
بیان می  شــود، به هیچ عنوان در شرایط کنونی اقتصاد کشور قابل استناد نیست، چراکه 
افزایش حداقل دســتمزد به افزایش رفاه حقیقی جامعه کارگری تا ســطح تورم واقعی 
نمی  رســد. درواقع زمانی چرخه دستمزد-تورم رخ می دهد که دو شرایط افزایش تورم 
ناشی از افزایش بی  رویه حداقل دستمزد طی یک دوره چندساله باشد و افزایش حداقل 

دستمزد بیشتر از سطح تورم کشور باشد، لحاظ شده باشد.
به گفته بیرانوند اما هیچ کدام از شرایط گفته شده در کشور وجود نداشته است چراکه 
متوسط افزایش دستمزد در ۱۱ سال اخیر تنها ۲۷.۵ درصد بوده و متوسط افزایش تورم در 
۱۱ سال اخیر نیز تقریباً همین مقدار بوده است. در واقع میانگین افزایش حداقل دستمزد 
از میانگین نرخ رشد تورم بیشتر نبوده است؛ بنابراین نمی تواند موتور محرکه افزایش تورم 
باشد. یکی از دغدغه  های اصلی مسئولان در تعیین حداقل دستمزد جمعیت حدود یک 
میلیون نفری است که در دولت بر اساس قانون کار پرداخت حقوق آن ها صورت می گیرد.

این کارشــناس حوزه کار و اشــتغال تصریح کرد: در این رابطه توجه به چند نکته 
ضروری است؛ اولاً دولت باید به عنوان یک راهکار اساسی و شدنی آنها را از اعداد قانون کار 
خارج کند چراکه عملاً کارمند دولتی محسوب می  شوند. اگر هم مسئله شامل کارکنانی 
می  شود که در شرکت  های دولتی مشغول به کار هستند و این کار باعث کاهش انگیزه 
شــان می شود باید سایر رفتارهای ســازمانی با ایشان هم تابع قانون تجارت باشد. الآن 
آنها عیال دولت هستند در عدم بازدهی و حقوق بگیر نیستند بر اساس قواعد دولتی؛ که 
پارادوکسی آشکار است و راهکار آن نیز صرفاً حل موضوع از طریق بودجه های سنواتی 

است که کار دشواری نیست.
وی ادامه داد: ثانیاً با فرض عدم انجام قسمت اول )یعنی خارج کردن کارکنان دولتی و 
شبه دولتی از قانون افزایش دستمزد سالیانه کارکنان دولتی و استناد ایشان به قانون کار( 
نیز باید توجه کرد که تعدادشان حداکثر یک دهم جمعیت کارگران کشور است. در حال 
حاضر جمعیت کارگری کشور تحت پوشش قانون کار)یا همان جمعیتی که بیمه اجباری 
دریافت می کنند( حداقل ۱۰ میلیون نفر اســت. در واقع دولت به دلیل عدم توانمندی 
غیراصولی در تأمین حداقل دستمزد برای کارکنانی که باید علی القاعده تحت حاکمیت 
دولت باشند ولی نیستند، زندگی حداقل ۹ میلیون خانوار دیگر را تحت تأثیر قرار می دهد.

برخلاف 
تصورات رایجی 

که برای مسئولان 
و تصمیم گیران 

می  سازند بر اساس 
علم اقتصاد اگر 

حداقل دستمزد 
نتواند کفاف 

زندگی کارگران را 
بدهد.

  هشدار به اخلال گران بازار ارز و طلا: 
حساب هایتان مسدود می شود

 دبیر شورای عالی مبارزه با جرایم پولشویی و 
تأمین مالی تروریســم با هشدار به اخلال گران و 
ســوداگران بازار ارز و طلا از توقیف حساب های 
بیش از ۵۰۰ شــخص حقیقی و حقوقی مظنون 

به پولشویی ارز و طلا خبر داد.
به گزارش از مرکز اطلاعات مالی وزارت امور 
اقتصادی و دارایی، هادی خانی رئیس این مرکز 
گفت: حســاب های بانکی بیش از ۵۰۰ شخصی 
حقیقی و حقوقی مشــکوک بــه انجام معاملات 
نامتعارف و مظنون به پولشویی در بازار ارز و طلا 
در راستای اختیارات قانونی مرکز اطلاعات مالی 
در ماده ۴۲ قانون بانک مرکزی و در همکاری با 

این بانک توقیف شد.
معــاون وزیر اقتصاد گفت: بررســی روابط و 
فعالیت های مالی این اشــخاص و مرتبطان آنها 
با ظن به پولشویی در دستور کار مرکز اطلاعات 
مالــی قرار گرفته و بعد از انجام مراحل تکمیلی، 
پرونده اشخاص متخلف به مرجع قضایی ارسال 
و اموال نامشروع و پول های بدون منشأ و کثیف، 

ضبط خواهد شد.
دبیــر شــورای عالی پیشــگیری مقابلــه با 
جرایــم پولشــویی و تأمین مالی تروریســم با 
هشــدار به اخلال گــران اقتصــادی تأکید کرد: 
در قانون مبارزه با پولشــویی و بر اســاس ماده 
۲ این قانــون برخلاف ســایر قوانین و مقررات 
مبارزه با فســاد و جرایم منشــأ پولشویی، اصل 
 بر برائت نیســت و امــوال و دارایی نامشــروع

 اشخاص مظنون به پولشویی توقیف و اگر شخص 
مظنون نتواند منشأ درآمدها و پول های مشکوک 
خود را مشخص کند برابر قانون، تمامی این اموال 

ضبط خواهد شد.
این مقام مســئول در وزارت اقتصاد، فلسفه 
قانون مبارزه با پولشــویی را شناســایی و ضبط 
پول هــای کثیف عنــوان و اعلام کــرد: تمرکز 
شورای عالی پیشگیری و مقابله با جرایم پولشویی 
و تأمین مالی تروریسم، شناسایی و توقیف اموال 
و دارایی های بدون منشــأ مشخص و به تبع آن 
خشکاندن بنیان های مالی مفسدان و اخلال گران 

اقتصادی است.

تورم تولید در بهمن ماه اعلام شد
مرکز آمار ایران تورم ماهانه تولید در بهمن 
ماه امســال را ۸.۴ درصد و تورم نقطه به نقطه 
)در مقایســه با بهمن سال گذشــته( را ۴۶.۵ 

درصد اعلام کرد.
 در بهمــن مــاه ۱۴۰۳، شــاخص قیمت 
 ۱۵۸۶.۷ صنعــت  بخــش  تولیدکننــده 
بــود که نســبت به مــاه قبل )تــورم ماهانه( 
 ۸.۴ درصــد افزایش، نســبت به ماه مشــابه

 ســال قبل )تورم نقطه به نقطه( ۴۶.۵ درصد 
افزایش و در ۱۲ ماهه منتهی به بهمن امســال 
نســبت به دوره مشابه سال قبل )تورم سالانه( 

۲۶.۶ درصد افزایش داشته است.
در بهمــن مــاه ۱۴۰۳ درصــد تغییــرات 
شــاخص قیمــت تولیدکننــده بخش صنعت 
نســبت به ماه قبل )تــورم ماهانه( ۸.۴ درصد 
اســت که در مقایســه با همین اطلاع در ماه 
 قبــل که ۵.۳ درصــد بــود، ۳.۱ واحد درصد

 افزایش داشته است.
به عبارتی میانگین قیمت دریافتی توســط 
تولیدکننــدگان محصولات صنعتــی به ازای 
تولید کالاهای خود در داخل کشــور در بهمن 
ماه ۱۴۰۳ نســبت بــه ماه قبــل ۸.۴ درصد 

افزایش دارد.
در ایــن مــاه بیشــترین تــورم ماهانــه 
بــا ۲۱.۷ درصــد مربــوط به گــروه »کُک و 
 فرآورده هــای حاصــل از پالایــش نفــت« و 
کمترین تــورم ماهانه با یــک درصد افزایش 
مربوط به گروه »وســایل نقلیه موتوری، تریلرو 

نیم تریلر« بوده است.
در بهمن ماه ۱۴۰۳ درصد تغییرات شاخص 
قیمت تولیدکننده بخش صنعت نسبت به ماه 
مشابه ســال قبل )تورم نقطه به نقطه( ۴۶.۵ 
درصد اســت که در مقایسه با همین اطلاع در 
ماه قبل )۳۶.۹ درصد( ۹.۶ واحد درصد افزایش 

داشته است.
به عبارتی میانگین قیمت دریافتی توســط 
تولیدکننــدگان محصولات صنعتــی به ازای 
تولید کالاهای خود در داخل کشور، در بهمن 
ماه ۱۴۰۳ نسبت به ماه مشابه سال قبل ۴۶.۵ 

درصد افزایش دارد.
در این ماه بیشــترین تورم نقطه به نقطه با 
۶۴.۹ درصد مربوط به گروه »مواد شیمیایی و 
فراورده های شیمیایی« و کمترین تورم نقطه به 
نقطه با ۲۳.۵ درصد مربوط به گروه »ســاخت 

منسوجات« بوده است.
در بهمن ماه ۱۴۰۳ درصد تغییرات شاخص 
قیمــت تولیدکننده بخش صنعت در ۱۲ ماهه 
منتهی به این ماه نسبت به دوره مشابه در سال 
قبل ۲۶.۶ درصد بود که در مقایســه با همین 
اطلاع در ماه قبل )۲۴.۵ درصد( ۲.۱ واحد درصد 

افزایش داشته است.
به عبارتی میانگین قیمت دریافتی توســط 
تولیدکننــدگان محصولات صنعتــی به ازای 
تولید کالاهای خود در داخل کشور در ۱۲ ماهه 
منتهی به بهمن ماه ۱۴۰۳ نسبت به دوره مشابه 

سال قبل ۲۶.۶ درصد افزایش دارد.
در ایــن مــاه بیشــترین تــورم ســالانه 
بــا ۳۸.۵ درصــد مربــوط به گروه »ســاخت 
 تجهیــزات برقــی« و کمترین تورم ســالانه

 با ۱۵.۳ درصد مربوط به گروه »ســاخت کاغذ 
و محصولات کاغذی« است.

منطقه ویژه مرزی 
مشترک ایران و ترکیه 
راه اندازی می شود

وزیر راه و شهرســازی گفت: اســتان آذربایجان غربی با برخورداری از ۶ مرز فعال با ســه کشور همســایه از موقعیت ویژه ای برخوردار است و ما به دنبال راه اندازی منطقه ویژه مرزی 
مشترک با کشور ترکیه هستیم.

 فرزانه صادق وزیر راه و شهرسازی در آئین افتتاح ۶۱ کیلومتر پروژه راه و بزرگراه در استان آذربایجان غربی شامل افتتاح محور خوی- قطور - رازی به طول ۳۱ کیلومتر و ۳۰ کیلومتر 
پروژه راه سازی به ارزش ۱۶ هزار و ۵۰۰ میلیارد ریال، گفت: امروز بعد از سال ها زحمتی که گذشتگان ما کشیده اند، قطعه دیگری از کریدور شرق - غرب را افتتاح کردیم که سه روز قبل 

در آذربایجان شرقی بخش دیگری از آن افتتاح شد که قرار است به مرز تمرچین برسد.
وی افزود: اســتان آذربایجان غربی با برخورداری از ۶ مرز فعال با ســه کشــور همســایه از موقعیت ویژه ای برخوردار است و ما به دنبال راه اندازی منطقه ویژه مرزی مشترک با کشور 
ترکیه هستیم. کریدورهای ترانزیتی نه فقط برای معیشت مردم شهرهایی که در این مسیر هستند اثرگذار است. بلکه اتفاقاتی که در محورهای مواصلاتی، ترانزیتی و پایانه های مرزی رقم 

می خورد، نه تنها در شهرهای پیرامون و استان بلکه در کشور اثرگذار است.

 انتشــار خبر موافقت کمیســیون ویژه مجمع تشخیص مصلحت نظام با عضویت 
ایران در کنوانســیون های پالرمو و CFT که پیش نیاز الحاق ایران به گروه اقدام مالی 
)FATF( اســت، با اســتقبال فعالان بازار ارز روبرو شده به طوری که نرخ ها در بازار رو 

به کاهش گذاشته است.
 پس از آنکه ســیدمحمد صدر عضو مجمع تشــخیص مصلحت نظام اواخر هفته 
گذشــته از تصویب لوایح CFT و پالرمو در کمیسیون ویژه مجمع تشخیص مصلحت 
نظام خبر داد و ابراز امیدواری کرد که در صحن مجمع نیز تصویب شود، نرخ ارزهای 

عمده در فضای مجازی کاهشی شد.
در کانال های مجازی نرخ دلار آمریکا ۹۱ هزار و ۳۰۰ هزار تومان اعلام می شود 
اما مشاهدات و پیگیری خبرنگار ایرنا از کف بازار چهارراه استانبول و سبزه میدان که 
مرکز اصلی فروش غیررســمی ارز هســتند، نشان می دهد که نرخ ها در بازار واقعی 

کمتر است و حتی دلار ۹۰ هزار تومانی هم خریدار ندارد.
 FATF فعالان بازار غیررســمی ارز می گویند که با توجه به تصویب لوایح مرتبط با
در کمیسیون مجمع، احتمال تصویب آن در صحن مجمع تشخیص هم بالاست و به 
این ترتیب یکی از موانع اصلی برای مبادلات مالی برداشته می شود و قیمت دلار از 

این رقم پایین تر نیز خواهد آمد.
از آنجا که کمیسیون ویژه مجمع تشخیص مصلحت نظام از کمیسیون های سیاسی 
امنیتی، اقتصادی و قضایی تشکیل شده است که آیت الله آملی لاریجانی رئیس مجمع 
تشخیص مصلحت نظام مسئولیت آن را به عهده دارد، امیدواری ها به تصویب نهایی 

این لوایح آن هم پس از سال ها انتظار بیش از گذشته افزایش یافته است.

به گفته محسن دهنوی سخنگوی مجمع تشخیص مصلحت نظام، جلسات بررسی 
۲ لایحه مذکور در مجمع تشخیص، در ابتدای سال ۱۴۰۴ برگزار خواهد شد.

بررســی کارشناســی لوایح پیوســتن ایــران به کنوانســیون مقابله بــا تأمین 
مالی تروریســم )CFT( و کنوانســیون پالرمو در کمیســیون های مجمع تشــخیص 
 مصلحــت نظــام به دنبــال درخواســت رئیس دولــت چهاردهــم و موافقت رهبر 
معظم انقلاب از ۲۳ دی ماه در مجمع آغاز شــد و با تشــکیل یک کمیسیون ویژه در 

دستور کار قرار گرفت.
گروه ویژه اقدام مالی )FATF( یک گروه بین دولتی است که مجموعه ای از قوانین 
و مقررات را برای مبارزه با پولشویی و تامین مالی تروریسم به کشورها ارایه می کند 
و این مقررات در بسیاری از آن ها در کشور در حال اجراست؛ بررسی های انجام شده 

در کمیســیون ویژه مجمع نشــخیص مصلحت نظام صرفاً درباره دو لایحه پالرما و 
سی اف تی است.

کنوانســیون مبارزه با جرائم سازمان یافته فراملی موسوم به پالرمو از ۱۸۰ کشور 
متعهد می خواهد تا درخصوص جلوگیری از قاچاق انســان و جلوگیری از ســاخت و 
قاچاق سلاح گرم و اجزای آن تلاش کنند. کنوانسیون مبارزه با تامین مالی تروریسم 
موسوم به سی اف تی)CFT( نیز یک کنوانسیون بین المللی است که به منظور مقابله 
با تأمین مالی تروریســم توسط ســازمان ملل متحد تصویب شده است. تصویب این 
لایحه از جمله شرایط حذف دائم ایران از لیست سیاه FATF یا گروه ویژه اقدام مالی 

علیه پول شویی است.
 FATF به باور کارشناســان، برداشتن این ۲ مانع، زمینه خروج ایران از لیست سیاه
را فراهم می کند و به خودتحریمی پایان می دهد، پیوستن به FATF که در حال حاضر 
فقط ایران، کره شــمالی و میانمار، خارج از این سیســتم قرار دارند می تواند مبادلات 

تجاری ایران با سایر کشورها را بهبود ببخشد.
در شرایط فعلی شمارش معکوس برای پایان نتیجه بررسی سی اف تی و پالرمو در صحن 
مجمع تشخیص مصلحت نظام و خروج ایران از لیست سیاه اف ای تی اف آغاز شده است و 
فعالان اقتصادی بیش از هر زمانی به برداشتن یکی از موانع تجارت از سر راه خود امیدوار 
 شده اند؛ تا جایی که صمد حسن زاده، رئیس اتاق بازرگانی ایران هم بر لزوم اتخاذ تصمیمی

 راهگشــا، قاطع و تمام کننده به نفع اقتصاد ایران، از بزرگان عضو مجمع تشــخیص 
مصلحت نظام درخواســت کرده تا در راســتای پذیرش کامل FATF برای شکوفایی 

اقتصادی و تحقق منافع ملی تلاش کنند.

 FATF واکنش مثبت بازار ارز به تصویب لوایح

وی تأکید کرد: فرض کنیم دولت مخیر بین انتخاب افزایش ۳۰ درصدی 
یا ۴۸ درصدی حداقل دســتمزد است. هزینه  های تولید در اقتصادی شامل 
هزینه  های نیروی انسانی، سرمایه و هزینه  های ثابت مانند زمین، زیرساخت و 
غیره است. در اقتصاد ایران مطابق با بدبینانه  ترین حالت ممکن سهم دستمزد 
کارگران در قیمت تمام شده تنها ۱۸ درصد است. معنای این عبارت این است 
که حتی اگر حداقل دستمزد به اندازه تورم افزایش یابد، مابه التفاوت آن که در 
فرض فعلی ۱۸ درصد است. تنها بر ۱۸ درصد از هزینه  های بنگاه  های کشور 
اثر می  گذارد. به عبارتی هزینه های یک بنگاه در این فرض در بهترین حالت 
۳ درصــد افزایش می یابد، آنهم در شــرایطی که کل بار افزایش ۳ درصدی 

هزینه های تولید به بخش افزایش تورم مصرف کننده منتقل شود.  
بیرانوند معتقد است که بهانه افزایش حداقل دستمزد به اندازه تورم باعث 
کاهش انگیزه بنگاه  ها برای جذب نیرو می  شــود چــرا که هزینه  های آن ها 
به شدت افزایش می  یابد؛ از اساس غلط است و هیچ واقعیت کارشناسی پشت 

سر آن قرار ندارد.
این کارشــناس حوزه کار و اشــتغال تصریح کــرد: همچنین با توجه به 
سیاست های ابلاغی مقام معظم رهبری در حوزه اشتغال و اقتصاد مقاومتی و 
همچنین تأمل در بیانات ایشان در حمایت از قشر کارگران نشان می دهد که 
افزایش حداقل دستمزد کارگران به جهت افزایش بهره  وری و حداقل نیازهای 

زندگی ایشان باید مورد توجه جدی قرار گیرد.
به گفته وی نکته کارشناسی بسیار مهم بعدی آن است که اقتصاد ایران 
به دلیل آنکه ظرفیت  های تولیدی آن دست نخورده است و استعدادهای بالقوه 
فراوانــی دارد به گونه ای که مقام معظم رهبری در بیانیه گام دوم ایران را در 
استفاده نکردن از فرصت های خود بکرترین کشور می  دانند و دارای شرایط عدم 
اشباع است. یعنی شرایطی که در آن اقتصاد هنوز به ظرفیت های تولیدی خود 
نزدیک نشده است. وقتی اقتصاد در شرایط اشتغال کامل  باشد یعنی باید همه 
عوامل تولید را به کار گرفته باشیم. آیا در اقتصاد کشور در این شرایط است؟  
واضح است که خیر. آیا می شــود شرایط کشور را با کشورهای توسعه یافته 
غربی که به اشتغال کامل نزدیک شده اند مقایسه کرد؟ واضح است که خیر.  
یکی از دلایل اصلی عدم اشــتیاق نیروی کار ایرانی پایین بودن حقوق و 
مزایا است؛ همین عامل خود باعث جایگزینی نیروی کار افغانستانی به جای 
نیروی کار ایرانی می شود.وی با بیان اینکه پس افزایش حداقل دستمزد به اندازه 
تورم در اقتصادی که در اشتغال کامل نیست نمی  تواند مانند کشوری که در 
شرایط اشتغال کامل است منجر به تورم شود، اظهار کرد: اساس مقایسه بین 
ما و ســایر کشورهای توسعه یافته غلط است. یعنی افزایش حداقل دستمزد 
به اندازه تورم نه تنها باعث ایجاد تورم نمی  شود بلکه از کانال افزایش بهره وری 
تولید و نیروی کار باعث کاهش تورم نیز خواهد شــد تا زمانی که اقتصاد به 

شرایط اشتغال کامل برسد.
بــه گفته بیرانوند یکی از دغدغه  های فعلی مســئولین حضور پرشــمار 
اتباع افغانســتانی در کشور اســت؛ درواقع یکی از گله  های همیشگی مردم 
هم این اســت که اتباع فرصت  های شــغلی ایرانیان را اشغال کرده  اند. فارغ 
از صحت یا کارشناســی بودن این دغدغه  ها یا گله  ها توجه به این مســئله 
حائز اهمیت اســت که یکی از دلایل اصلی عدم اشــتیاق نیروی کار ایرانی 
پایین بودن حقوق و مزایا اســت. همین عامل خود باعث جایگزینی نیروی 
کار افغانســتانی به جای نیروی کار ایرانی می   شود. مسئله  ای که در بسیاری 
 از اســتان  هایی کــه به کارگیری اتباع ممنوع اســت به صــورت غیرقانونی

 در حال رخ دادن است. یعنی زنگ خطر این بحران به صدا درنیامده، بلکه 
اتفاق افتاده است.

این کارشناس حوزه کار و اشتغال گفت: واضح و روشن است که اتباع با 
درآمدهای به مراتب پایین  تر از نیروی کار ایرانی حاضر به کار هســتند و از 
طرف دیگر چون حدود ۴۰ درصد از بیکاران کشور فارغ التحصیل دانشگاهی 
هســتند، حاضر به انجام کار با این ســطح دستمزدها نیستند و این مطالبه 
غیرمعقول نیز نیســت. یعنی اگر سطح حداقل دستمزد از سطح تورم کمتر 
باشــد منجر به تشدید بیکاری می  شود و نه بالعکس. این موضوعی است که 
اتفاق افتاده و هم اکنون در برخی اســتان  ها هم جمعیت بیکار زیادی داریم 
و هم فرصت های شــغلی فراوانی داریم. گواه این موضوع وجود حداقل ۵۰۰ 
هزار فرصت شغلی زنده در کشور است و درحالی که جمعیت بیکاری زیادی 
نیز داریم که جویای کار هســتند، اما کاری که ســطح درآمد مناسبی برای 

ایشان داشته باشد.
وی در ادامــه صحبت هایش بر پیامدهای افزایش حداقل دســتمزد در 
سال ۱۴۰۱ اشاره و تشریح کرد: علی رغم نگرانی ها و تصورات موجود  بابت 
پیامد افزایش حداقل دســتمزد به میزان ۵۷ درصد و تصویرســازی برخی 
رسانه  ها مبنی بر تعدیل گسترده نیروی کار، از بین رفتن بنگاه های کوچک 
و متوســط، کاهش تولید و عدم رشد بخش کارفرمایی، افزایش بیکاری و ... 
اما در سال ۱۴۰۱ که طبیعتاً نقطه اوج اثرات افزایش حداقل دستمزد است 
بیمه شــدگان جدید اجباری حدود ۱۴ درصد افزایش و افراد مشمول بیمه 

بیکاری ۸ درصد کاهش یافت.

 مدیرعامل صندوق کارآفرینی امید از اجرایی شدن افزایش سرمایه این صندوق در 
سال ۱۴۰۴ خبر داد و گفت: امیدواریم سال آینده دسترسی به منابع صندوق برای ارایه 

تسهیلات به واحدهای کارآفرین، خرد و کوچک بیشتر شود.
جعفر صفایی مزید درباره سرمایه گذاری این صندوق در طرح های توسعه ای کشور 
اظهار داشــت: در طی چند ماه گذشته بیش از ۶۰۰ طرح با سرمایه گذاری مستقیم و 

غیرمستقیم صندوق احیا شده است.
وی با بیان اینکه در یک سال گذشته بیش از ۳۰ هزار طرح توسط صندوق کارآفرینی 
امید تامین مالی شــده، تصریح کرد: تا پایان بهمن ماه حدود ۲۴۰ طرح نیز از این ۳۰ 
هزار طرح تامین مالی و به بهره برداری رسیده است.مدیرعامل صندوق کارآفرینی امید 

با بیان اینکه این صندوق در خصوص ارایه تسهیلات تکلیفی نیز عملکرد خوبی داشته 
است، تصریح کرد: صندوق کارآفرینی امید رتبه اول در بین موسسات مالی درباره پرداخت 

تسهیلات تکلیفی به کارآفرینان را داشته است.
وی همچنین درباره احیای واحدهای راکد نیز تصریح کرد: در نهضت احیای واحدهای 

اقتصادی راکد نیز صندوق کارآفرینی امید اقدامات خوبی داشته است.
صفایــی مزید با بیان اینکه در نهضــت احیای واحدهای راکد اقتصادی حدود ۷۳۰ 
طرح تامین مالی شده است، خاطر نشان کرد: این طرح ها شامل طرح های راکد، نیمه 
فعال و یا طرح هایی بوده اند که تعطیل شدند.وی با بیان اینکه طرح های احیا شده در 
حوزه های مختلف و در استان های متفاوت بوده اند، تصریح کرد: این طرح ها در قالب 

طرح های خرد و متوسط که محدوده ماموریت صندوق کارآفرینی امید است با تاکید بر 
مناطق محروم صورت گرفته که از تسهیلات مالی استفاده کرده و اشتغال زایی خوبی نیز 
داشته اند.مدیرعامل صندوق کارآفرینی امید ادامه داد: این صندوق در بسیاری از مناطق 
کشور بخصوص مناطق محروم اقدام به سرمایه گذاری می کند و رویکرد ماموریتی ما 
حمایت از اتمسفر کارآفرینی در کشور و در آن استان است که با تاکید بر جریان سازی 
و تراز منابع در مناطق محروم صورت می گیرد.وی با بیان اینکه برای دریافت تسهیلات 
از صندوق باید از ســوی دســتگاه های اجرایی، بنیادهای علوی و برکت معرفی شوند، 
گفت: افزایش ارایه تسهیلات به واحدهای کارآفرین و دسترسی به منابع بیشتر صندوق 
برای بنگاههای خرد، متوسط و حتی اصناف در دستور کار صندوق کارآفرینی امید است.

افزایش سرمایه صندوق کارآفرینی امید در سال آینده
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 فقیر شدن ده ها میلیون نفر

 با فروپاشی صندوق های بازنشستگی

 دکتر علی سعدوندی، اقتصاددان، به بررسی پیامد های سیاست های ارزی اخیر پرداخت و هشدار داد که بازگشت ارز پتروشیمی ها با 
نرخ های دستوری و پایین، نه تنها به ضرر صادرات و تولید داخلی است، بلکه می تواند به ورشکستگی صندوق های بازنشستگی و تشدید 

تورم منجر شود. وی همچنین از تبدیل بازار متشکل ارزی به سامانه ای شبیه نیما انتقاد کرد و این اقدام را گامی دیگر در جهت تخریب 
اقتصاد کشور دانست.

اگر کسی بخواهد 
اقتصاد کشوری را 

از بین ببرد، دو سه 
راه دارد. متأسفانه 
در ایران این پروژه 

دارد جلو می رود. 
یکی ورشکستگی 

صندوق های 
بازنشستگی است، 
یکی ورشکستگی 

بانک هاست و دیگری 
ورشکستگی بازار 

سرمایه یا بورس است.

  صندوق های بیت کوین در راه بورس
در سال های اخیر، بازارهای مالی ایران شاهد 
تحولات متعددی بوده اند کــه یکی از مهم ترین 
آن ها، ورود ابزارهای مالی نوین به بازار ســرمایه 
است. پس از موفقیت صندوق های سرمایه گذاری 
طلا، اکنون زمزمه هایی از ورود اولین صندوق قابل 
معامله بیت کوین به بورس تهران شنیده می شود.

ورود دارایی های جدید به بازار ســرمایه ایران 
ســابقه ای نسبتا کوتاه دارد اما اثرات قابل توجهی 
به جای گذاشــته اســت. اولین نمونه موفق آن، 
صندوق هــای مبتنی بر طلا بودنــد که در مرداد 

سال ۱۳۹۶ وارد بورس شدند.
به واسطه اضافه شدن یک کلاس دارایی جدید 
به بازار سرمایه، بخشی از سرمایه گذاران که تمایل 
بــه خرید طلای فیزیکی داشــتند، دارایی تحت 
مدیریت خــود را روانه بازار کردند. اما این تزریق 
نقدینگی فقط برای صندوق های طلا نبود و تمام 

بورس و فرابورس را تحت تاثیر خود قرار داد.
ارزش معامــلات بورس در ماه قبــل از ورود 
صندوق طلا به بازار ۱.۹۷ همت و این عدد برای 
فرابورس ۶۸۰ میلیارد تومان بود. اما با راه اندازی 
صندوق های طــلا، ضمن تزریق نقدینگی به این 
کلاس دارایــی، ارزش معاملات بورس و فرابورس 
در مرداد ماه به ترتیب به ۳.۳۹ همت و ۱.۶ میلیارد 

تومان رسید.
اکثــر کارشناســان، درصدی از رشــد ارزش 
معامــلات را به همیــن صندوق های طلا مرتبط 
دانستند، چرا که رشد ۶۹ درصدی ارزش معالات 
بــورس و رشــد ۱۴۱ درصــدی ارزش معاملات 
فرابــورس، به چیزی فراتــر از پارامترهای کلان 

اقتصادی نیاز دارد.
افزایــش در ارزش معامــلات واضحا افزایش 
شاخص های بورسی را به همراه داشت؛ به طوری 
که شــاخص کل تنها در عرض ۵ ماه ۲۳ درصد 

رشد یافت.
حــال که زمزمه ورود صنــدوق بیت کوین به 
گوش می رســد؛ آیا می تــوان امیدوار بود که این 
صندوق ها بتواننــد دارایی تحت مدیریت خود را 
به اندازه ۱۴ صندوق طلا در بازار سرمایه افزایش 
دهند؟در مرحله اول باید گفت که در ســال ۹۶، 
تمایــل خرید مردم به طلا به مراتب کمتر از الآن 
بود، اما ابزارســازی نوین ســازمان بورس بخشی 
از همان تقاضا را به ســمت بازار کشــاند و ارزش 

معاملات و پویایی را به بازار برگرداند.
حال بــا توجه بــه هجوم انواع ریســک های 
سیستماتیک به کشــور، سرمایه گذاران بیشتری 
تمایــل دارنــد تــا هــم در بــازار ارز دیجیتال 
سرمایه گذاری کنند و هم به واسطه ماهیت دلاری 
آن، ارزش ریالی سرمایه خود را در برابر نوسانات 
دلار حفظ کنند.از سوی دیگر کلاس دارایی های 
موجود در بازار سرمایه افزایش می یابد. این اتفاق 
از آن جهت حائز اهمیت اســت که در کشورهای 
تورمی، معمولا افت و رشد بازارهای مالی به صورت 
چرخشــی رقم خورده و اقبــال هم زمان به تمام 
بازارها کمتر صورت می ظگیرد.ورود صندوق های 
بیت کوین می تواند ســبب چرخش نقدینگی در 
خود بازار شــود و از خــروج پول جلوگیری کند؛ 
اتفاقی که در حال حاضر با چرخش پول بین بازار 
سهام، صندوق های درآمد ثابت و صندوق های طلا 
دنبال می شود و همچنین سیگنال های مختلفی 
از سیاست های کلان اقتصاد داخلی و خارجی به 

سرمایه  گذاران منتقل می کند.

  شکست مقاومت اونس طلا در سقف 
قیمتی

 اونس جهانی با وجود اینکه بیشــترین قیمت 
را در تاریخ ثبت کرد ولی امروز )شــنبه( از سقف 
پیش بینی ها کمی عقب نشینی کرده و با کاهش 
همــراه بود و به دو هزار و ۹۸۵ دلار در هر اونس 
معامله شد. ) ۲۵ اسفند( هر قطعه سکه طرح جدید 
)امامــی( ۷۹ میلیون تومان و ۹۰۰ هزار تومان و 
سکه طرح قدیم )بهار آزادی( ۷۴ میلیون و ۶۰۰ 
هزار تومان فروخته شــد که به ترتیب نسبت به 
معاملات روز پنجشــنبه )۲۳ اسفند( ۲۰۰ هزار 
تومان و ۲۰۰ هزار تومان کاهش داشت.امروز نیم 
ســکه ۵۰ میلیون و ۷۰۰ هزار تومان، ربع سکه 
۲۵ میلیون و ۷۰۰ هزار تومان و سکه گرمی ۱۳ 
میلیون و ۲۰۰ هزار تومان در بازار طلا قیمت خورد 
که در نیم سکه و سکه گرمی تغییری ایجاد نشد 
ولی در ســکه ربع سکه ۱۰۰ هزار تومان کاهش 
داشــت.از سوی دیگر، هر گرم طلای ۱۸ عیار به 
قیمت ۶ میلیون و ۸۲۱ هزار تومان فروخته شــد 
که نسبت به روز پنجشنبه ۴۹هزار و ۲۹۴ تومان 
کاهش داشــت؛ هر گرم طلای ۲۴ عیار نیز با ۴۹ 
هزار و ۵۶۸ تومان افزایش نســبت به روز کاری 
گذشــته به ۹ میلیون و ۱۱۰ هزار تومان رســید 
و هر مثقال طلا نیــز با ۱۶۳ هزار و ۶۸۶ تومانی 
به قیمــت ۲۹ میلیون و ۶۰۰ هزار تومان معامله 
شد.امروز در مرکز مبادله ارز و طلای ایران، بهای 
هر اسکناس دلار آمریکا به ۷۰ هزار و۶۷۶ تومان 
رسید و هر حواله دلار نیز ۶۸ هزار و ۷۵۱ تومان 
فروخته شــد که در اســکناس ۱۳۹ تومان و در 
حواله ۱۳۵ تومان نسبت به روز پنجشنبه افزایش 
را تجربه کرد.همچنین در بازار معاملات اسکناس، 
هر یورو به ۷۶ هزار و ۸۴۶ تومان و حواله یورو ۷۴ 
هزار و ۷۵۳ تومان قیمت گذاری شد که نسبت به 
پنجشنبه در اسکناس ۱۹۱ تومان و در حواله ۱۸۶ 
تومان کاهش داشــت.درهم امارات نیز ۱۹ هزار و 
۲۴۴ تومان و حواله آن نیز ۱۸ هزار و ۷۲۰ تومان، 
روبل روسیه ۸۲۷ تومان و حواله آن با ۸۰۵ تومان 
کشف قیمت شد که به ترتیب درهم در اسکناس 
۳۸ تومان و در حواله نیز ۳۷ تومان افزایش داشت 
و روبل نیز در هم در اسکناس و هم در حواله ۱۷ 

تومان افزایش داشت.

دولت به بیکاری در 
تولید دامن نزند

رئیس کانون عالی انجمن های صنفی کارگران ایران گفت: دولت با نادیده گرفتن نرخ تورم و تاثیر آن بر زندگی جامعه کارگری بر بیکاری ارادی در خط تولید دامن نزند.
 این هفته چانه زنی شرکای اجتماعی در خصوص تعیین حداقل دستمزد ۱۴۰۴ ادامه دارد. بر اساس نرخ تورم بهمن ماه که از سوی مرکز آمار ایران اعلام شده رقم استخراجی سبد 
معیشــت بیش از ۲۴ میلیون تومان است.ســمیه گلپور، رئیس کانون عالی انجمن های صنفی کارگران ایران به خبرنگار مهر گفت: عدم تناســب حداقل دستمزد کارگران با سبد معیشت 
تقریباً ۲۴ میلیونی مصوب کمیته مزد یعنی پذیرش رسمی بیماری بیکاری ارادی کارگر ایرانی و خالی شدن کارخانه ها از کارگران.وی افزود: شاید ده ها بار خطر ابتلای کارگران به بیماری 
بیکاری ارادی از سوی کانون عالی انجمن های صنفی کارگران ایران چه در مکاتبات رسمی با مسئولان و چه در رسانه های مختلف در طول دو سال اخیر گوشزد شده است.گلپور ادامه داد: 
بیماری خطرناکی که به دلیل سرکوب مزدی سال های اخیر، گریبانگیر جامعه فعال کارگری شده است و در آن با وجود فرصت های شغلی گوناگون در کارخانه ها، کارگاه ها، شرکت ها و 
سایر مراکز صنعتی، حرفه ای و خدماتی مشمول قانون کار متأسفانه به دلیل مکفی نبودن حقوق و عدم انطباق آن با سبد معیشت اعلامی از سوی مراجع ذی صلاح علیرغم وجود کارگران 

جویای کار، خالی از کارگر می ماند و کارگران رغبتی برای اشتغال در آن را ندارند با وجود اینکه در جستجوی شغل مناسب هستند و این یعنی بیکاری ارادی.

ســرمایه گذاری بر روی نقره می تواند در مقایســه با ســرمایه گــذاری بر روی 
طلا تصمیمی با ریســک بالاتر باشــد، با این وجود، با افزایش عدم قطعیت جهانی 
می توان گفت که اکنون زمان خوبی برای خرید »فلز شــیطان« است. سرمایه گذاران 
اکنون نســبت به طلا و نقره برای ســال ۲۰۲۵ خوش بین هســتند، زیرا نسبت به 
 رخداد های ژئوپولیتیکی و بدهی های دولتی بســیار بدبین هســتند. سرمایه گذاران

 ظرفیت بالقوه فلزات گرانبها را به عنوان پوششی در برابر ریسک بسیار جدی در نظر 
می گیرند. هفته نامه بریتانیایی حوزه ســرمایه گذاری »مانی ویکلی«در گزارشی در 
این باره که آیا اکنون زمان مناسبی برای خرید نقره است یا خیر، می نویسد:«در کنار 
اوراق قرضه یکی از راه های تنوع بخشــیدن به پرتفوی )ســبد سهام( به دور از سهام 
بازار های بورس، خرید کالا می باشد. طلا در طول سال ۲۰۲۴ عملکرد خوبی داشت و 
به بالاترین حد تاریخ خود رسید و چندین شاخص عمده سهام از جمله S&P ۵۰۰ را 
با رشــد ۲۷.۲ درصدی در طول سال شکست داد و تا ماه های آغازین سال ۲۰۲۵ به 
این حرکت صعودی ادامه داد. همین امر در مورد نقره نیز تا حد زیادی صدق می کند. 
قیمت نقره در سال گذشته ۲۱.۵ درصد افزایش یافت و تاکنون در سال ۲۰۲۵ حدود 

۱۲ درصد افزایش یافته است«. 

 هنگام تصمیم گیری در مورد سرمایه گذاری یا عدم سرمایه گذاری بر 
روی نقره باید این نکات را در نظر گرفت 

»مانــی ویکلی« دربــاره نکاتی کــه باید دربــاره خرید نقره به خاطر داشــت، 
می نویسد:«مورد سرمایه گذاری بر روی نقره متمایز از مورد سرمایه گذاری بر روی طلا 
است. علیرغم آن که هر دو فلز گرابن ها به طور مشابه با سابقه استفاده قابل توجه در 
ضرب سکه محسوب می شوند، در دوران معاصر، کیفیت صنعتی نقره بیش ترین تاثیر 
را بر روی قیمت آن داشته است. ۵۵ درصد تقاضای سالانه برای نقره از سوی عرصه 
صنعت یا فناوری مطرح می شود. برای درک این موضوع به اطراف تان نگاه کنید، اگر 
چیزی کلیدی روشــن و خاموش داشته باشد به احتمال زیاد حاوی نقره است. سایر 
موارد استفاده صنعتی از نقره شامل لحیم کاری و آلیاژها، صنایع شیمیایی و تجهیزات 
پزشکی هســتند. نقره در ساخت تجهیزات پزشکی مورد استفاده قرار می گیرد، زیرا 
باکتری ها نمی توانند بر روی آن رشــد کنند. به این دلایل است که نفره گاهی اوقات 
عملکرد قیمتی مشــابه مس را در مقایســه با سایر فلزات دارد. علاوه بر آن چه گفته 
شد، بسیاری از محرک های مشابهی که بر قیمت طلا تاثیر می گذارند از جمله استرس 
مالی، نرخ های بهره، انتظارات تورمی و تصمیم های حوزه سیاستگذاری در مورد نقره نیز 
صدق می کنند. در واقع، شما می توانید نقره را همانند طلا، اما با ویژگی های غیرمنطقی 

تر، بی ثبات تر و خطرناک تر بودن در نظر بگیرید. 
با این وجود، اگر به دنبال ریســک هســتید ســرمایه گذاری بر روی نقره سرگرم 
کننده تر است. سرمایه گذاران نقره نیز همانند سرمایه گذاران طلا در سال جاری سود 
برده اند، زیرا آشفتگی های ژئوپولیتیکی فشار صعودی بر روی قیمت ها ایجاد می کند، 
به ویژه در دوره پیش از اعمال رژیم تعرفه ای »دونالد ترامپ« که شاهد ارسال فلزات 
گرانبهــا به ایالات متحده در انتظار افزایش هزینه های واردات بودیم. این عجله برای 
تأمین فلز فیزیکی، نقدینگی را کاهش داده و به هزینه های استقراض به شدت بالاتر 

دامن زده است«.
این هفته نامه وزه ســرمایه گذاری در ادامه درباره خوب بودن یا نبودن ســرمایه 
گذاری بر روی نقره می نویســد:«علاوه بر صنایع پیش تر ذکر شده که به طور سنتی 

تقاضا برای نقره را هدایت می کنند، هم چنین، سه صنعت پررونق نیز با نقره مرتبط 
هستند: انرژی های تجدیدپذیر به ویژه پنل های خورشیدی فتوولتائیک، هوش مصنوعی 
به دلیل استفاده از نقره در سیم کشی، اتصالات و سوئیچ های تجهیزات مرتبط با آن 
و ســومی اســتفاده از نقره در صنایع دفاعی به دلایل مشابه با آن چه در مورد هوش 
مصنوعی ذکر شد. افزایش این صنایع به طور بالقوه به عدم تعادل در عرضه و تقاضا 
در تامین نقره دامن می زند که در میان مدت می تواند برای قیمت نقره مثبت باشد. 
طبق گزارش موسسه نقره، در فاصله سال های تا ۲۰۲۳ تقاضای سالانه نقره از ۱.۰۷ 
میلیارد اونس به ۱.۲۰ میلیارد اونس افزایش یافته اســت. در همان بازه زمانی عرضه 
نقره از ۱.۰۵ میلیارد اونس به ۱.۰۱ میلیارد کاهش یافت. به عبارت دیگر، بین مقدار 
نقره مورد نیاز و مقدار تولید شده آن شکاف بزرگی وجود داشته است. صنایع پررونق 
محــرک اصلی افزایش تقاضا هســتند. کل تقاضای نقره برای بخش صنعتی از ۴۵۷ 
میلیون اونس در ســال ۲۰۱۵ به ۶۵۴ میلیون اونس در سال ۲۰۲۳ افزایش یافت و 
انتظار می رود این رقم در سال ۲۰۲۴ با ۹ درصد افزایش به ۷۱۱ میلیون اونس برسد. 
لوازم الکترونیکی، به ویژه پنل های خورشیدی فتوولتاییک بزرگترین محرک افزایش 

تقاضای نقره برای استفاده در بخش صنعتی هستند«. 

 آن چه باید به دقت در مورد سرمایه گذاری بر روی نقره مدنظر قرار داد 
ایــن هفته نامه بریتانیایی با اشــاره به این که یک نکتــه مهم وجود دارد که باید 
پیش از تصمیم برای ســرمایه گــذاری بر روی نقره مدنظر قــرار داد، می افزاید:«با 
ایــن وجود، یکی از مواردی که باید هنگام ســرمایه گذاری بــر روی نقره به خاطر 
داشــت، نوسانات آن اســت. این موضوع برای ســرمایه گذارانی که شمش فیزیکی 
را بــا قیمت هــای لحظــه ای معاملــه می کنند، خطر کمتــری دارد، اما نوســانات 
 آن کمــاکان قابــل توجه اســت. علیرغم آن کــه این عامل می توانــد فرصت هایی

 را به ارمغان بیاورد، اما همزمان می تواند برای شــما به معنای از دســت دادن ارزش 
سرمایه در طولانی مدت باشد«. 

»مانی ویکلی« در پاســخ به این پرسش مهم که آیا باید روی طلا سرمایه گذاری 
کرد یا نقره، می نویســد:«اگر قصد سرمایه گذاری بر روی فلزات گرانبها از جمله نقره 
را دارید، احتمالا دســت کم به سرمایه گذاری بر روی طلا نیز فکر می کنید. عملکرد 
این دو فلز به عنوان کالا هایی برای سرمایه گذاری کاملا متفاوت از یکدیگر هستند. 
طــلا به اندازه نقره کاربرد صنعتــی ندارد، اما از لحاظ تاریخــی ذخیره ارزش قابل 
اعتمادتــری بوده اســت. اهمیت تاریخی آن دو فلز به عنــوان فلزات گرانبهای مورد 
اســتفاده در ضرب سکه بدان معناســت که طلا و نقره اغلب به طور مستقیم توسط 
ســرمایه گذاران مورد مقایسه قرار می گیرند. نسبت طلا به نقره قدیمی ترین نسبت 
مالی است که به طور مداوم دنبال می شود. این قیاس توضیح می دهد که برای خرید 
یک اونس طلا به چند اونس نقره نیاز است. نسبت طلا به نقره در زمان نگارش این 
گزارش تقریبا ۸۸.۴ بوده اســت. در دهه گذشــته نسبت بالاتر از ۸۰ به عنوان زمانی 
در نظر گرفته می شــد که نشــان می دهد طلا بیش از حد ارزش گذاری شده و زمان 
سرمایه گذاری بر روی نقره فرارسیده است. با این وجود، تصویر چندان ساده به نظر 
نمی رسد. نسبت طلا به نقره در واکنش به پاندمی کووید در اوایل سال ۲۰۲۰ برای 
مــدت کوتاهی از ۱۱۲ عبور کرد در حالی که بلافاصله پس از آن به شــدت کاهش 
یافت. این نســبت در اواســط دهه ۱۹۷۰ میلادی ثابت باقی مانده بود و در سه سال 
اخیر بالاتر باقی مانده است. به نظر می رسد روند بلند مدت نشان می دهد که نسبت 

طلا به نقره در ســطح بالاتری نسبت به گذشته قرار دارد. نسبت طلا به نقره از سال 
۱۹۹۹ میلادی به طور میانگین ۶۸.۱ اونس نقره بازای هر ۱ اونس طلا بوده است. این 
نســبت در ۲۵ سال گذشته ۵۷.۱ بوده است. این سطوح افزایش یافته در مورد نقره 
دیگر هدف پولی ندارند، در حالی که طلا کماکان تقاضای قوی از ســوی بانک های 
مرکزی پیدا می کند بانک هایی که می خواهند ریسک پرتفوی خود را گسترش دهند. 
بسیاری از تحلیلگران انتظار دارند سطحی از بازگشت میانگین در نسبت طلا به نقره، 
به ویژه به این دلیل که کســری مکرر عرضه اســتخراج معدن نقره در مقابل افزایش 
 تقاضا، اگر قیمت ها را در سال های آینده افزایش ندهد، رخ دهد. اگر چنین سناریویی

 محقق شــود می تواند از این دیدگاه حمایت کند که طلا در مقایســه با نقره بیش از 
حد ارزش گذاری شده است«. 

این هفته نامه بریتانیایی در ادامه با اشاره به وجود دلایلی برای خوش بینی نسبت 
به چشم انداز جایگاه نقره برای ســرمایه گذاری می نویسد:«موسسه سرمایه گذاری 
کاپیتال اکونومیکس در گزارش تحقیقاتی ای که در ماه ژانویه گذشــته منتشــر کرد 
نشــان داده بود که نقره در سالیان آینده عملکردی بهتر از طلا خواهد داشت. در آن 
گزارش آمده بود:«با توجه به اســتفاده رو به رشد نقره در بخش های با رشد سریع و 
غیر چرخه ای، و هم چنین رشــد کُند عرضه، ما فکر می کنیم که قیمت نقره طی دو 
سال آینده افزایش خواهد یافت و عملکرد بهتری در مقایسه با طلا خواهد داشت«. در 
بخش دیگری از آن گزارش اشاره شده بود که افزایش استفاده از نقره در تولید پنل های 
خورشــیدی فتوولتاییک باعث افزایش تقاضا برای نقره در سالیان آینده خواهد شد. 
در آن گزارش با استناد به تخمین آژانس بین المللی انرژی آمده بود:« تلاش ها برای 
جایگزینی نقره با مس تاکنون موفقیت تجاری به همراه نداشته و به نظر می رسد نقره 
در حال حاضر در تولید پنل های خورشیدی فتوولتاییک عنصری غیر قابل جایگزینی 
اســت. ما انتظار داریم تا سال ۲۰۳۰ تقاضا برای نقره در صنعت فتوولتائیک بیش از 
۳۰ درصد از کل تقاضای نقره را تشــکیل دهد«. یکی از محرک های تقاضای اضافی 
برای نقره البته هوش مصنوعی است که به شدت به نقره در سخت افزار اجزای خود 
از جمله تراشــه های رایائه ای متکی اســت. علیرغم آن که هوش مصنوعی و انرژی 
خورشیدی باعث افزایش تقاضا برای نقره می شوند، با این وجود، تامین برای حفظ آن 
تقاضا می تواند با مشکل مواجه شود. تولید جهانی نقره از معادن از زمان پاندمی کووید 
-۱۹ راکد باقی مانده و تولید نقره بازیافتی می تواند به دلیل فرآیند های فنی پیچیده و 
هزینه های بالا متوقف شود«. این هفته نامه در تحلیل درباره قیمت نقره تر سال جاری 
میلادی می نویسد:«براساس نظرسنجی صورت گرفته توسط BullionVault بزرگترین 
بازار آنلاین شمش در جهان به نظر می رسد احساسات نشان می دهد که قیمت نقره 
می تواند در سال جاری به افزایش خود ادامه دهد. علیرغم آن که آن آن سایت پیش 
بینی قیمت کالا ها را انجام نمی دهد، سالی دو بار از مشتریان خود نظرسنجی می کند 
تا نظرات آنان را در مورد این که قیمت طلا و نقره می تواند به کجا برسد، جویا شود. 
نتیجه نظرسنجی ماه دسامبر آن سایت از نزدیک به ۱۴۵۰ کاربر نشان دهنده خوش 
بینی قابل توجهی بود. پاســخ دهندگان پیش بینــی کردند که قیمت نقره تا پایان 
سال به ۳۶.۹۰ دلار خواهد رسید که ۲۷.۶ درصد بیش تر از قیمت نقره در شب سال 
نوی میلادی بوده است. سرمایه گذاران اکنون نسبت به طلا و نقره برای سال ۲۰۲۵ 
خوش بین هســتند، زیرا نسبت به رخداد های ژئوپولیتیکی و بدهی های دولتی بسیار 
بدبین هســتند. سرمایه گذاران ظرفیبت بالقوه فلزات گرانبها را به عنوان پوششی در 

برابر ریسک بسیار جدی در نظر می گیرند«.

اکنون زمان خوبی برای سرمایه گذاری بر روی نقره است؟

علی سعدوندی، اقتصاددان، با اشاره به بحث بازگشت ارز پتروشیمی ها، اظهار کرد: برخی نیرو های به ظاهر انقلابی و ارزشی 
مدعی هستند که ارز پتروشیمی ها باید به کشور بازگردد و در اختیار بانک مرکزی قرار گیرد. بانک مرکزی نیز این ارز را در 
بازار توزیع کند و به صورت مصنوعی قیمت ارز را پایین نگه دارد؛ اما این سیاست باعث می شود واردات افزایش یابد، صادرات 

با ضرر مواجه و به فرار سرمایه دامن زده شود.

 ده ها میلیون نفر فقیر خواهند شد
سعدوندی با انتقاد از این سیاست، افزود: بانک مرکزی سال هاست که سیاست های مخربی را در پیش گرفته است. اگر ارز 
پتروشــیمی ها بازنگردد و حیف و میل نشــود، و در حساب های شرکت های پتروشیمی در خارج از کشور وجود داشته باشد، 
به نظرم این یک موهبتی اســت. یعنی اگر این ارز نبود، الان این ارز توزیع شــده و از بین رفته بود و از کشور خارج شده بود؛ 
بنابراین این که پتروشــیمی ها و مدیران پتروشــیمی در بازگرداندن ارز تأخیر دارند، این یک خدمت به کشــور است. این ارز 

می تواند به عنوان یک ذخیره ارزشمند عمل کند و از فرار سرمایه جلوگیری کند.
وی همچنیــن بــه نقــش شــرکت های پتروشــیمی در حمایــت از صندوق های بازنشســتگی اشــاره کــرد و گفت: 
شــرکت های پتروشــیمی در اختیــار صندوق های بازنشســتگی هســتند و این صندوق ها با مشــکلات جــدی مواجهند. 
 اگــر ارز پتروشــیمی ها بــا نــرخ بالاتــری بازگــردد، وابســتگی صندوق هــای بازنشســتگی بــه بودجه دولــت کاهش

 می یابد و اثرات تورمی این قضیه نیز کم می شود.
ســعدوندی هشدار داد که سیاست های فعلی می تواند به ورشکستگی صندوق های بازنشستگی منجر شود. وی ادامه داد: 
اگر کسی بخواهد اقتصاد ایران را تخریب کند، یکی از راه های آن ورشکستگی صندوق های بازنشستگی، ورشکستگی بانک ها و 
ورشکستگی بازار سرمایه است. متأسفانه این پروژه ها در حال اجراست و اقتصاد ایران را به سمت فروپاشی کامل پیش خواهد 
برد. این که ارز پتروشیمی ها با نرخ بالاتری بازگردد، باعث می شود که وابستگی صندوق های بازنشستگی به بودجه دولت کاهش 
پیدا کند و اثرات تورمی این قضیه هم کم شــود. یعنی اگر کســی بخواهد واقعاً اقتصاد ایران را تخریب کند، یکی از راه هایش 

این است که شرکت های پتروشیمی را مجبور کند که ارز خود را با قیمت ارزان تر بفروشند. این باعث 
می شــود که شرکت ها زیان ده شــوند و در نهایت صندوق های بازنشستگی به صندوق های ورشکسته 

تبدیل شوند. اتفاقی که همین که الان در حال وقوع است.
سعدوندی اضافه کرد: بنابراین آن سیاست پیمان سپاری و بازگرداندن ارز و توزیع ارز در جهت فرار 
سرمایه، یک خیانت بزرگ به کشور بوده است اما این ها سعی می کنند روی آن سرپوش بگذارند. یعنی 
در قالب یک ســری الفاظ عوام فریبانه ســعی می کنند که این سیاست ادامه پیدا کند تا به فروپاشی 

کامل برسیم.
این اقتصاددان در ادامه صحبت های خود تاکید کرد: یک سیستمی در جهت تخریب اقتصادی کشور 
شــکل گرفته اســت و طرفداران این سیستم از حمایت های عجیب و غریب نهاد های خاص برخوردار 
هســتند و هیچ معلوم نیســت که نیت خیری در این زمینه وجود داشته باشد. چون اگر صندوق های 
بازنشستگی فرو بپاشند، ده ها میلیون نفر در این کشور فقیر خواهند شد. یعنی ده ها میلیون نفر زیر 

خط فقر خواهند رفت.
وی افزود: اگر کسی بخواهد اقتصاد کشوری را از بین ببرد، دو سه راه دارد. متأسفانه در ایران این 
پروژه دارد جلو می رود. یکی ورشکستگی صندوق های بازنشستگی است، یکی ورشکستگی بانک هاست 
و دیگری ورشکستگی بازار سرمایه یا بورس است. شما می بینید که به اسم بازگرداندن ارز پتروشیمی ها 
و به اسم محدود کردن شرکت های فولادی، دارند هر سه پروژه را با یک تیر به هدف می زنند و اقتصاد 

ایران را به طور کامل تخریب می کنند.

 بازار ارز توافقی به یک نیمای جدید تبدیل شد
وی در ادامه در خصوص سرنوشت بازار ارز توافقی و اینکه این بازار در حال تبدیل به سامانه تخصیص 
است، گفت: متأسفانه دوباره یک نام جدید گذاشته اند به نام سامانه. دقیقاً همان فاجعه ای که قبلا در 
مورد ارز اتفاق افتاد که ابتدا ۴۲۰۰ تومان بود، بعد به صورت ۲۸ و ۵۰۰ تومان بازگرداندند این دقیقاً 
کاری بوده که در زمینه ارز در دولت گذشــته انجام شــد. در این دولت هم متأســفانه ارز نیما حذف 
شده و بازار توافقی به وجود آمده است به این امید که یک نقطه شناور به وجود بیاید و مکانیسم بازار 
حکمفرما باشــد اما مجدداً شــما می بینید که همین بازار ارز توافقی به یک نیمای جدید تبدیل شده 
اســت. این اقدامات نشــان می دهد که برخی افراد تنها به فکر منافع شخصی خود هستند و به دنبال 

تخریب اقتصاد کشورند.
سعدوندی گفت: آنان بازار متشکل ارزی را از بین بردند. حتی مؤسسان بازار که در خدمت دولت 
و حاکمیت بودند را تحت فشــار قرار دادند. اما اهدافی که از آن تصور می شد شکل نگرفت. حتی من 
اطلاع دارم که برخی از این افراد از کشــور مهاجرت کردند. به نظر می رســد فقط به خاطر این که 
پست های هیئت مدیره را خودشان در اختیار بگیرند و در واقع از این دنیای فانی بهره ای ببرند دست 

به تخریب این بازار زدند.

 مایه شرمندگی است که فرد جدید برای وزارت اقتصاد نداریم
ایــن اقتصاددان در مورد دلایل افزایش نرخ ارز در مدت اخیر هم گفت: این که شــما بازگشــت 
تحریم ها و رســیدن ترامپ به قدرت را نادیده بگیرید و یک سیاســتی که به عنوان واکسن در جهت 
کنترل بحران در آینده بوده اســت را به عنوان بهانه ای برای افزایش قیمت ارز در نظر بگیرید، واقعاً 
 هنرمندی می خواهد. یعنی در سیاست گذاری ایران، افراد هرچه پرروتر باشند، جلوتر می روند. یعنی در

 شــرایطی که کشور تحت تخریب جدی قرار دارد، باز هم این عزیزان در صدد دستیابی به پست ها و 
وزارتخانه هستند.

 تا این حد فضای سیاست ایران به ابتذال کشیده شده است که واقعاً انتهای این وضعیت مشخص 
نیســت که ما در نهایت به کجا خواهیم رســید؟ عجیب اینجاست که وزیر را برکنار می کنند، اما فرد 
جدیدی ندارند که جای او بگذارند. این مایه شرمندگی یک کشور است، مایه شرمندگی مجلس و دولت 
است. نیرو ندارند که جایگزین کنند. الان کشور فرمانده اقتصادی ندارند. ما به یک لشکر شکست خورده 

و بدون فرمانده تبدیل شده ایم.
ســعدوندی در مورد تبعات سیاست پیمان ســپاری ارزی در نرخ های دستوری و پایین و این ادعا 
کــه ما، چــون یارانه می دهیم، پس باید ارزشــان را با قیمت ما برگردانند، هــم توضیح داد: یارانه ها 
نباید به این شــکل توزیع شــوند. می گویند بیــا ارز را ارزان بده به من. به کــی؟ نه به دولت؛ حتی 
در جیــب دولت نمی رود. منافع این قضیه به بانک مرکزی می رســد که بانــک مرکزی هم ارز را در 
 اختیــار واردکنندگان و در اختیار کســانی قرار می دهد که خانواده هایشــان آن طرف آب هســتند

 و می خواهند به اینها سوبســید بدهند. یعنی به خاطر یک دســتمال قیصریه، که نه بلکه کل اقتصاد 
را به آتش می کشند.

وی در پایــان تأکیــد کرد: توصیه اکید به نظام دارم که اگر می خواهید پایدار بمانید، کســانی که 
خانواده هایشــان و فرزندانشــان در خارج از کشور ســکونت دارند، را در مقامات بالای پولی و بانکی 
منصوب نکنید. جای دیگری می توانید قرار دهید، اما در مقامات بالای پولی و بانکی، مخصوصاً در حوزه 
سیاست های ارزی، قرار ندهید. چرا که این افراد منافع کشور را فدای منافع شخصی خود می کنند و 

به تخریب اقتصاد دامن می زنند.
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کشاورزی 

ثبات نسبی در بازار محصولات غذایی
  بیتا حسن پور   -     معاون توسعه مدیریت و منابع وزارت جهاد کشاورزی از ثبات نسبی در بازار محصولات غذایی خبر داد و گفت: به جز یک دو 

مورد مانند سیب زمینی که آن هم خارج از اختیارات وزارت جهادکشاورزی بود، در هفت ماهه گذشته، توانستیم ثبات را در بازار محصولات اساسی 
مانند مرغ، تخم مرغ  ایجاد کنیم.

معیشــت  نباید دغدغه    جنگلبان 
داشته باشد

رئیس ســازمان منابع طبیعی و آبخیزداری 
کشور گفت: جنگلبانان به دلیل وظیفه سنگینی 
که در حفاظت و مراقبــت از عرصه های ملی و 
اراضی منابع طبیعی برعهده دارند نباید دغدغه 

معیشت و مسکن داشته باشند.
 ۲۵ اسفند ۱۴۰۳ نشست شورای راهبردی 
حفاظــت منابع طبیعی و آبخیزداری کشــور با 
حضور رئیس ســازمان، فرمانده یگان حفاظت 
منابع طبیعی و نمایندگان ادارات منابع طبیعی 
استان های مختلف در محل این سازمان برگزار 

شد.
امروز ســالگرد تأسیس یگان حفاظت منابع 
طبیعی اســت که ۲۴ اســفند ۱۳۸۴ در کشور 

راه اندازی شد.
در این نشســت به مشــکلات ادارات منابع 
طبیعی در استان ها پرداخته شد. این چالش ها 
شــامل تعارض تعریف قانون معادن با حفاظت 
منابع طبیعــی، بلاتکلیفی ادارات منابع طبیعی 
در پاسخگویی به استعلامات معادن، کند بودن 
تهیه و نصب دوربین های حفاظتی، عدم تأمین 
اعتبار برای خرید پهپــاد، چالش این ادارات با 
صنایع و گرید بــالای آلودگی آنها، خودروهای 
چین و مشکلات ادارات حفاظت منابع طبیعی، 
عدم تجهیزات دفاع شخصی برای یگان حفاظت، 
یگان خودرویی فرســوده و کمبود ماشین آلات، 
کمبود نیروی انسانی کارآمد برای جلوگیری از 
قاچاق چوب، دام مــازاد و تخریب مراتع، آفات 
و تهدید جنگل زاگرس، درگیری ۲۳ اســتان با 
ریزگردها و تهدید جنگل هــا، تهدید گونه های 
بومی گیاهان دارویــی و.... بودند.علی تیموری، 
رئیس سازمان منابع طبیعی و آبخیزداری کشور 
در این نشست با اشاره به فعالیت یگان حفاظت 
منابع طبیعی گفت: جنگلبانان کشــور به دلیل 
وظیفه ســنگینی که بر عهده دارند و حفاظت و 
مراقبت از عرصه های ملی و منابع طبیعی نباید 
دغدغه معیشت و مسکن داشته باشند و در این 
راستا سازمان در حال تلاش برای رفع این بخش 

از مشکلات یگان حفاظت است.
وی افزود: در تأمین خودرو تجهیزات هزینه 
شده و باید این ابزار به کار گرفته شود و نیازمندی 

این حوزه استان ها به فوریت رفع شود.
رئیس ســازمان منابع طبیعی و آبخیزداری 
کشور با تأکید بر حفاظت اراضی ملی به عنوان 
انفال بیان کرد: این شاخصه جنگلبان است که 
شب و روز، گرما و سرما، تعطیلات و غیرتعطیلات 
نمی شناسد. جنگلبانان باید لباس متحدالشکل در 
ایام نوروز داشته باشند که گردشگران به راحتی 
آنها را بشناســند.تیموری گفــت: یکی دیگر از 
وظایــف ما آموزش و آگاهی دهی به مردم برای 
جلوگیری از قطع درختان و آتش ســوزی مراتع 
و جنگل ها است. ضمن اینکه جنگلبانان باید با 
حضور پررنگ، حس امنیت را برای قاچاقچیان 

چوب در این ایام از بین ببرند.

افزایش ۲۷۸ درصدی حجم سوختگی 
پوشش گیاهی کشور در سال جاری

فرمانده یگان حفاظت منابع طبیعی کشــور 
گفت: امسال به دلیل تغییر اقلیم، کاهش بارش 
و افزایش حجم پوشش گیاهی خشک شده، ۲۷۸ 

درصد به حجم سوختگی اضافه شد.
نشســت شــورای راهبردی حفاظت منابع 
طبیعی و آبخیزداری کشــور بــا حضور رئیس 
ســازمان، فرمانده یگان حفاظت منابع طبیعی 
و نمایندگان ادارات منابع طبیعی اســتان های 

مختلف در محل این سازمان برگزار شد.
امروز ســالگرد تأسیس یگان حفاظت منابع 
طبیعی اســت که ۲۴ اســفند ۱۳۸۴ در کشور 
راه اندازی شد.در این نشست به مشکلات ادارات 
منابع طبیعی در اســتان ها پرداخته شــد. این 
چالش ها شــامل تعارض تعریف قانون معادن با 
حفاظت منابع طبیعی، بلاتکلیفی ادارات منابع 
طبیعی در پاســخگویی به استعلامات معادن، 
کند بودن تهیــه و نصب دوربین های حفاظتی، 
عدم تأمیــن اعتبار برای خریــد پهپاد، چالش 
ایــن ادارات با صنایع و گرید بالای آلودگی آنها، 
خودروهــای چین و مشــکلات ادارات حفاظت 
منابع طبیعی، عدم تجهیزات دفاع شخصی برای 
یگان حفاظت، یگان خودرویی فرسوده و کمبود 
ماشین آلات، کمبود نیروی انسانی کارآمد برای 
جلوگیری از قاچــاق چوب، دام مازاد و تخریب 
مراتع، آفــات و تهدید جنگل زاگرس، درگیری 
۲۳ استان با ریزگردها و تهدید جنگل ها، تهدید 
گونه های بومی گیاهــان دارویی و.... بودند.علی 
ملکی آهنگران، فرمانده یگان حفاظت سازمان 
منابع طبیعی و آبخیزداری کشور در این نشست 
گفت: در ۱۱ ماهه امسال بیش از ۵۳ هزار تماس 
مردمی با سامانه ۱۳۹ که هر یک به یک عملیات 
منجر شد.وی افزود: حدود ۳۰ هزار پرونده درباره 
جرایم مختلف طی این مدت تشکیل شده است. 
ضمن اینکه بیش از ۵ هزار نفر متعرض به منابع 
طبیعی به دستگاه قضا معرفی شد.ملکی با اشاره 
به ضبط ۷۰۰ تجهیزات قطع درخت، ادامه داد: به 
بیش از ۲۳ هزار هکتار از اراضی ملی به بیت المال 
برگشــت شد و در این خصوص ۵۴۳ پرونده در 
راستای تخریب اراضی ملی تشکیل شده است.

فرمانده یگان حفاظت منابع طبیعی کشور با اشاره 
به آمار حریق گفت: با توجه به کاهش با شد سال 
جاری و افزایش حجم پوشش گیاهی خشک شده 
۲۷ درصد به تعداد فقره های آتش سوزی نسبت 
به ســال گذشــته افزایش یافته علاوه بر اینکه 
شاهد افزایش ۲۷۸ درصدی حجم سوخته شدن 

پوشش های گیاهی در ۱۱ ماهه امسال بودیم.

قیمت نان باید به 
تعادل برسد

رئیس اتاق اصناف ایران گفت: اگر لازم باشد استفاده نانوایان از خشخاش، کنجد، سبزیجات و | را ممنوع خواهیم کرد تا قیمت ها به تعادل برسد اما باید حقوق نانوایان نیز دیده شود.
 به نقل از اتاق اصناف ایران، نشست بررسی و رفع چالش های موجود در حوزه آرد و نان به ریاست قاسم نوده فراهانی رئیس اتاق اصناف ایران و با حضور علی فرهادی رئیس 
سازمان تعزیرات حکومتی، حسین صمصامی عضو کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی، رضا همایونی فر مدیرکل دفتر برنامه ریزی امور اقتصادی و توسعه منطقه ای وزارت 
کشــور، ســیداحد یوزباشی معاون نظارت ســازمان تعزیرات حکومتی، غلامعلی مهدوی، رئیس مرکز امور اصناف و بازرگانان ایران و دبیر هیئت عالی نظارت بر سازمان های صنفی 
کشور، امید سامری مشاور عالی اتاق اصناف ایران، کورش نجم آبادی معاون عملیات طرح هوشمندسازی یارانه آرد و نان )نانینو(، محمد جواد کرمی رئیس و اعضای کارگروه آرد و 
نان اتاق اصناف ایران و رؤسای اتحادیه های نانوایی مراکز استان به صورت حضوری و ویدئو کنفرانس برگزار شد.در این نشست که امروز ۲۵ اسفند ۱۴۰۳ در محل اتاق اصناف ایران 
برگزار شد، گزارش معاونت بازرسی و نظارت اتاق اصناف ایران در خصوص چالش های نانوایان با سامانه نانینو و پیشنهادات رفع این چالش ها قرائت شد و مقرر شد این گزارش با 

دقت نظر بیشتری در کمیسیونی که به همین منظور در اتاق اصناف ایران تشکیل خواهد شد، تهیه و تنظیم شده و در اختیار نهادهای ذی ربط قرار گیرد.

شــاهپور علایی مقدم روز شنبه با بیان اینکه هر کشــوری که در زمینه تامین غذایی وابسته باشد 
قادر نخواهد بود امنیت سیاســی و نظامی خود را نیز حفظ کند، اظهار داشت: با وجود مشکلات جدی 
مانند کمبود آب، تحریم ها و وابستگی به تأمین ارز واردات نهاده ها، بخش کشاورزی ایران توانسته است 

تاب آوری خود را حفظ کند.
معاون توســعه مدیریت و منابع وزارت جهاد کشــاورزی اظهار داشت: این وزارتخانه با برنامه ریزی و 
همکاری با ســایر نهادها، تلاش می کند نیازهای ســفره خانوار را برآورده کند؛ با این حال، برای کاهش 
وابســتگی به واردات و افزایش بهره وری، نیاز به سرمایه گذاری بیشتر در فناوری های نوین کشاورزی و 

مدیریت منابع آبی وجود دارد.
وی بــا تبییــن عملکردهــا بــرای تضمیــن امنیت غذایــی جمعیــت ۸۶ میلیون نفــری ایران 
 گفــت: ســخت ترین بخش مســئولیت امنیــت غذایی بر عهــده جهــاد کشــاورزی و ۴.۵ میلیون

 بهره بردار قرار دارد زیرا هرگونه نوســان در قیمت محصولات کشــاورزی، مستقیم بر زندگی و سلامت 
مردم تأثیر می گذارد.

معاون توسعه مدیریت و منابع وزارت جهاد کشاورزی گفت: با این که ایران با میانگین بارندگی حدود 
۲۳۰ میلی متر در سال، کشوری با محدودیت منابع آبی محسوب می شود، اما کشاورزی همچنان به عنوان 

یکی از بخش های مهم اقتصاد و اشتغالزایی باقی مانده است.
وی به ثبات نسبی در بازار محصولات غذایی در کشور هم اشاره کرد و افزود: به جز یک دو مورد مانند 
سیب زمینی که آن هم خارج از اختیارات وزارت جهادکشاورزی بود، در هفت ماهه گذشته، توانسته ایم 

ثبات را در بازار محصولات اساسی مانند مرغ، تخم مرغ ایجاد کنیم.
علایی مقدم وابستگی به نهاده های وارداتی را هم از عوامل بروز نوسانات قیمت مواد غذایی اعلام کرد 
و گفت: ســالانه حدود ۱۶ میلیون تن نهاده های دامی و کشاورزی )مانند ذرت، جو، کنجاله سویا( وارد 
می شــود که هرگونه نوسانات ارزی، افزایش هزینه های حمل  و نقل، صنایع تبدیلی و بسته بندی سبب 

افزایش قیمت مصرف کننده می شود.
معاون وزیر جهادکشاورزی از دستاوردهای دیگر در هفت ماه فعالیت را پرداخت مطالبات باقیمانده 
بازنشستگان بخش از سال ۱۳۸۱ به میزان ۱۰۴۰ میلیارد تومان اعلام کرد و ادامه داد: موضوع اساسی 
دیگر پیگیری های وزارت جهاد کشاورزی برای تهاتر بدهی مربوط به کود شیمیایی بود که منجر به حل 

مشکل طلبکاران شرکت های پتروشیمی نیز شده است.

مدیر حفظ نباتات ســازمان جهاد کشــاورزی لرستان گفت: 
مبارزه با علف های هرز مزارع گندم و جو به وســیله پهپاد مورد 

تایید سازمان حفظ نباتات کشور نیست و کارایی لازم را ندارد.
کامران پیرزادی افزود: به علت موجود و مجهز نبودن پهپادهای 
سمپاش به نازل های مناسب مبارزه با علف هرز، مناسب نبودن 
تعداد و قطر ذرات سم تولیدی و عدم یکنواختی پاشش در سطح 

محصول، استفاده از پهپاد مورد تایید نیست.
ی اظهار داشت: همچنین به دلیل مناسب نبودن میزان محلول 
مصرفی و با توجه به »بادبردگی« ذرات زیاد ســم با اســتفاده از 

پهپاد، در نتیجه خطر افزایش خسارت به مزارع، باغات و محیط زیست اطراف محل سمپاشی، وجود دارد بنابراین استفاده از این 
فناوری در حال حاضر برای مبارزه با علف های هرز مورد تایید نیست.

مدیر حفظ نباتات سازمان جهاد کشاورزی لرستان با تاکید بر اینکه استفاده از پهپاد برای سمپاشی، کارایی علف کش را به شدت 
کاهش و مقاومت علف های هرز را افزایش می دهد، یادآور شد: هم اکنون بیشترین کارایی سم پاشی علف های هرز، با استفاده از 

سمپاش بوم دار پشت تراکتوری با نازل تی جت است.
پیرزادی ادامه داد: توصیه  می شود استفاده از علف کش ها در دمای مناسب بین ۱۵ تا ۲۵ درجه سانتیگراد انجام و از سم پاشی 
در روزهای ســرد، ابری و بادی پرهیز شــود که در این راستا مشورت با کارشناسان مراکز جهاد کشاورزی جهت انتخاب زمان و دُز 

مناسب سم پاشی بسیار تاثیرگذار است.
وی تاکید کرد: رعایت این نکات، علاوه بر افزایش بهره وری سموم، موجب کاهش هزینه های اضافی و حفظ محیط زیست خواهد شد.

مدیر حفظ نباتات سازمان جهاد کشاورزی لرستان همچنین اضافه کرد: امسال تاکنون مبارزه شیمیایی با سن غلات در ۱۷۰ 
هزار و ۸۱ هکتار از مزارع استان انجام شده که در مقایسه با سال گذشته ۴۸ درصد افزایش یافته است.

پیرزادی سطح مبارزه با بیماری زنگ زرد غلات در سال زراعی ۱۴۰۳-۱۴۰۲ را ۱۵ هزار و ۳۷۵ هکتار اراضی استان اعلام کرد 
و ادامه داد: این خدمت در مقایسه با سال گذشته ۵۴ درصد افزایش داشته است.

وی با اشاره به افزایش ۱۰ درصدی مبارزه با علف های هرز مزارع گندم استان در این مدت تصریح کرد: میزان سهمیه کشوری 
مبارزه با علف های هرز گندم در ســال زراعی قبل ۲۲۵ هزار هکتار بود که مبارزه شــیمیایی با علف های هرز در سطح ۲۴۹ هزار و 

۲۲۷ هکتار انجام شده است.
مدیر حفظ نباتات سازمان جهاد کشاورزی لرستان تاکید کرد: ۱۸۵ واحد فروشندگی سموم شهرستان های ۱۲ گانه استان در 

۵۷ مرکز خدماتی نظارت و بازرسی می شوند.
پیرزادی افزود: ساماندهی و جلوگیری از عرضه سموم تقلبی و غیرمجاز، ارائه پروانه کسب، سموم قاچاق و تاریخ مصرف گذشته 

به طور معمول بررسی و سموم منع مصرف نیز پایش می شود.

 سرپرست سازمان امور عشایر ایران با بیان اینکه سال آینده سال 
سختی در تامین نهاده های دامی خواهد بود، گفت: با توجه به کاهش 
بارندگی ها و وقوع خشکسالی و همچنین افزایش قیمت جهانی جو 
و محدودیت صادراتی برخی کشورها، باید از هم اکنون برای تامین 

نهاده های دامی مورد نیاز عشایر برنامه ریزی کنیم.
 جهانبخش میرزاوند در شورای مدیران سازمان امور عشایر ایران، 
مدیریت اوج مصرف جو در مناطق عشایری و تبدیل آن به خوراک 
دام و کنستانتره برای بهینه سازی مصرف نهاده و افزایش بهره وری در 

این شرایط را ضروری دانست.
سرپرست سازمان امور عشایر ایران با تاکید بر راه اندازی کمیته فنی پروژه های عمرانی در سازمان، افزود: پروژه های عمرانی در مناطق 

عشایری باید شناسنامه دار شوند و پس از تایید در کمیته فنی سازمان به استان ها ابلاغ شود.
وی با اشاره به سهم عشایر از اعتبارات مالیات بر ارزش افزوده گفت: تهیه دستورالعمل و اولویت بندی هزینه کرد این منابع ضروری 

است، از این پس استراتژی سازمان باید انجام پروژه های اثربخش با منابع محدود و مبتنی بر بهره وری باشد.
میرزاوند به روزرسانی قوانین مرتبط با جامعه عشایری را ضروری دانست و بیان داشت: بسیاری از قوانین موجود در حوزه عشایر مربوط 

به ۶۰ و ۷۰ سال پیش است و لازم است با شرایط امروز تطبیق داده شوند؛ لذا تنقیح قوانین این حوزه در دستور سازمان قرار دارد.
وی افزود: در برنامه ششم توسعه، شانزده بار از عشایر نام برده شده بود اما در برنامه هفتم تنها یک بار به نام عشایر اشاره شده است 

که این موضوع را باید آسیب شناسی کنیم.
میرزاوند استفاده از نظرات کارشناسان در انجام کارها را یادآور شد و افزود: کیفیت کار از کمیت آن مهمتر است و برنامه ریزی ها و 

تصمیم گیری ها باید بر پایه نظرات کارشناسی باشد.
وی بر رعایت الزامات قانونی در خصوص جمع داری اموال و تجهیزات و ماشین آلات تأکید کرد و گفت: در مدیریت استراتژیک، منابع 
محدود هستند و باید با اولویت گذاری صحیح، فعالیت های سازمان به شکل مؤثری انجام شود، بنابراین تعمیر و نگهداری ماشین آلات و 

استفاده حداکثری از امکانات موجود یک نیاز است.
ارائه برنامه ۱۰۰ روزه از سوی دفاتر تخصصی، رعایت دقیق قوانین اداری و استخدامی، رعایت مسایل حقوقی در انعقاد قراردادها و 
تفاهم نامه با دستگاه ها، پیگیری جدی پرونده های حقوقی در امور عشایر استان ها، ارائه گزارش دقیق از وضعیت کامیون های آبرسانی سیار به 
عشایر و توسعه سامانه های الکترونیکی برای خدمات رسانی به عشایر از دیگر تاکیدات سرپرست سازمان امور عشایر ایران در این نشست بود.

میرزاوند همچنین شفاف سازی بودجه  و اعتبارات فعالیت های فرهنگی در سازمان را ضروری عنوان کرد و افزود: باید در این زمینه 
از ظرفیت های دستگاه های فرهنگی و خیرین استفاده کنیم و در هزینه کرد اعتبارات سازمانی نیز هر جا منع قانونی ندارد امور فرهنگی 

را مدنظر قرار دهیم.

مدیریت تامین نهاده  دامی مورد نیاز عشایر مبارزه پهپادی با علف های هرز گندم و جو کارایی ندارد

 رئیس اداره کل پایش و ارزیابی خســارت صندوق بیمه کشــاورزی با بیان اینکه 
خشکسالی و سرمازندگی خسارت های گســترده ای را به مزارع استان خوزستان وارد 
کرده است، گفت: کاهش بارندگی بسیاری از اراضی زراعی این استان را از چرخه تولید 

خارج کرده است.
 شــهاب محلاتی درباره ارزیابی خسارات وارده به اراضی کشاورزی خوزستان اظهار 
داشــت: پس از وقوع سرمازدگی گسترده در استان خوزستان، تیم های ارزیابی صندوق 
بیمه کشاورزی در سریع ترین زمان ممکن در محل حاضر شده و فرایند بررسی خسارت ها 

را آغاز کردند.
رئیس اداره کل پایش و ارزیابی خسارت صندوق بیمه کشاورزی با بیان اینکه پرداخت 
غرامت به کشاورزان آسیب  دیده وابسته به تامین اعتبار از سوی سازمان برنامه  و بودجه 
اســت، اظهار داشت: مســوولان بیمه ای براین باورند که این فرایند نیازمند همکاری و 
سرعت عمل نهادهای ذی ربط است تا کشاورزان بتوانند با کمترین آسیب اقتصادی از 

این بحران عبور کنند.
وی تصریح کرد: به محض وقوع خسارت، تیم های ارزیابی بیمه به مناطق آسیب دیده 

اعزام شده اند و فرایند پایش میدانی آغاز شده است.
به گفته وی، این بررسی ها شامل ارزیابی زمینی توسط کارشناسان متخصص و استفاده 
از فناوری های نوین سنجش از دور برای دقت بیشتر در تخمین میزان خسارات است.

محلاتی گفت: در سال زراعی جاری، دو عامل اصلی باعث خسارت گسترده به مزارع 
استان خوزستان شده است. نخست، خشکسالی و کاهش بارندگی که بسیاری از اراضی 
زراعی را از چرخه تولید خارج کرده است. دوم، وقوع سرمازدگی در اسفندماه که تأثیر 

شدیدی بر تولیدات محصولات کشاورزی به ویژه در شمال استان گذاشته است.
وی با اشــاره به اهمیت فناوری های نوین در ارزیابی خسارات افزود: ما با استفاده از 
تصاویر ماهواره ای و روش های سنجش از دور، تلاش می کنیم ارزیابی دقیق تری از میزان 
خسارت داشته باشیم. این داده ها کمک می کنند که ارزیابی مزارع آسیب دیده با دقت 
بیشتری انجام شود و پرداخت غرامت ها بر اساس اطلاعات صحیح و جامع صورت گیرد.

وی تصریح کرد: صندوق بیمه کشاورزی آماده پرداخت خسارات است، اما تخصیص 

بودجه باید در زمان مناسب انجام شود. هرگونه تأخیر در این روند، باعث افزایش فشار 
اقتصادی بر کشاورزان خواهد شد. امیدواریم که با همکاری نهادهای مربوطه، این مشکل 

به زودی برطرف شود و بتوانیم خسارت های وارده را جبران کنیم.

چالش تأمین اعتبار برای جبران خسارت کشاورزان
محمد آلاله، معاون خدمات بیمه ای بانک کشــاورزی استان خوزستان نیز گفت: در 
حال حاضر، همکاران ما در سطح استان مشغول پایش های میدانی هستند و اطلاعات 
خسارت دیدگان را جمع آوری می کنند. علاوه بر این، کارشناسان صندوق بیمه کشاورزی 
برای بررسی های دقیق تر در استان حضور یافته اند. طی سه روز گذشته، جلسات متعددی 
با سازمان جهاد کشــاورزی استان برگزار شده است تا روند بررسی ها سرعت بیشتری 

پیدا کند.
وی تصریح کرد: میزان خســارت در مناطق مختلف اســتان متفاوت است و همین 
موضوع، ارزیابی و دســته بندی خســارات را پیچیده تر کرده است. با این حال، تمامی 

تلاش ها برای تسریع در این فرایند و کمک به کشاورزان در حال انجام است.

وی افزود: با وجود اقدامات ســریع صندوق بیمه کشــاورزی برای ارزیابی خسارت، 
پرداخت غرامت ها به کشــاورزان نیازمند تأمین اعتبار از سوی سازمان برنامه  و بودجه 
اســت. مســوولان بیمه ای معتقدند که بدون این تأمین مالی، امکان جبران خسارات و 

حمایت از کشاورزان وجود نخواهد داشت.
آلاله اظهار داشت: ما تمام تلاش خود را برای بررسی سریع خسارت ها به کار گرفته ایم، 
اما در نهایت، اگر اعتبارات لازم تأمین نشــود، امکان پرداخت غرامت ها وجود نخواهد 
داشت. روند تخصیص منابع مالی از سوی سازمان برنامه وبودجه باید هرچه سریع تر انجام 

شود تا کشاورزان بیش از این متضرر نشوند.
وی افزود: متأسفانه یکی از مشکلات اساسی، زمان بر بودن تأمین این اعتبارات است. 
کشاورزان در شرایط اقتصادی سختی قرار دارند و تأخیر در پرداخت خسارت ها می تواند 
مشکلات جدی تری برای آن ها ایجاد کند. به همین دلیل، پیگیری های مستمر از سوی 

صندوق بیمه کشاورزی و مسئولان مرتبط برای تأمین منابع مالی ادامه دارد.
وی بــا بیان اینکه مســوولان بیمه  ای بر لزوم افزایش حمایت  ها از کشــاورزان در 
برابر بلایای طبیعی تأکید کردند گفت: خشکسالی و سرمازدگی دو چالش بزرگ برای 
کشــاورزان خوزستانی بوده اند و نیاز است که بیمه محصولات کشاورزی با حمایت های 

بیشتری همراه شود.
آلاله اظهارداشــت: برخی محصولات کشاورزی مانند سبزی ها و صیفی جات تحت 
پوشــش بیمه قرار ندارند و این موضوع باعث شــده که کشــاورزان شمال استان، که 
تأمین کننده اصلی این محصولات هستند، آسیب بیشتری ببینند. اگر قرار باشد کمکی 
به این بخش شود، باید از طریق سازمان مدیریت بحران و حمایت های دولتی انجام شود.

وی افزود: یکی از چالش های مهم، ضریب نفوذ پایین بیمه در بین کشاورزان است. به 
دلایل مختلف از جمله مشکلات مالی کشاورزان و تأخیر در پرداخت خسارت ها، استقبال 
از بیمه کمتر بوده است. ما امیدواریم که در آینده با اصلاح این روند، کشاورزان بیشتری 
به بیمه محصولات خود ترغیب شوند.گفتنی است؛ در حال حاضر، فرایند بررسی و برآورد 
خســارت در استان خوزستان ادامه دارد و مسوولان بیمه ای تأکید دارند که در صورت 

تأمین اعتبار، پرداخت غرامت ها در اسرع وقت آغاز خواهد شد.

 فرمانده یگان حفاظت ســازمان امور اراضی کشــور از آغاز اجرای طرح تشدید رصد 
هوشمند و گشــت زنی حضوری زمین های کشاورزی توسط یگان حفاظت سازمان امور 
اراضی در کشــور از ۲۶ اســفند ۱۴۰۳ خبر داد و اعلام کرد که اجرای این طرح تا ۱۶ 

فروردین ۱۴۰۴ ادامه دارد.
 سرهنگ اکبر امینی روز شنبه گفت: رصد هوشمند و گشت زنی اراضی کشاورزی به 
صورت شــبانه روزی برای جلوگیری از تغییر کاربری غیرمجاز در روزهای پایانی ســال و 

نوروز ۱۴۰۴ در کشور تشدید می شود.
فرمانده یگان حفاظت سازمان امور اراضی کشور با بیان اینکه گشت زنی ها در این روزها 
دو برابر و در دو شیفت انجام می گیرد، اظهار داشت: برای افزایش تعداد گشت های حضوری 
از سایر حوزه های جهادکشاورزی استان ها به این طرح در راستای حفظ اراضی کشاورزی 

کمک خواهد شــد.وی ادامه داد: ۳۰۰ سرباز یگان حفاظت سازمان امور ارضی کشور در 
نوروز برای اجرای طرح تشدید رصد هوشمند و گشت زنی اراضی کشاورزی همکاری خواهند 
کرد.امینی، امنیت غذایی را یکی از مولفه های اقتدار کشور دانست و گفت: در این راستا 
زمین های کشاورزی باید حفاظت شوند و این امر نیاز به عزم ملی و کمک همه نهادهای 
ذی ربط دارد.وی در همین حال از تشــکیل گشت مشترک در قالب این طرح خبر داد و 
تصریح کرد: با توجه به این که افراد سودجو معمولا در تعطیلات نوروزی، به تغییر کاربری 
اراضی کشــاورزی اقدام می کنند، از این رو ما هماهنگی هایی را با یگان حفاظت سازمان 
منابع طبیعی، سازمان حفاظت محیط زیست و مسکن و شهرسازی در حوزه زمین انجام 
داده ایم تا در قالب گشــت مشــترک، ماموریت ها برای رصد و پایش اراضی کشاورزی در 
۳۱ استان کشور با قوت بیشتری صورت گیرد.فرمانده یگان حفاظت سازمان امور اراضی 

کشور گفت: هموطنان نیز در سراسر کشور می توانند اطلاعات و گزارش های خود را مبنی 
بر ساخت و سازهای غیرمجاز و تغییر کاربری اراضی کشاورزی از طریق سامانه ۱۳۱ ارایه 
دهند و گشــت های یگان حفاظت در اسرع وقت در منطقه و محل، حاضر خواهند بود و 
وضعیت را مورد بررســی قرار می دهند و براساس تکلیف به فرد متخلف اخطار می دهند 
و در ســامانه CMS نیز ثبت می شــود.وی افزود: طرح تشدید رصد هوشمند و گشت زنی 
یگان حفاظت ســازمان امور اراضی در سه مرحله پیش از نوروز، در حین نوروز و پس از 
نوروز انجام می گیرد که شامل بررسی و تحلیل نتایج و آمارها است.امینی ادامه داد: پیش 
از آغاز طرح تشــدید رصد از طریق رسانه ها و فضای مجازی در مورد جلوگیری از تغییر 
 کاربری غیرمجاز زمین های کشاورزی هشدار داده ایم و در حین طرح، گشت زنی های یگان

 حفاظت را خواهیم داشت.

خسارت گسترده خشکسالی و سرمازدگی به مزارع خوزستان

آغاز طرح تشدید رصد هوشمند اراضی کشاورزی از ۲6 اسفند
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سیاست های تعرفه ای آمریکا و سمت وسوی بازار 
نفت در ۲۰۲۵

  بیتا حسن پور   - باعلان وضع تعرفه بر واردات نفت آمریکا که از مکزیک و کانادا آغاز می شود، سرآغاز گمانه زنی های متعددی در 
زمینه پیامدهای سیاست های جدید واشنگتن در بازار انرژی بود؛ پیامدهایی که می تواند هزینه های سنگینی در خودِ آمریکا به بار آورد.

با آغاز دولت چهاردهم 
و بر اساس برنامه هفتم 

توسعه هدفگذاری 
دولت برای احداث ۱۲ 
هزار مگاوات نیروگاه 

تجدیدپذیر صورت 
گرفت. در دولت 

انرژی 

  توقیف 3 فروند شناور حامل 
سوخت قاچاق در آب های خلیج فارس

 دادستان بندرلنگه از توقیف سه فروند شناور 
حامل ســوخت قاچاق در آب های خلیج فارس 

خبر داد.
 سجاد حسین زاده دادستان عمومی و انقلاب 
شهرســتان بندر لنگه در استان هرمزگان اظهار 
کرد: در راســتای دســتورات رئیس قوه قضائیه 
مبنی بر لزوم مقابله با قاچاق سوخت و تأکیدات 
رئیس کل دادگستری هرمزگان در این خصوص، 
نیروهــای پایگاه دریابانی بندرلنگه با هماهنگی 
مقام قضائی ضمن شناسایی و توقیف سه فروند 
شناور حامل سوخت قاچاق شامل دو لنج و یک 
قایق، نسبت به توقیف یک دستگاه خودرو سواری 
و یک دستگاه کامیونت حامل سوخت قاچاق نیز 

اقدام کردند.
وی افــزود: در این عملیات مأموران دریابانی 
شهرســتان بندرلنگه، ۱۴۰ هزار لیتر ســوخت 

قاچاق کشف و ضبط شده است.
حسین زاده تصریح کرد: در این رابطه سه نفر 
متهم دستگیر شده اند و سوخت کشف شده نیز 
برای توزیع تحویل شــرکت پخش فرآورده های 

نفتی شده است.
دادستان بندرلنگه در پایان با اشاره به آثار و 
پیامدهای سو قاچاق سوخت بر وضعیت اقتصادی، 
فرهنگی، اجتماعی و امنیتی استان، تصریح کرد: 
دســتگاه قضائی با هدف جلوگیری از هدر رفت 
سرمایه های ملی و صیانت از منابع کشور، اجازه 
هیچ گونه فعالیت سودجویانه و غیرقانونی در این 

خصوص را نخواهد داد.

  3۷ همــت از مطالبــات اوره ای ها 
پرداخت شد

یــک مقام صنفی گفت: مصوبه ای در هیئت 
وزیــران برای پرداخت مطالبــات اوره ای ها از 
طریق ســهامی که قابل واگــذاری بود وجود 
داشت که بر این اســاس ۴ درصد از هلدینگ 
خلیج فارس به جای مطالبات دولت واگذار شد.

احمد مهدوی ابهری دبیرکل انجمن صنفی 
کارفرمایی صنعت پتروشــیمی ایران در رابطه 
با پرداخت مطالبات اوره ای ها از ســوی دولت، 
گفت: مصوبه ای در هیئت وزیران برای پرداخت 
مطالبات اوره ای ها از طریق ســهامی که قابل 

واگذاری بود تهاتر شود
وی ادامه داد: در چند سال گذشته ما مرتباً 
پیگیر این موضوع بودیم که اکنون با گذشت ۵ 
سال ســهامی را دریافت کردیم که پتروشیمی 
اســت به طوری که ۴ درصد از هلدینگ خلیج 

فارس ما واگذار شد.
ابهری اضافه کرد: طبق قانون ما ابتدا باید به 
سازمان خصوصی سازی بدهکار باشیم تا امکان 

تهاتر وجود داشته باشد.
به گفته این مقام صنفی چهار پتروشیمی بت 
۳۷ همت نزدیک به ۹۰ درصد از مطالبات خود 

را از این طریق دریافت می کنند.
وی ادامه داد: البته مطالبات بیشتری داریم 
ولــی این اتفاق مهم منجر شــد که ۹۰ درصد 
مطالبات ۴ پتروشیمی، پردیس، شیراز، کرمانشاه 
و خراسان پرداخت شود و امید می رود که مابقی 

آن نیز تسویه شود.
وی اضافــه کــرد: ۳۷ از ۶۵ همت مطالبات 
ما پرداخت شــده اســت که بخشی از این ۶۵ 
همت حسابرسی نشده است همچنین برخی از 
پتروشیمی های نو پا وارد این تهاتر نشدند زیرا 

هنوز وارد مدار حسابرسی نشده اند.

  پتروشــیمی پردیس، سهامدار ۲.۲ 
درصدی هلدینگ خلیج فارس شد

در جریان بزرگ ترین معامله بورس در سال 
۱۴۰۳، ۴ درصد سهام هلدینگ خلیج فارس از 
طریق بورس و با عرضه سازمان خصوصی  واگذار 
و پتروشیمی پردیس، سهامدار ۲.۲ درصد این 

سهام شد.
در جریان بزرگ ترین معامله بورس در سال 
۱۴۰۳، کــه با هدف تهاتر بخشــی از مطالبات 
کنسرســیومی از تولیدکنندگان اوره از دولت 
انجــام شــد، ۴ درصد ســهام هلدینگ خلیج 
فــارس از طریق بــورس و با عرضه ســازمان 

خصوصی سازی واگذار گردید.
این معامله که ۲۲ اســفند انجام شد، چهار 
شرکت پتروشیمی پردیس، شیراز، کرمانشاه و 
خراسان از زیرمجموعه های هلدینگ نفت و گاز 
پارسیان، موفق به تصاحب این ۴ درصد شدند.

در این میان، پتروشــیمی پردیس که یکی 
از بازوهای اصلی هلدینگ پارســیان محسوب 
می شــود، ۲.۲ درصد از این بلــوک را به خود 
اختصــاص داد.عبدالرحیم قنبریان، مدیرعامل 
پتروشــیمی پردیس، در ایــن خصوص اظهار 
کرد: این معامله جســورانه از ســوی هلدینگ 
بزرگ پارسیان، موجب تهاتر بخش قابل توجهی 
از مطالبات سنواتی این هلدینگ از دولت شد.

همچنین، پتروشیمی پردیس توانست جایگاه 
خود را در میان سهامداران اصلی هلدینگ خلیج 
فارس، صنعت پتروشیمی و بازار سرمایه تثبیت 
کند.با این واگذاری، میزان ســهام شرکت ملی 
صنایع پتروشیمی )NPC( به عنوان نماینده دولت 
در هلدینگ خلیج فارس، به ۲.۷۵ درصد کاهش 
یافت.همچنین، به منظور شفاف سازی اطلاعاتی، 
نمادهای بورســی شــرکت های پتروشــیمی 
پردیس، شــیراز، کرمانشــاه و خراسان به طور 
موقت تعلیق شدند. گفتنی است، ارزش سهام 
 واگذارشــده هلدینگ خلیج فــارس ۶۲ همت

 برآورد شده است.

صادرات نفت متوقف 
شدنی نیست

 ســخنگوی دولــت در واکنــش بــه تحریــم وزیــر نفــت در شــبکه ایکــس نوشــت: صــادرات نفــت متوقــف شــدنی نیســت. از ســهم ایــران در بــازار نفــت 
جهان کوتاه نخواهیم آمد.

 فاطمه مهاجرانی سخنگوی دولت در شبکه ایکس درباره تحریم وزیر نفت واکنش نشان داد و نوشت: صادرات نفت متوقف شدنی نیست. از سهم ایران در بازار نفت جهان کوتاه نخواهیم آمد.
متن پیام به این شرح است:

در شرایط تحریمی چند وزارتخانه در خط مقدم قرار دارند که وزارت نفت یکی از مهمترین آنهاست. وقتی با سرعت و عجله دست به تحریم آقای پاک نژاد می زنند، یعنی از فعالیت و 
تحرک وزارت نفت احساس نگرانی می کنند. اگر تحریم های گذشته برای آنها کارساز بود، نیاز به تحریم جدید و به روز کردن آن نداشتند.

صادرات نفت متوقف شدنی نیست. از سهم ایران در بازار نفت جهان کوتاه نخواهیم آمد.

یک مقام مسئول گفت: حجم مخازن برخی سدهای مهم 
۱۰ استان کمتر از ۱۵ درصد پرشدگی دارد.

 به نقل از وزارت نیرو، فیروز قاسم زاده مدیرکل دفتر اطلاعات 
و داده های آب کشور گفت: بر اساس جدیدترین گزارش هفتگی 
شاخص های مهم آب و برق در خصوص بارش های منتهی به 
۲۱ اسفندماه، میزان ورودی آب به مخازن سدهای کشور در 
سال آبی جاری نسبت به مدت مشابه سال گذشته ۲۸ درصد 
کاهش یافته اســت، به عبارت دیگر میزان ورودی به مخازن 
ســدهای کشور در سال آبی گذشته برابر ۱۳.۲۶ میلیارد متر 

مکعب بوده ست و اکنون معادل ۹.۵۸ میلیارد مترمکعب است. این درحالیست که خروجی از سدها در سال آبی جاری تقریباً 
معادل سال آبی گذشته بوده است.مدیرکل دفتر اطلاعات و داده های آب کشور ادامه داد: همچنین آمارها تا ۲۱ اسفند امسال 
نشان می دهد که حجم آب موجود مخازن سدهای کشور با ۵ درصد کاهش نسبت به سال گذشته به ۴۴ درصد رسیده است.

قاســم زاده گفت: حجم موجود مخازن برخی ســدهای مهم ۱۰ استان کشور اعم از تهران، البرز، اصفهان، خراسان رضوی، 
حوضه قمرود، هرمزگان، زنجان، کرمان، فارس و مرکزی کمتر از ۱۵ درصد پرشدگی دارد.

مدیرکل دفتر اطلاعات و داده های آب کشور در این زمینه تصریح کرد: سدهای تأمین کننده آب شرب تهران در وضعیت 
مناسبی نیستند، به طوری که سد امیر کبیر و لار به ترتیب ۶ و یک درصد و سد لتیان و ماملو هر کدام ۱۱ درصد پرشدگی دارند.

وی افزود: پرشــدگی سد زاینده رود اصفهان ۱۱ درصد، سد دوستی خراسان رضوی ۱۰ درصد، سد طرق خراسان رضوی 
۱۲ درصد، سد پانزده خرداد حوضه قمرود ۱۱ درصد، سد استقلال هرمزگان ۸ درصد، سد شمیل و نیان هرمزگان ۳ درصد، 
سد تهم زنجان ۱۳ درصد، سد تنگوئیه سیرجان کرمان ۸ درصد، سد رودبال داراب ۳ درصد و سد ساوه مرکزی ۹ درصد تا 

۲۱ اسفند امسال به ثبت رسیده است.

مدیرعامل شرکت آب منطقه ای خراسان رضوی گفت: سد 
طرق با حجم تراز نرمال ۳۳.۱ میلیون متر مکعب در حال حاضر 
تنهــا ۴.۰۲ میلیون متر مکعب ذخیــره آبی دارد این یعنی ۸۸ 

درصد حجم این سد خالی است.
محمدعلــی نعمت نژاد گفت: ۸۸ درصد حجم دومین ســد 
تأمین کننده آب شــرب مشــهد خالی است. سد طرق با حجم 
تراز نرمــال ۳۳.۱ میلیون متر مکعب در حال حاضر تنها ۴.۰۲ 
میلیــون متر مکعب ذخیره آبی دارد این یعنی ۸۸ درصد حجم 

این سد خالی است.
مدیرعامل شــرکت آب منطقه ای خراســان رضوی گفت: از ابتدای سال جاری ورودی آب به سد طرق تنها ۵.۳۹ میلیون 

متر مکعب بوده است.
وی افزود: ۴ سد دوستی، طرق، کارده و ارداک، سدهای تأمین کننده بخشی از آب شرب و بهداشت شهر مشهد هستند.

نعمت نژاد گفت: با وضعیت کنونی ذخیره این سدها برای تأمین آب شرب کلانشهر مذهبی مشهد در تابستان سال ۱۴۰۴ 
نگرانی ها و دغدغه هایی وجود دارد. نعمت نژاد در عین حال گفت: مردم با مدیریت مصرف آب و صرفه جویی می تواند شرکت 

آب منطقه ای را در تأمین آب مورد نیاز شهر مشهد یاری دهند.
مدیرعامل شــرکت آب منطقه ای خراســان رضوی افزود: هرچند مدیران، کارشناسان و پیمانکاران شرکت آب منطقه ای 
خراسان رضوی با تمام توان تلاش می کنند تا مجاوران و زائران حضرت ثامن الحجج )ع( دچار مشکل نشوند، اما بدون توجه 

و یاری مردم، تابستان سختی را پیش رو خواهیم داشت.
گفتنی است؛ سد طرق در فاصله ۲۵ کیلومتری جنوب شهر مشهد بر روی رودخانه طرق احداث شده است و تأمین بخشی 

از آب مورد نیاز شهر مشهد از اهداف اصلی احداث این سد بوده است.

دومین سد آب شرب مشهد تنها ۱۲ درصد آب دارد ذخایر ۱4 سد مهم کشور کمتر از ۱5 درصد است

»دونالد ترامپ« به مردم آمریکا قول داده آنها را پولدار، مشاغلشان را حفظ و رفاه بیشتری برایشان فراهم کند؛ آنقدر که 
ندانند با این همه پول چه کنند!

رئیس جمهوری آمریکا معتقد است که سیاست های جدید تعرفه ای در آمریکا سبب اشتغالزایی می شود و از مشاغل موجود 
نیز در برابر خطرات تجارت خارجی محافظت و آنها را قوی تر می کند . او این سیاســت را راهی برای رشــد اقتصاد آمریکا و 
افزایش درآمدهای مالیاتی ارزیابی کرده است؛ سیاستی که در دور پیشین ریاست جمهوری او به طور ویژه در حوزه آلومینیوم 

و فولاد اعمال شد و حالا قرار است بر بازار نفت هم سایه بیاندازد.
بانک »گلدمن ســاکس« برآورد کرده که تعرفه ۱۰ درصدی آمریکا بر واردات نفت، ســالانه ۱۰ میلیارد دلار هزینه های 

تولیدکنندگان خارجی را بالا خواهد برد
آمریکا به عنوان بزرگ ترین تولیدکننده نفت با رقمی بیش از ۱۳میلیون بشــکه در روز، در زمره واردکنندگان بزرگ این 

کالای استراتژیک هم قرار دارد )۱(؛ وارداتی که البته بر اساس اعلام اداره اطلاعات انرژی آمریکا، در ۲۰۲۵ 
قرار است به پایین ترین میزان طی پنج دهه اخیر برسد یعنی روزانه نزدیک به ۱.۹ میلیون بشکه )۲(. با این 
حال، موضوع وضع تعرفه بر این کالا که بیش از هر کشــوری در آمریکا اســتفاده می شود و تبعات آن، مورد 

توجه تحلیلگران اقتصاد انرژی قرار گرفته است.
به نوشــته »اویل پرایس«، بر اســاس گزارش »موسسه اقتصاد بین الملل پترسون« تعرفه های ترامپ هر 
چند تولید فولاد و آلومینیوم را در این کشــور بالا برد، اما ســبب شد تا با افزایش قیمت این فلزات، هزاران 
شغل در آمریکا از بین برود به بیان ساده تر سیاست تعرفه ای ترامپ سبب بالا رفتن قیمت ها در بازار شد و 

مصرف کنندگان آمریکایی را متضرر کرد. )۳(
در شرایط کنونی، با وجود وعده های ترامپ، بانک »گلدمن ساکس« برآورد کرده که تعرفه ۱۰ درصدی 
پیشنهادی آمریکا بر واردات نفت، سالانه ۱۰ میلیارد دلار هزینه های تولیدکنندگان خارجی را بالا خواهد برد. )۴(

مناقشه و تحلیل ها در زمینه تاثیر تعرفه ها بر نرخ برابری دلار با سایر ارزها و نیز بهای نفت در حالی است 
که قیمت نفت در روز چهارشنبه گذشته به دلیل پایین آمدن ارزش دلار بالا رفت و نفت خام برنت با ۰.۲ 
درصد افزایش به ۶۹.۶۹ دلار در هر بشکه رسید، در حالی که قیمت نفت وست تگزاس اینترمدیت نیز ۰.۲ 

درصد افزایش داشت و به ۶۶.۳۸ دلار رسید.
صادرکنندگان نفت ممکن است بعد از اعمال تعرفه های مورد نظر ترامپ به دنبال بازارهای جدیدی برای 

فروش محصولات خود باشند که این موضوع می تواند جریان تجارت جهانی نفت را تحت تاثیر قرار دهد
تحلیلگران اقتصادی معتقدند با وجود تضعیف چشم انداز اقتصاد جهانی، نفت در موقعیت خوبی قرار دارد. 
»دانیل هاینس« استراتژیست حوزه کالا در ||| )گروه بانکداری استرالیا و نیوزیلند( گفته است که تقاضای 
کوتاه مدت برای نفت خام بالا اســت و همین موضوع نشــان دهنده پایداری بازار در برابر مشکلات اقتصادی 
است. از سوی دیگر، کاهش ارزش دلار سبب می شود تا خریدارانی که از ارزهای دیگر استفاده می کنند، نفت 

را با قیمت پایین تری معامله کنند و همین موجب تقویت قیمت ها می شود.
در واقع افزایش قیمت ها در شرایطی اتفاق می افتد که نگرانی ها از رکود اقتصادی و تاثیر تعرفه ها بر رشد 

اقتصاد جهانی همچنان پابرجا است.
به گزارش »رویترز«، »پریانکا ساچدوا« تحلیلگر بازار در فیلیپ نوا می گوید امکان دارد کاهش ارزش برابری 
دلار با وجود تاثیر منفی رکود اقتصادی جهانی، تاثیر کوتاه مدتی بر بازار داشــته باشد اما تحولات اقتصادی 

آمریکا و سیاست تازه تعرفه ای همچنان برای سرمایه گذاران در این حوزه مهم است.
با این حال آنچه مشخص است این که بالا رفتن تعرفه ها از سوی دونالد ترامپ، به ویژه در زمینه واردات از 
کانادا و مکزیک باعث ایجاد عدم اطمینان در بازارهای جهانی شده است. شاید به همین دلیل است که ترامپ 

اخیرا اعلام کرده که ممکن است دوره گذار برای رکود اقتصادی در آمریکا شروع شده باشد.
بااین حال، اداره اطلاعات انرژی آمریکا پیش بینی کرده که تولید نفت این کشور در سال جاری به رکورد 
جدیدی خواهد رسید. طبق اعلام این اداره، تولید نفت خام ایالات متحده به طور میانگین ۱۳.۶۱ میلیون 

بشکه در روز خواهد رسید که بیش از برآوردهای قبلی است. )۵(
این در حالی است که بر اساس اخبار موجود، بازارهای نفت منتظر انتشار آمار تورم در آمریکا و جزئیات 
بیشتری از برنامه های اوپک پلاس هستند. افزایش تولید نفت از سوی اوپک پلاس در ماه آوریل و همچنین 
آمار جدید ذخایر نفت آمریکا که قرار است به زودی منتشر شود، می تواند مسیر آینده قیمت ها را مشخص کند.

نکته دیگر این که اعمال تعرفه های جدید آمریکا بر واردات نفت می تواند مسیر صادرات سوخت به این کشور 
را با چالش مواجه کند. این تصمیم احتمالا هزینه های پالایشگاه های آمریکایی را افزایش خواهد داد، چرا که 
مجبور می شوند نفت خام را با قیمت بالاتری تامین کنند. در نتیجه، این افزایش هزینه ها به مصرف کنندگان 
منتقل شــده و باعث بالا رفتن قیمت ســوخت در داخل آمریکا می شود. از سوی دیگر، صادرکنندگان نفت 
ممکن اســت به دنبال بازارهای جدیدی برای فروش محصولات خود باشند که این موضوع می تواند جریان 
تجارت جهانی نفت را تحت تأثیر قرار دهد.در مجموع، اگر چه قیمت نفت به دلیل کاهش ارزش برابری دلار 
افزایش یافته است، اما نگرانی های اقتصادی همچنان بر بازار سایه افکنده و تحلیلگران امیدوارند که داده های 

جدید به روشن تر شدن چشم انداز بازار کمک کند.

 مدیرعامل شرکت تعمیرات نیروگاهی ایران گفت: تاکنون تعمیرات هیچ نیروگاهی 
به دلیل نبود قطعه متوقف نشده است.

 مســعود مرادی در نشســت خبری درباره اقدامات انجام شده در فصول سرد سال 
برای تعمیرات نیروگاهها و آماده ســازی برای فصل تابســتان اظهار داشت: تلاش های 
ویژه ای برای تقویت آمادگی نیروگاه های کشــور در گذر از دوره تابستان و اوج مصرف 

۱۴۰۴ آغاز شده است.
وی ادامه داد: این شــرکت به عنوان متولی تعمیرات نیروگاهی در کشور ۷۱ پروژه 
را در بخش های مختلف نیروگاهی ۲۲ استان در دستور کار دارد که این پروژه ها شامل 
تعمیرات اساسی، ساخت تجهیزات و قطعات و عملیات R.I )تعمیرات در حین بهره برداری( 

واحدهای گازی با مجموع ظرفیت بیش از ۱۸ هزار مگاوات است.
مدیرعامــل شــرکت تعمیرات نیروگاهی ایــران با بیان اینکه ایــن پروژه ها با توان 
ســخت افزاری و نرم افزاری بــالا و با هدف تقویت آمادگی نیروگاه هــا در برابر افزایش 
مصرف در تابستان ۱۴۰۴ در حال اجرا است خاطرنشان کرد: این شرکت تعمیراتی در 
دو جبهه کارگاه های تخصصی خود و در چندین نیروگاه مبدأ، به صورت شبانه روزی و 
بی وقفه در تلاش است تا برنامه ملی تعمیرات و تقویت آمادگی نیروگاه ها را به بهترین 

شکل ممکن به انجام رساند.
مرادی گفت: این پروژه ها شامل تعمیرات دوره ای نیمه اساسی و اساسی نیروگاه های 
رامین اهواز، بیستون کرمانشاه، کاوه قائن، رودبار لرستان، شریعتی مشهد، اتمی بوشهر، 

منتظر قائم البرز، مس کرمان، بعثت تهران، شازند اراک، ذوب آهن اصفهان، پالایشگاه 
آبادان، دوشــان تپه، زاهدان، کنارک، یزد، پاکدشت، تبریز، لوشان، کرمان، بندرعباس، 

کهنوج، گرمسار، ری، سیاه بیشه، کازرون، کیش و گیلان می شود.
مدیرعامل شرکت تعمیرات نیروگاهی ایران با اشاره به پیشرفت بیش از ۷۰ درصدی 
بخش عمده  پروژه ها افزود: همه تعهدات این شرکت تا پیش از شروع اوج مصرف تابستان 

۱۴۰۴، با کیفیت ممتاز به نیروگاه های کشور تحویل داده خواهد شد.
مرادی از هم افزایی و هماهنگی های مطلوب با سایر ارگان های مرتبط در این زمینه 
نیز خبر داد و گفت: بومی ســازی دانش فنی تعمیرات نیروگاه های کشور مانع از خروج 

۴۰۰ میلیون یورو ارز از کشور شده است.
وی ادامه داد: در دهه های گذشــته دانش مهندسی ساخت مولدهای الکتریکی در 
انحصار تعداد محدودی از کشورهای جهان بود و از محل همین انحصارطلبی و به اعتبار 
تکنولوژی که در اختیار آن ها قرار داشت عملًا دیگر کشورها به نوعی مستعمره صاحبان 
دانــش و تکنولوژی آن ها بودند.وی گفــت: در کنار این دغدغه، چالش محدودیت های 
نشأت گرفته از تحریم های ظالمانه نیز صنعت نیروگاهی کشورمان را برای ادامه حیات 
وارد مخاطرات جدی کرده بود. از این رو توجه جدی به خودکفایی و عدم نیاز به توان 
خارجی، اکتساب دانش و تقویت بنیه علمی استاندارد جهانی و بومی سازی این علوم در 
عرصه ساخت تجهیزات، بازسازی و تعمیرات تخصصی در صنعت حساس نیروگاهی برای 
رفع کامل دغدغه های این صنعت ضرورتی حیاتی قلمداد می شد که با تلاش جهادی و 

بی وقفه متخصصان جوان کشور این مهم به وقوع پیوست.
مدیرعامل شرکت تعمیرات نیروگاهی ایران در خصوص روند رو به رشد دانش تعمیرات 
تخصصی و ســاخت داخل قطعات و تجهیزات حســاس صنعت نیروگاهی در ده های 
اخیر، خاطرنشــان کرد: با توان و تخصص کارکنان و بهره جویی از ظرفیت نرم افزاری و 
ســخت افزاری قوی، در چندین سال اخیر بدون کوچک ترین کمک خارجی و بر اساس 
نیاز بازار هدف بیش از ۶۱۷ واحد نیروگاهی و تجهیزات حساس جانبی صنعت برق کشور 

مورد عملیات تعمیرات اساسی، نیمه اساسی و بهسازی قرار گرفته اند.
مرادی از انجام تعمیرات قطعات نیروگاهی عراق در این شرکت خبر داد.

 مدیــر عامــل شــرکت پایانه هــای نفتــی ایــران گفــت: تمامــی فرآیندهــای 
 دریافــت، ذخیره ســازی و صــادرات نفــت در ایــن پایانــه بــا رعایــت دقیق تریــن

 استانداردهای جهانی انجام می شود.
 عباس اســدروز در جمع خبرنگاران اظهار کرد: بیش از ۹۰ درصد نفت خام ایران از 
طریق پایانه خارگ صادر می شود و نفت تولیدی از میادین مختلف کشور از طریق خطوط 

لوله دریایی به این پایانه منتقل می شود.
وی بیان کرد: پس از انجام آزمایش های کمی و کیفی، نفت مطابق با اســتانداردهای 

بین المللی به بازارهای جهانی عرضه می شود.
مدیرعامل شــرکت پایانه های نفتی ایران به اهمیت آزمایشگاه های کنترل کیفیت در 
پایانه خارگ اشــاره و گفت: این شرکت دارای یکی از معتبرترین مراکز آزمایشگاهی در 

سطح جهانی است.
وی عنوان کرد: آزمایشگاه پایانه خارگ با استفاده از تجهیزات پیشرفته و فناوری های 

نوین، دقت و صحت سنجش کیفیت نفت خام و میعانات گازی را تضمین می کند.
به گفته اسدروز، این آزمایشگاه تأییدیه های معتبر بین المللی را دریافت کرده و به طور 

مستمر بر کیفیت نفت صادراتی نظارت دارد.
مدیرعامل شرکت پایانه های نفتی ایران تأکید کرد: نفت خام ایران در تمام مراحل از 

تولید تا صادرات تحت نظارت متخصصان زبده قرار دارد.
وی گفــت: در پایانه خــارگ، فرآیندهای عملیاتی با اســتفاده از تجهیزات مدرن و 

رویکردهای دانش بنیان انجام می شود.
اســدروز افزود: این اقدام باعث جلوگیری از هرگونه ناخالصی احتمالی شده و نفت با 

بالاترین استانداردهای کیفی به مشتریان تحویل داده می شود.
وی بر اهمیت حفظ پایداری سیستم های اندازه گیری و بهینه سازی فرآیندهای صادراتی 
تأکید و گفت: شــرکت پایانه های نفتی ایران بر بهبــود خدمات دریایی، افزایش قابلیت 
اطمینان، ســرعت عملیات، کاهش ناخالصی های نفت خام و ارتقای ســلامت تأسیسات 

متمرکز است.
اسدروز یادآور شد: پایانه نفتی خارگ، به عنوان بزرگ ترین و مهم ترین مرکز صادرات 

نفت خام کشور، نقشی اساسی در تأمین درآمدهای ارزی دارد.
وی اظهــار کــرد: ایــن پایانــه با نیــروی انســانی متخصــص و زیرســاخت های 
جایــگاه ارتقــای  و  بهــره وری  افزایــش  راســتای  در  همــواره   پیشــرفته، 

 ایران در بازار انرژی جهان گام برمی دارد.

تعمیرات هیچ نیروگاهی به دلیل نبود قطعه متوقف نشد

پایانه نفتی خارگ محور صادرات نفت با بالاترین استانداردهای جهانی است
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ایران زمین 

 افتتاح سه ایستگاه شارژ برقی و
 ورود ۱۱4 اتوبوس برقی به پایتخت

 این ایستگاه ها روز شنبه در مراسمی با هدف توسعه حمل  ونقل پاک و 
کاهش آلودگی هوا راه اندازی شده اند.

ایستگاه بعثت با ۶ لاین، ۲۰ استند ۲۴۰ کیلووات و ۴۰ دیسپنسر ۱۲۰ 
کیلووات، قابلیت شارژ همزمان ۴۰ اتوبوس و ۸۰ تاکسی را دارد، این ایستگاه 
در ۹ ساعت، ۱۲۰ اتوبوس و در ۱۲ ساعت، ۹۶۰ تاکسی را شارژ خواهد کرد.

ایستگاه تقی آباد هم دارای ۵ لاین، ۴ استند ۴۸۰ کیلووات و ۲۰ دیسپنسر 
۱۲۰ کیلووات اســت که قابلیت شارژ همزمان ۲۰ اتوبوس و ۴۰ تاکسی را 
دارد و می تواند در ۹ ســاعت ۶۰ اتوبوس و در ۱۲ ســاعت ۴۸۰ تاکسی را 

پشتیبانی کند.
ایســتگاه پایانه جدید شرق نیز بعنوان اولین و بزرگ ترین ایستگاه شارژ 
خورشیدی با ۲ لاین و ۴ دیسپنسر ۱۲۰ کیلوواتی، قابلیت شارژ همزمان ۴ 
اتوبوس و ۸ تاکســی را داراست و طی ۹ ساعت ۱۲ اتوبوس و در ۱۲ ساعت 

۹۶ تاکسی را شارژ خواهد کرد.

 شهردار تهران: تعداد اتوبوس های برقی  بیشتر می شود
شــهردار تهران گفت: این پروژه )افتتاح ایستگاه شارژ خودروهای برقی( 
آغاز مســیر طولانی تری برای توسعه زیرساخت های شارژ اتوبوس های برقی 
در تهران است و با گسترش این امکانات، تعداد اتوبوس های برقی هم بطور 

چشمگیری افزایش خواهد یافت.
علیرضــا زاکانــی روز شــنبه در ایــن مراســم افتتاحــی ایســتگاه 
ایســتگاه ســه  افــزود:  پایتخــت  در  برقــی  خودروهــای   شــارژ 

 شارژ اتوبوس های برقی با هدف توسعه ناوگان حمل  ونقل عمومی و کاهش 
آلودگی هوا در تهران به بهره برداری رسیده و این ایستگاه ها با بهره گیری از 

منابع انرژی متنوع، از جمله برق شبکه سراسری، تبدیل گاز به برق با راندمان 
بالا به عنوان پشــتیبان در مواقع قطعی برق و همچنین انرژی خورشیدی، 

طراحی شده اند.
وی با بیان اینکه استفاده از این فناوری ها گامی مهم در راستای کاهش 
مصرف انرژی فســیلی اســت، تاکید کرد: بهبود وضعیت زیست محیطی و 
هوشمندسازی سیســتم حمل  ونقل عمومی تهران از دیگر این مزایای این 

مهم محسوب می شود.
زاکانی ادامــه داد: در حال حاضر تعداد اتوبوس های برقی تهران از ۸۶۰ 
دستگاه به حدود سه هزار دستگاه رسیده و پیش بینی می شود این تعداد در 

سال آینده به ۵۵۰۰ تا ۶ هزار دستگاه افزایش یابد.  
شهردار تهران اظهار کرد: این توسعه نتیجه همکاری میان شورای شهر، 

مدیریت شهری و نهادهای علمی از جمله دانشگاه صنعتی شریف است.
 

 همکاری دانشگاه شریف در توسعه پروژه
وی یادآور شــد: دانشگاه شــریف نقش مهمی در پیشبرد این پروژه ایفا 
کرده اســت، بهره گیری از ظرفیت های علمی و فناوری های نوین در توسعه 
زیرساخت های حمل  ونقل عمومی، زمینه ساز حرکت تهران به سمت استفاده 

از انرژی های پاک خواهد بود.
زاکانی به برنامه های شــهرداری تهران برای توســعه ناوگان تاکسیرانی 
نیز اشــاره کرد و گفت، افزایش تاکســی های برقی و بهینه ســازی سیستم 
تاکسیرانی، از دیگر اهداف مدیریت شهری در راستای بهبود کیفیت زندگی 

شهروندان است.

تهران با یک 
الگوی تاکسیرانی 

جدید از این 
پس رو به رو 

خواهد شد که 
در نخستین گام 
یک هزار و ۷۰۰ 
دستگاه تاکسی 

شاسی در این 
طرح فعال خواهد 
بود، برای خدمات 
پس از فروش این 

تاکسی ها نیز 5 
مجموعه فعالیت 

خواهند کرد.

  عرشیا حسن پور  -      همزمان با شب میلاد امام حسن مجتبی )ع( و در قالب طرح پویش امید و افتخار، سه ایستگاه شارژ خودروهای برقی در سه نقطه از 
تهران )پایانه بعثت، ایستگاه تقی آباد و ایستگاه پایانه جدید شرق( در مراسمی به بهره برداری رسید.

  رئیس شــورای شــهر از خادمان 
آرامستان های کرج قدردانی کرد

کرج - محمد رنجبرکهن:رئیس شورای اسلامی 
شهر کرج در دویستمین جلسه رسمی این شورا، با 
اعلام نامگذاری ۲۱ اسفندماه به عنوان روز تجلیل از 
خادمان آرامستان ها و خانواده های محترم ایشان، از 

زحمات بی وقفه آنان تقدیر کرد.  
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی شورای اسلامی 
شهر کرج، مســعود محمدی در آغاز دویستمین 
جلسه رسمی شــورای شهر با اشاره به نامگذاری 
۲۱ اســفندماه به عنوان »روز تجلیل از خادمان 
آرامستان ها« گفت: تعیین این روز بر اساس مصوبه 
وزارت کشور و شورای فرهنگ عمومی انجام گرفته 

تا از خدمات بی وقفه این افراد تقدیر شود.
رئیس شــورای اسلامی شهر کرج، اظهار کرد: 
خادمان آرامستان ها در سخت ترین شرایط، حتی 
در ایام تعطیل و اعیاد، همراه خانواده های داغدار 
بوده اند و کار آنان ابعاد اجتماعی و فرهنگی قابل 

توجهی به همراه دارد.
وی همچنین با اشاره به آغاز پویش ملی کاهش 
تصادفات جاده ای، خواســتار همکاری مدیریت 
شهری و اداره کل راهداری برای کاهش آمار تلفات 
شد و افزود: بسیاری از قربانیان، جوانان سرپرست 
خانواده هستند و این پویش باید با تبلیغات گسترده 

به نتیجه برسد.
محمدی در بخش دیگری از ســخنان خود، با 
تاکید بر لزوم آماده سازی شهر برای ورود به روزهای 
پایانی سال و همزمانی آن با ماه رمضان، از شهردار 
و مدیران شــهری خواســت پروژه های عمرانی و 
زیباسازی را با اولویت به پایان برسانند تا مزاحمتی 

برای شهروندان ایجاد نشود.  
رئیس شورای اسلامی شهر کرج با اشاره به آمار 
۴.۵ میلیون سفرعبوری از کرج در روزهای نزدیک 
به نوروز، بر ضرورت زیباســازی مبادی ورودی و 

خروجی شهر تاکید کرد.
وی گفت: این فرصتی ست تا زیبایی های کرج 
به مسافران نشان داده شود. انتظار داریم المان های 
شــهری و رنگ آمیزی معابر با ســرعت بیشتری 

انجام شود.
این مسئول از برنامه ریزی برای برگزاری جلسه 
فوری با محوریت زیباسازی نقاط کلیدی شهر در 
روزهــای باقی مانده تا نوروز خبر داد و خواســتار 

همکاری تمامی دستگاه های مرتبط شد.

 سیلوانا؛ گنجی پنهان در دل آذربایجان 
غربی

 ســیلوانا، تابلویی بی نظیر از بهشت و گنجی 
پنهان در آذربایجان غربی است؛ تابلویی که در آن 
ناب ترین جاذبه های طبیعی صف کشیده و چشم 

هر گردشگری را بسوی خود فرا می خوانند.
 سیلوانا، گنجینه ای از جاذبه های طبیعی بی نظیر 
و زیباســت که هرکدام به تنهایی می توانند نقش 
موثری در رونق صنعت گردشگری استان ایفا کنند؛ 
اغراق نباشد اگر بگوییم این منطقه نه تنها جلوگاهی 
کمتر از شمال کشور ندارد بلکه می تواند با آن برابری 
و چه بســا رقابت کند.کافیست مسیر این منطقه 
دیدنی ساعتی طی شود، تنها مناظری که در مسیر 
قرار گرفته اند هرگردشگر و مسافری را بارها وادار 
به توقف و تماشای رودخانه های جاری و کوه های 
از برف پوشیده کرده و ساعت ها محو تماشای خود 
می کند.سیلوانا، این گنج پنهان در آذربایجان غربی 
آبشارها، کوه ها و طبیعتی سرسبز، زندگی روستایی 
بی نظیر همراه با آداب و رسوم دیرین را سالهاست در 
دل خود ماندگار کرده است.وجه تسمیه این منطقه 
ریشه کردی داشته و به معنی جنگل، بیشه سبز 
و به روایتی ریشه ایتالیایی دارد و به معنای بهشت 
و در لغت به معنی جنگل و بیشه سبز است.وقتی 
نام »سیلوانا« شنیده می شود خود به خود دنبالش 
پاک ترین هوا و ناب ترین طبیعت در ذهن تداعی 
می شود، اینجا پاکترین نقطه ایران،  منطقه ای بکر 
و  بسیار زیبا با دریاچه های کوچک در دامنه کوه ها، 
رودخانه های جاری وآبشارهایی که سرازیر می شوند 

که تکه ای از بهشت را ترسیم می کنند.
هر کسی پای در این منطقه می گذارد مات و 
مبهوت زیبایی هایش می شود، هر بار که به اینجا 
سفر می کنی گویی نخستین بار است که زیبایی های 
آن را می بینی.این منطقــه زیبا در جنوب غربی 
آذربایجان غربــی در فاصله ۳۰ کبلومتری غرب 
ارومیه در دامنه ارتفاعات بلند مشرف بر خط مرزی 
ایران و ترکیه قرار دارد، از شرق به ارومیه، از غرب با 
شهر »شمزینان« ترکیه، از شمال با شهر سرو و از 
جنوب به منطقه دشتبیل شهرستان اشنویه محدود 
می شود.منطقه سیلوانا یکی از ۱۹ منطقه جهان 
اســت که دارای اکسیژن خالص بوده و از مناطق 
نمونه گردشگری آذربایجان غربی محسوب می شود.

زمین هــای آبــی و دیم مســتعد، آب فراوان 
زیرزمینی و جاری، اقلیم کوهســتانی، بارندگی 
مناسب ســالانه، طبیعت زیبا و  همیشه سرسبز، 
باغ های سیب، گلابی، گردو، زردآلو، گیلاس، آلو، 
هلو، به و درختان جنگلی نظیر سیب وحشی، گلابی 
وحشی، بوته سماق، بلوط، زالزالک، بادام وحشی و 

سنجد بر زیبایی هایی این منطقه افزوده است.
آب معدنی منطقه سیلوانا که از چشمه »کانی 
ســپی« واقع در ارتفاعات ۳۴۶۰ متری شمالغرب 
کشور و دور از دسترس سرچشمه می گیرد، عاری 

از هر گونه آلودگی است.

ایجاد گذر مرزی در 
کمیسیون مشترک 
ایران و ترکمنستان 
مطرح می شود

 وام صفر درصد برای رانندگان تاکسی برقی
زاکانی گفت: در بخش تاکسی برقی، ۱۷۲ دستگاه تاکنون تحویل رانندگان 
شده و شهرداری تهران نیز تعهداتی بر آنها مبنی بر ارایه خدمات مالی دارد 
بطوریکه هر راننده تاکســی یک میلیارد و دویســت میلیون وام صفر درصد 
می گیرد علاوه بر این شــهرداری تهران ماشــین را با نصف قیمت در اختیار 

رانندگان قرار می دهد.
وی افزود: تهران با یک الگوی تاکسیرانی جدید از این پس رو به رو خواهد 
شد که در نخستین گام یک هزار و ۷۰۰ دستگاه تاکسی شاسی در این طرح 
فعال خواهد بود، برای خدمات پس از فروش این تاکســی ها نیز ۵ مجموعه 

فعالیت خواهند کرد.
زاکانی تاکید کرد: ورود ۲۷ هزار و ۵۰۰ تاکسی برقی به ناوگان حمل و نقل 

عمومی بر آورد نهایی ما است که با آن چهره شهر کاملا تغییر خواهد کرد.
به گفته وی، این خودروها توان بالا با اســتهلاک پایین دارند که با هر بار 
شارژ ۵۵۰ کیلومتر مسافت می توانند طی کنند علاوه بر این امسال  بیش از 

۱۰ هزار تاکسی را نوسازی کردیم.

 ۱۱4 اتوبوس برقی از امروز وارد خطوط شدند
مدیرعامل شرکت  واحد اتوبوسرانی تهران در حاشیه این مراسم در جمع 
خبرنگاران گفت: ایستگاه شارژ توقفگاه بعثت امروز افتتاح می شود و توقفگاه های 

هنگام و تقی آباد به زودی اضافه می شوند.
احمد قیومی افزود: ۱۱۴ اتوبوس باقی مانده از اتوبوس های وارداتی چینی 
امروز وارد خطوط می شوند که لازمه آن تعبیه ایستگاه شارژ و توقفگاه مناسب 
بود.وی با بیان اینکه اولین ایستگاه شارژ توانایی شارژ ۸۰ دستگاه اتوبوس را 
دارد، ادامه داد: ضمن اینکه ایستگاه شارژ شب ها به کار گرفته می شود و در 

هنگام صبح نیز تاکسی های برقی می توانند خودروهایشان را شارژ کنند.
قیومی این را هم گفت: در آینده نزدیک از مابقی اتوبوس های برقی نیز با 

همین مدل با اولویت خط های مرکزی اسنفاده می کنیم.

 حمایت از پایداری انرژی و بهینه سازی مصرف برق
در ادامه حمید برادران مدیرعامل شــرکت کنترل ترافیک تهران، با اشاره 
به اهمیت این پروژه اظهار کرد: امروز شاهد بهره برداری از سه ایستگاه شارژ 
برقی در شــهر تهران هستیم که از نظر زیرساخت و ظرفیت، جزو پروژه های 
کم نظیر کشور محسوب می شود؛ این ایستگاه ها در پایانه های بعثت، تقی آباد و 
پایانه شرق تهران راه اندازی شده اند و قابلیت تأمین انرژی موردنیاز اتوبوس ها 

و تاکسی های برقی را دارند.
وی افزود: در فاز نخســت این طرح تمام ۱۸۹ دســتگاه اتوبوس برقی که 
وارد کشور شده بود، در خطوط مشخص به کار گرفته شد. از این تعداد، ۷۵ 
دستگاه اتوبوس در چهار خط فعال شدند و با اضافه شدن ۱۱۴ دستگاه دیگر، 

تمام ناوگان پیش بینی شده در این فاز، اکنون عملیاتی شده است.
بــرادران تأکید کرد: برنامه میان مدت ما برای خردادماه ۱۴۰۴، توســعه 
ســه برابری ایستگاه ها و استندهای شــارژ در سطح شهر است؛ همچنین، تا 
پایان خرداد، ۴۴ ایستگاه کوچک مقیاس در مناطق ۲۲ گانه تهران راه اندازی 
خواهد شد که گامی مهم در مسیر حمل ونقل سبز شهری محسوب می شود.

وی یکی دیگر از اقدامات مهم را راه اندازی ایســتگاه شارژ خورشیدی در 
پایانه شــرق تهران عنوان کرد و افزود: انرژی موردنیاز خود را کاملًا از طریق 
پنل های خورشیدی تأمین خواهد کرد؛ همچنین برای نخستین بار در کشور، 
از تکنولوژی ترکیبی شــبکه، ذخیره ساز انرژی و سیستم CHP در این پروژه 

استفاده شده است.
برادران افزود: در تابســتان امسال، شــهرداری تهران با همکاری وزارت 
نیــرو، ۵۰ مگاوات برق تولیدی اضطراری تونل های شــهری را در ســاعات 
 اوج مصــرف در اختیار شــبکه برق شــهری قــرار خواهــد داد. همچنین، 
بــا تعویض ۱۲ هزار چراغ تونلی، حدود پنج مــگاوات کاهش مصرف انرژی 

خواهیم داشت.
مدیرعامــل شــرکت کنترل ترافیــک تهران گفت: این پــروژه تنها یک 
زیرســاخت فیزیکی نیســت، بلکــه گامی مهم بــرای آینــده ای پایدار و 
کاهش آلودگی هوا در تهران اســت. هدف ما حرکت به ســمت حمل ونقل 
 پاک و توســعه ناوگان برقی در شــهر اســت کــه بهبود کیفیــت زندگی 

شهروندان را به همراه خواهد داشت.

استاندار خراسان شمالی گفت: ایجاد گذر مرزی در کمیسیون مشترک ایران و ترکمنستان مطرح می شود تا روند اجرایی، سیاسی و دیپلماتیک آن به درستی پیش رود.
بهمن نوری گفت: جلساتی در این خصوص با وزیر خارجه و معاون سیاسی رییس جمهور برگزار و راه اندازی گذر مرزی خراسان شمالی در سطح ملی با جدیت پیگیری می شود.

وی عنوان کرد: ضرورت دارد تا این طرف مرز هم برای طرف مقابل جذبه داشته باشد و راه دسترسی مناسب ایجاد شود.
استاندار خراسان شمالی افزود: راه اندازی این گذر اقتصاد استان و مرزنشینان را تحت تاثیر قرار می دهد و مانع مهاجرت مرزنشینان به بخش های مرکزی استان و سایر استان 

ها می شود.وی خاطرنشان کرد: سعی خواهیم کرد بسته توجیهی کامل فرهنگی، اقتصادی و زیست محیطی برای این گذر مرزی ایجاد شود.
نوری ادامه داد: راه اندازی گذرگاه مرزی بین خراسان شمالی و کشور ترکمنستان موجب تحول و توسعه اقتصاد مرزنشینان می شود.

پیگیری ایجاد گذرگاه و بازارچه مرزی، یکی از مصوبات محتوایی و تکالیف ابلاغی به وزارت امورخارجه در سفر دی ماه امسال رییس جمهوری به خراسان شمالی بود و از مطالبات 
دیرین مردم این استان به شمار می آید.

ساوجبلاغ - محمد رنجبرکهن: امام جمعه ساوجبلاغ با اشاره به تقارن ایام شهادت 
امیرالمومنین)ع( و عید باســتانی، تاکید کرد: مردم ما همیشــه نشــان داده اند، که 
ترجیح شان، حرمت نگه داشتن برای اهل بیت)ع( است و به فضل خدا شاهد برگزاری 

»نوروز علوی« در مساجد، تکایا و گلزار شهدا خواهیم بود.
حجت الاســلام والمســلمین روح الله مختاری امام جمعه شهرستان ساوجبلاغ در 
خطبه های نماز جمعه این هفته ضمن دعوت خود و همگان به رعایت تقوای الهی، با 
تبریک ولادت امام حسن مجتبی)ع( و شکرگذاری بر نعمت روزه داری در ماه رمضان، 
گفت: طبق آیات قرآنی، نتیجه ی روزه داری در ماه مبارک رمضان، ورود به حریم تقوا 

و متقی شدن است  که برکات بسیاری در دنیا و آخرت دارد.
وی افزود: اعمال انسان های باتقوا مقبول درگاه حق است، افراد متقی توسط قرآن، 
هدایت می شوند و قدرت تشخیص حق از باطل دارند، انسان های باتقوا، شهوت حزبی 
و قومی، گرایش قومی و قبیله ای، گرایش مادیات و امثالهم ندارند و در مســیر یافتن 
حق، راه را گم نخواهند کرد، خداوند به انسان ها و جامعه باتقوا، راه عبور از مشکلات 

را عنایت می کند و مشمول امدادهای غیبی می شوند.
خطیب جمعه ساوجبلاغ تصریح کرد: تقوا در جامعه می تواند حاصل روزه داری در 
ماه مبارک رمضان باشد، امروز به فضل خدا، جامعه ای متقی داریم که کمک خداوند 
نیز شــامل حال آن شده و این مسیر نورانی تا رسیدن به هدف نهایی و دسترسی به 

ظهور ادامه خواهد داشت.
حجت الاسلام مختاری با اشاره به روایات متعدد در مورد حالات روحی امام حسن 
مجتبی)ع( در محضر خداوند، اظهار کرد: در سال های گذشته، مذاکرات را به صلح امام 
حســن)ع( با معاویه تشبیه کرده بودند، این حرف ظلم به ملت بزرگ ایران بود، امام 
حسن مجتبی)ع( صلح کرد چون چنین ملتی نداشت، اگر چنین ملت وجود داشتند، 

امام حسن)ع(هرگز صلح نمی کرد.

وی با اشــاره به دیدار رمضانی مســئولین ارشد نظام با مقام معظم رهبری، اظهار 
داشــت: راهکارهای مختلف برای پویایی اقتصاد کشــور و عبور از مشکلات و اصلاح 
وضعیت معیشــت مردم توســط مقام معظم رهبری در این دیدار مطرح شد که در 
صورت انســجام قوا و مسئولین و مدیریت جهادی بستر عبور از چالشها و رسیدن به 

پیشرفت های اقتصادی فراهم خواهد شد.
امام جمعه ساوجبلاغ در بخشی از سخنان خود به دیدار دانشجویان با مقام معظم 
رهبری پرداخت وگفت: این دیدار صحنه های زیبایی از دانشجویان باانگیزه  و بانشاط 

کشور را به نمایش گذاشت.
حجت الاسلام مختاری اضافه کرد: مقام معظم رهبری در دیدار اخیر با دانشجویان 
با ذکر حقایق تاریخی، خباثت و عهدشــکنی آمریکایی ها و تهی بودن زمامداران در 
دوران قبل از انقلاب با تکیه بر غرب را یادآوری و خاطرنشــان کرد که انقلاب به داد 
مردم رســید و گرنه اگر همان روند ادامه پیدا می کــرد، ایران یکی از ضعیف ترین و 

سلطه پذیرترین کشورها بود.
وی درخصــوص گنده گویی های رییس جمهور آمریکا، اظهارداشــت: امروز همه 
فهمیدند که ترامپ طبل توخالی ای بیش نیســت و دیدید که مجبور به عقب نشینی  
شد، به ترامپ قمارباز می گویم که در ایران کسی تو را عددی حساب نمی کند، ترامپ 

کسی است که انزوای آمریکا را سرعت خواهد بخشید.
امام جمعه ســاوجبلاغ خاطرنشان کرد: مردم ما می دانند با مذاکره با آمریکا هیچ 
گرهی از مشکلات کشور باز نخواهد شد، بلکه اوضاع بدتر خواهد شد، دولت روحانی با 
آمریکا مذاکره کرد اما کدام تحریم  برداشته شد؟ امروز دنیا در حال انسجام در مقابل 
آمریکا است و ملت ایران مرعوب رسانه های آمریکایی نخواهند شد و نخواهند گذاشت 

در کشور دوقطبی ایجاد شود.
حجت الاســلام مختاری ادامه داد: روز به روز به جلوه های اسلامی بودن در کشور 
ما افزوده می شــود، در همین شهرستان ساوجبلاغ، امسال اعتکاف دانش آموزی ۴۰۰ 
درصد رشد داشت، هفته گذشته میزبان بیش از ۱۰۰۰ دانش آموز روزه اولی  در مصلی 
بودیم و بیش از ۱۵۰ محفل  قرآن  روزانه درماه مبارک رمضان برپا شده که قبلا نبود، 

ما فقط ضعف رسانه ای داریم.
وی با اشاره به تقارن ایام شهادت امیرالمومنین)ع( و عید باستانی، تاکید کرد: مردم 
ما همیشــه نشان داده اند، که ترجیح شان، حرمت نگه داشتن برای اهل بیت)ع( است 
و باز هم ثابت خواهند کرد که سنت های اصیل ایرانی را بر محور محبت اهل بیت)ع( 
برپا خواهند کرد و به فضل خدا امسال شاهد برگزاری »نوروز علوی« در مساجد، تکایا 

و گلزار شهدا خواهیم بود.
امام جمعه ساوجبلاغ در پایان بیاناتش گفت:با توجه به پررونقی بازار شب عید، از 
بازاریان می خواهم تا با رعایت حال مردم انصاف را سرلوحه کار کرده و دولت نیز باید 

فکری برای اقشار آسیب پذیر کشور در روزهای پایانی سال بکند.

برگزاری نوروزعلوی به حرمت امیرالمومنین)ع(

 مدیرعامل شــرکت ملی صنایع پتروشیمی با تأکید بر اینکه صنعت پتروشیمی 
متعهد به برگشــت ارز حاصل از صادرات خود به چرخه اقتصاد کشور است، گفت: 

همه تعهدات ارزی شرکت های پتروشیمی انجام شده است.
بــه گزارش از وزارت نفت، حســن عباس زاده روز سه شــنبه درباره تعهد ارزی 
شرکت های پتروشیمی خاطر نشان کرد: صنعت پتروشیمی از ابتدای ۱۴۰۳ تا پایان 
بهمن حدود ۱۲ میلیارد دلار صادرات داشته که شرکت های پتروشیمی معادل این 

ارز را به چرخه اقتصاد کشور برگردانده اند.
وی با تأکید بر اینکه بخشــی از ارز پتروشــیمی ها شامل خریدهایی می شود که 
لازم اســت صنعت پتروشــیمی از خارج از کشور تأمین کند، افزود: سالانه حدود ۲ 
میلیارد دلار ارز صرف تأمین کالاهای مورد نیاز صنعت ازجمله تجهیزات، کاتالیست 

و موادشیمیایی از خارج می شود.
مدیرعامل شرکت ملی صنایع پتروشیمی ادامه داد: بیش از ۹ میلیارد دلار بقیه 
ارز پتروشیمی ها از ابتدای امسال تا پایان بهمن به سامانه بانک مرکزی تحویل شده 

که صرف تأمین نیازهای اصلی کشور می شود.
عباس زاده ادامه داد: در سال ۱۴۰۳ با وجود ناترازی های انرژی که چند ماهی در 
فصل سرما گریبانگیر شرکت های پتروشیمی و اعمال محدودیت تأمین خوراک شد، 

ارزآوری نسبت به پارسال کاهش نیافته و افزایشی نیز بوده است.
وی با تأکید بر اینکه صنعت پتروشیمی متعهد به برگشت ارز حاصل از صادرات 
خود به چرخه اقتصاد کشور است، افزود: همه تعهدات ارزی شرکت های پتروشیمی 
انجام شــده است، ضمن اینکه از زمانی که کالا از کشور صادر می شود، زمانی لازم 

است که این کالا به مبادی هدف برسد و ارز آن به کشور بازگردد.
معاون وزیر نفت با اشاره به اینکه شرکت های پتروشیمی ۸۰ روز مهلت دارند ارز 
خود را به بانک مرکزی برگردانند، گفتد: گاهی اوقات این زمان ۸۰ شروزه شرکت های 
پتروشیمی در نظر گرفته نمی شود و ارز کالایی که برای مثال دیروز صادر شده نیز 

شامل ارزی به شمار می آید که باید برگردانده می شد.
عباس زاده با اشــاره به اینکه شرکت ها در مهلت داده شده، ارزهای سررسیدشده 

را تحویل داده اند، گفت: مابقی ارز نیز در زمان مقرر تحویل می شــود. برخی آمارها 
نیز که بیان می شــود، ممکن است متعلق به ســال های قبل باشد که ثبت آماری 
مرسوم بوده و هنوز رفع تعهد نشده است. وی با تأکید بر اینکه صنعت پتروشیمی 
متعهد به برگشــت ارز حاصل از صادرات خود به چرخه اقتصاد کشور است، افزود: 
همه تعهدات ارزی شــرکت های پتروشیمی انجام شده است، ضمن اینکه از زمانی 
که کالا از کشور صادر می شود، زمانی لازم است که این کالا به مبادی هدف برسد 

و ارز آن به کشور بازگردد.
وی برخــی از عملیــات اداری را از دیگر موارد ایجاد تفاوت آمار شــرکت ملی 
صنایع پتروشــیمی و بانک مرکزی دانســت و گفت: برخی شرکت های پتروشیمی 
فاینانس هایی را پرداخت کرده اند که از بانک عامل هنوز به بانک مرکزی گزارش نشده 
اســت، همچنین در نظر گرفتن کوتاژ )مرحله ثبت اظهارنامه صادرات و واردات در 
گمرک( کالای صادراتی نیز سبب این اختلاف های آماری می شود، وگرنه شرکت های 

پتروشیمی کاملًا متعهد به برگشت ارز خود به چرخه اقتصادی کشور هستند.

همه تعهدات ارزی پتروشیمی ها انجام شده است
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ورزش 

۷
رونمایی از عیار فوتبال ایران  در آسیا

  عرفان حمیدی  -     لیگ ایران که با هزینه های بسیار و جذب بهترین بازیکنان متعدد، خود را بالاتر از آن چیزی که واقعا هستند، می بینند و 
همین خودبزرگ بینی باعث شد تا با نتایجی ضعیف از دور مسابقات کنار بروند. لیگ نخبگان آسیا و لیگ قهرمانان سطح ۲ در شرایطی پیگیری 

شد که چهار نتایج نمایندگان ایران در آسیا و حذف بهترین تیم های داخلی ما از لیگ نخبگان آسیا و لیگ قهرمانان سطح ۲ این قاره، یکبار دیگر 
عیار فوتبال ایران را به نمایش گذاشت تا همچنان ناترازی در باشگاه ها حرف اول را بزند. مساله ای که در نهایت به فوتبال ملی ضربه می زند.

  با درخشش رضا غندی پور در ترکیب ملوان و عملکرد قابل قبول 
پدیده این فصل فوتبال ایران در لباس تیم ملی جوانان، شاید زیادی 
پیرامون لژیونر شدن این بازیکن صحبت شده و رسانه های مختلف، 
از علاقه باشگاه های مختلفی در خارج از کشور به او خبر داده اند؛ 
از تیم های حاضر در لیگ بلژیک گرفته تا آینتراخت فرانکفورت 
آلمان. در جدیدترین گزارش پیرامون غندی پور، سایت فوتبال ۲۴ 
روســیه در اشاره به عملکرد و شرایط سنی ستاره جدید فوتبال 
ایران، مدعی شده که او زیر نظر چند باشگاه این کشور قرار دارد 
و احتمالا جدیدترین لژیونر فوتبال ایران در روسیه خواهد بود. این 

سایت روسی مدعی شده که باشگاه اسپارتاک با مبلغ یک میلیون دلار خواهان این انتقال شده است و البته باید تا پایان فصل 
برای نتیجه این مذاکرات انتظار کشید. غندی پور علیرغم غیبت در بیشتر بازی های ملوان به واسطه اردوها و تورنمنت های تیم 
ملی جوانان همچنان با ۵ گل زده برترین بازیکن انزلی چی ها محسوب می شود. او تا پیش از پایان فصل با پیشنهادات داخلی و 
خارجی زیادی مواجه شده و باید دید برنامه هایش برای فصل آتی چه خواهد بود. باید دید که تا فصل آینده، سرنوشت حضور 
تیم های باشگاهی و ملی روسیه در رقابت های بین المللی یوفا، به چه شکل پیش خواهد رفت. اسپارتاک مسکو در حال حاضر 

در جایگاه سوم لیگ برتر روسیه قرار دارد.

ســرمربی تراکتور می گوید با انگیزه بالایــی مقابل گل گهر قرار 
می گیرند.

 تراکتور و گل گهر شب )یکشنبه( در چارچوب هفته بیست و سوم 
لیگ برتر فوتبال به مصاف هم می روند. دراگان اسکوچیچ در نشست 
خبری قبل از بازی با گل گهر سیرجان اظهار کرد: باید اول از همه 
در مورد بازی قبل صحبت کنم. نتوانستیم صعود کنیم و این باعث 
ناراحتی همه ما بود. نتیجه بدی بود که باعث ناراحتی همه شد. باید 
بدانیم که باید به مسابقات لیگ برگردیم. ۸ بازی بدون باخت در سطح 
دو لیگ قهرمانان آســیا پشت سر گذاشتیم. بازی های بسیار مهمی 

خواهیم داشت و منتظر حریف هستیم. باانگیزه بسیار زیاد و برای به دست آوردن سه امتیاز پا به زمین می گذاریم.
او ادامه داد: به نظرم تمام بازی های باقی مانده حیاتی هستند.  همه چیز دست خودمان است و می دانیم که دو بازی عقب افتاده 

داریم. فکرمان را درگیر نتایج پرسپولیس و سپاهان نمی کنیم. نسبت به سال گذشته تیم قدرتمندتری از درون داریم.
اسکوچیچ گفت: به جز باخت مقابل ما و پرسپولیس، تیم گل گهر باختی نداشته و تیم سر و شکل داری است. تیم من هم خوب 
است و در مجموع این بازی هم همانند بازی با استقلال اهمیت زیادی دارد. با دو بازی کم تر شانس صعود به صدر را داریم و بازی 

مستقیم سپاهان - پرسپولیس هم در پیش است و احتمال این وجود دارد که امتیازی به نفع ما از دست برود.

فکرمان را درگیر پرسپولیس و سپاهان نمی کنیم مشتری روس برای غندی پور

  علیپــور بعد از 4 فصــل دوباره دو
 رقمی شد

مهاجم مازندرانی سرخپوشــان توانست شمار 
گل هایش را در فصل جاری لیگ برتر دو رقمی کند.

 علی علیپور مهاجم پرسپولیس که در ابتدای 
فصل به جمع این تیم اضافه شــد با زدن دهمین 
گل فصلش در لیگ برتر توانست به تنهایی در صدر 

جدول گلزنان لیگ برتر قرار گیرد. 
علیپور که در سه فصل آخر اولین دوره حضورش 
در پرسپولیس توانسته بود شمار گل هایش را دو 
رقمی کند، بعــد از چهار فصل حضور در فوتبال 
پرتغال، در بازگشت دوباره به لیگ برتر موفقیت های 
قبل را تکرار کرد و حالا اولین بازیکن فصل جاری 
لیگ برتر اســت که شــمار گل هایش دو رقمی 

شده است.
علی علیپور این فصل در مجموع طی ۳۳ بازی 

۱۳ گل برای تیمش به ثمر رسانده است.
بهترین عملکرد علیپور فصل ۲۰۱۸- ۲۰۱۷ 
اســت که او ۱۹ گل در لیگ برتر به ثمر رساند و 

آقای گل شد.

 بوژوویچ نوازی را از اســتقلال کنار 
گذاشت

باشگاه استقلال با مربی خود قطع همکاری کرد.
 با نظر میودراگ بوژوویچ ســرمربی استقلال 
محمد نوازی مربی این تیم در دیدار مقابل ذوب آهن 
کنار تیم حضور نخواهد داشــت.به نظر می رسد 
همکاری نوازی با اســتقلال به پایان رسیده و او 

به زودی با آبی پوشان قطع همکاری خواهد کرد.

 سهرابیان بازی مقابل ذوب آهن را از 
دست داد

بازیکن استقلال به دلیل سرماخوردگی بازی 
مقابل ذوب آهن را از دست داد.

 آرمین ســهرابیان بازیکن اســتقلال به دلیل 
سرما خوردگی دیدار این تیم مقابل ذوب آهن را از 
دست داد.تیم فوتبال استقلال فردا در هفته بیست 
و سوم رقابت های لیگ برتر در ورزشگاه فولاد شهر 
به مصاف ذوب آهن خواهد رفت که سهرابیان در 
این دیدار غایب خواهد بود.محمدحسین اسلامی، 
مهــرداد محمدی و آرش رضاونــد دیگر غایبان 

استقلال در بازی فردا هستند.

 آغاز اردوی تیم ملی فوتبال ایران
ملی پوشــان دعوت شــده به اردوی تیم ملی 
فوتبال، خود را به کادر فنی معرفی کردند تا اردوی 

شاگردان امیر قلعه نویی رسما آغاز شود.
 بازیکنان دعوت شده به اردوی تیم ملی، پیش 
از ظهــر امروز با حضور در اردوی تیم ملی خود را 
بــه کادر فنی معرفی کردند تا بطور رســمی دور 
جدید تمرینات ملی پوشان برای دیدار برابر امارات 
و ازبکستان آغاز شود.بازیکنان حاضر در اردوی تیم 
ملی، امروز عصر تمرین ریکاوری خود را در مجموعه 
تمرینی پک برگزار خواهند کرد تا آماده تمرینات 
تاکتیکی روزهای آتی شوند.تیم ملی فوتبال ایران 
باید در مرحله نهایی انتخابی جام جهانی در تاریخ 
۳۰ اسفند ماه در ورزشگاه آزادی مقابل تیم ملی 
امارات قرار بگیرد و در ادامه نیز در تاریخ ۵ فروردین 
مقابل تیم ملی ازبکستان صف آرایی کند. تیم ملی 
فوتبــال ایران در حال حاضر با ۱۶ امتیاز در صدر 

جدول گروه A این رقابت ها قرار دارد.

 کارتال ایران را ترک کرد
مربیان و بازیکنان خارجی پرسپولیس با توجه به 
زمان محدودی که برای استفاده از تعطیلات تعیین 
شده اســت، پس از بازی با ملوان در سریع ترین 
زمان ممکن، تهران را تــرک کردند. اعضای تیم 
قبل از شروع دوباره ماراتن مسابقات زمان محدود 
۴ روزه را برای اســتفاده از تعطیلات دارند.تا این 
لحظه کارتال با درخواست مرخصی بیشتر تعدادی 
از بازیکنان که سفرشان طولانی تر است، موافقت 
نکرده ولی باید دید احتمال تجدید نظر وجود دارد 
یا نه.البته پرسپولیس در شروع تمرینات حداقل 
۵ ملی پوش ایرانی، ازبکســتانی و الجزایری خود 
را ندارد و ســایر نفرات باید روز چهارشنبه خود را 
در هتل و پیش از تمرین به وی معرفی کنند.تیم 
فوتبال پرسپولیس در هفته بیست و چهارم لیگ 
برتر فوتبال باشگاه های کشور ۱۰ فروردین ماه در 

قزوین میهمان شمس آذر است.

 ماجرای گرفتن بازوبند از حســینی 
صحت دارد؟

از ماه ها قبل زمزمه هایی درباره گرفتن بازوبند 
کاپیتانی از سیدحسین حسینی به گوش می رسد 
اما این دروازه بان دوباره با اســتقلال اوج گرفت و 
نمایش بهتری از خود به جا گذاشت تا جایی که 
در تیم منتخب مرحله گروهی لیگ نخبگان آسیا 
نیز قرار گرفت. در آن ایام موضوع گرفتن بازوبند 
از حســینی از یادها رفت اما بعد از اینکه در بازی 
برگشــت مقابل النصر نمایش مطلوبی از خود به 
جا نگذاشــت دوباره شایعاتی پیرامون این ماجرا 
شــنیده می شود و گفته می شود شاید بازوبند به 
دست چشمی بسته شود تا بتواند ارتباط کلامی 
بهتری با بازیکنان در زمین مســابقه برقرار کند. 
حتی منصور رشیدی، پیشکسوت استقلال نیز در 
مصاحبه ای این موضوع را تأیید کرده و درباره زمزمه 
گرفتن بازوبند کاپیتانی از حسینی حرف هایی به 
زبان آورده است. البته رشیدی معتقد است ریشه 
این انتقادها همین است که حسینی دیگر کاپیتان 

استقلال نباشد.

حمله دوباره کاسانو به 
طارمی

نوبتی هم باشد، نوبت MVP شدن مهسا صابری بود؛ آن هم بعد از چهار دوره لقب 
بهترین دریافت کننده لیگ برتر والیبال. بازیکنی که فصل را با دو جلسه محرومیت 
شــروع کرد، اما با قهرمانی تیمش سایپا و لقب MVP تمام کرد. روزهای قشنگ در 

سن ۳۳ سالگی و لذتی که از والیبال می برد.

 این فصل را بد شروع کردی اما با خوشی تمام شد.
من سال قبل، بعد از اینکه در سریک رباط دادم، از نیم فصل به بازی رسیدم. همه 
بازیکنانی که رباط می دهند، ۹ ماهه برمی گردند اما من با تمرینات مرتب و بازتوانی، 
بهتر از قبل کار کردم و در روز ۲ جلسه تمرین داشتم تا به نیم فصل برسم. در واقع 
زندگی حرفه ای و تمرین خیلی جدی باعث شد تا زودتر به بازی برگردم. همان موقع 
نیم فصل عملکرد خیلی خوبی داشتم و تیم جوان مهرسان را به فینال رساندم و حقم 
بود تا جزو بهترین ها باشم اما نشد. به همین خاطر با خودم گفتم امسال حرفه ای تر 
زندگی می کنم.از آنجایی که وقتی سن بالا می رود با تجربه تر می شوید، باید بدانیم 

چطور ذهن و بدن مان را کنترل کنیم تا عملکرد بهتری داشته باشیم.

 انگار با خداحافظی از تیم ملی، عملکرد بهتری  داری، چرا؟
من قبلًا که در تیم ملی بودم فشار زیادی تحمل می کردم، چرا که ذهن و بدنم 
خسته می شد و نمی توانستم آن طور که باید در لیگ کار کنم، اما با خداحافظی از 
تیم ملی حالا از والیبال لذت می برم. چرا که همه تمرکزم روی لیگ اســت و بدون 
خستگی و با ذهن راحت تر و بدنی آماده برای تیم باشگاهی ام بهتر کار می کنم. حالا 
خیلی خوب و حرفه ای تر تمرین می کنم اما قبلًا قدر نمی دانستم و از نیروی جوانی ام 

اســتفاده می کردم. برعکس حالا قدر توانایی هایم را بیشتر می دانم. فکر می کنم در 
۳۳ ســالگی MVP شدن مزه دیگری دارد، درست برعکس جوانی. من در پنج فصل 

اخیر، چهار فصل جزو بهترین دریافت کننده ها بودم.

 تو یک رفت و برگشت به سایپا داشتی، به خاطر شرایط مالی بهتر بود؟
در کل باشگاه ریشه دار و حرفه ای در والیبال زنان نداریم. سایپا، پیکان، سپاهان 
و ذوب آهن قدیمی ها هســتند. تعداد باشگاه های ثابت و حرفه ای خیلی کم است و 
بازیکنان زرنگ در این تیم ها بازی می کنند. من هم سعی کردم در این تیم ها بازی 
کنم. من ۵-۴ سالی است که در سایپا بازی کرده ام. در واقع این رفت و آمد من به 
خاطر شــرایط مالی بهتر بود. من به خاطر شــرایط مالی بهتر به سریک گنبد رفتم 
و این فصل دوباره به ســایپا برگشتم. درست است که بازی در باشگاه حرفه ای مهم 

است، چرا که تیم حرفه ای نباشد اذیت می شوی، اما اگر شرایط مالی تیمی بهتر باشد، 
حرفه ای انتخابش می کنم.

 این سومین قهرمانی تو با سایپاست، روزهای طلایی تو که در والیبال 
با سایپا گره خورده، چطور است؟

این روزها، روزهای قشنگی است. تیمت که قهرمان می شود در مجموع حرفه ای 
کار می کنی، وقتی به موقع پول می گیری و امکانات رو به راه باشد، پرواز، هتل خوب 
و... معلوم است که کار لذتبخش می شود. من هم خیلی خوشحالم که در سایپا بازی 
کرده ام و می کنم چرا که یکی از بهترین تیم های والیبال است. من اوج دوران بازی ام 

را در سایپا گذرانده ام و بهترین دوره جوانی ام هم در تیم گاز بود.

 دلت بعد از خداحافظی برای بازی تیم ملی تنگ نشد؟
نه متأســفانه )با خنده( به خاطر اینکه من هرجا هســتم صددرصد توانایی ام را 
می گذارم تا حســرتی نمانــد که  بعد بگویم ای کاش بیشــتر تلاش می کردم. فکر 
نمی کنم بازی در ۱۳ سال پیاپی، زمان کمی باشد. ۱۳ سال پیاپی که برای تیم ملی 

کم نگذاشتم. بابت همین هیچ حسرتی ندارم، تازه به نظر خودم زیاد هم مانده ام.
تو چهار سال جزو بهترین دریافت کننده ها بودی، امسال علاوه بر دریافت کننده، 

MVP هم شدی، MVP شدن چه فرقی با بهترین پست دارد؟
فکر می کنم خیلی فرقی ندارد. MVP یعنی فرد بالاترین و بیشترین امتیاز را بین 
همه گرفته است. وقتی بهترین پست خودت می شوی، یعنی یک سر و گردن بالاتر 

از هم پستی هایت هستی، اما MVP یعنی بهترین بین همه.

انتخاب حرفه ای ام یک تیم پولدار است

آنتونیو کاسانو با انتقاد از مهدی طارمی او را مهاجم سطح بالایی برای اینتر ندانست.
 مهدی طارمی، مهاجم ملی پوش ایرانی، تابستان گذشته به اینتر پیوست. او پس از پایان قراردادش با پورتو به صورت آزاد راهی تیم ایتالیایی شد.

انتظارهای زیادی از طارمی وجود داشت و او در دو ماه اول حضورش در نراتزوری عملکرد نسبتا خوبی را هم ارائه داد با این حال طارمی هرگز نتوانسته است تاثیر خوبی از خود روی 
تیم جدیدش داشته باشد. این مهاجم ۳۲ساله در مقابل دروازه خیلی خوب به نظر نمی رسد و به ندرت موفق به گلزنی شده است.

طارمی در بازی برگشت مرحله یک هشتم نهایی لیگ قهرمانان اروپا مقابل فاینورد در ترکیب تیمش بود.
آنتونیو کاسانو، مهاجم سابق تیم ملی ایتالیا، با حمله به مهدی طارمی گفت: طارمی  به اندازه کافی برای اینتر خوب نیست. من از همان ابتدا گفته بودم که خیلی شیفته بازی او 
نیستم. فکر می کنم برای فصل بعد او را می فروشند. طارمی به صورت آزاد و رایگان خریداری شد بنابراین فروش او با هر قیمت از این نظر به سود اینتر است. او برای یک تیم بزرگ 

بازیکن خوبی نیست.

نماینده فوتبال ما در آن حضور داشتند. در لیگ نخبگان استقلال و پرسپولیس و در لیگ قهرمانان 
سطح ۲ آسیا تیم های سپاهان و تراکتور. به عبارتی دیگر ماهیت و شاکله اصلی فوتبال ایران در این دوره 
از بازی ها به میدان رفت. چهار تیم مدعی قهرمانی در در لیگ نخبگان آسیا پرسپولیس در شرایطی که 
شانس صعود به یک هشتم نهایی را داشت در نهایت با ایستادن در رتبه نهم از دور مسابقات کنار رفت 
و استقلال نیز در مرحله یک هشتم با قبول شکست برابر النصر، وداعی تلخ با لیگ نخبگان داشت. در 
آن سوی میدان و در لیگ قهرمانان سطح ۲ این قاره، سپاهان در گروهی که شارجه امارات، الوحدات 
اردن و اســتقلال تاجیکستان حضور داشتند در کمال ناباوری در جایگاه سوم ایستاد تا در همان گام 

نخست از دور مسابقات کنار گذاشته شود.
تراکتور آخرین نماینده ایران بود، هر چند شاگردان دراگان اسکوچیچ تا یک چهارم نهایی پیش آمدند 
اما در این مرحله برابر التعاون که تیمی کاملا معمولی در عربستان است، شکست خوردند تا آنها نیز به 
خانه بازگردند. این تمام قدرت و عیار فوتبال ایران در لیگ نخبگان آسیا و لیگ قهرمانان سطح ۲ این 
قاره بود.نکته مهم و اساسی در این میان جدا از نتایج کسب شده، عملکرد بازیکنانی است که در این 
چهار تیم ایرانی به میدان رفته اند که به نوعی شاکله اصلی فوتبال ما هستند. چهار تیم متمول ایرانی 
که بهترین ها را در اختیار دارند و در این مسیر هزینه سنگینی را هم پرداخت کرده اند. آنچه از شیوه 
بازی و عملکرد نمایندگان فوتبال ایران در مســابقات باشگاهی لیگ آسیا دیدیم، زنگ خطری است 
برای تیم ملی چراکه ورودی این تیم از خروجی لیگ و باشگاهی باید تامین شود و این شرایط نشان 

می دهد، نباید در انتظار یک خروجی منطقی و قابل قبول باشیم.
در چند وقت اخیر برخی از کارشناســان به تیم ملی انتقادهایی را وارد دانسته اند که برخی از آنها 
را می توان منطقی دانســت اما باید قبول کرد با این وضعیت تیم ملی، حرف امیر قلعه نویی به عنوان 
سکاندار تیم ملی را باید پذیرفت. اینکه بازیکنان لیگ ما در حد تیم ملی نیستند. شاید در ابتدا خیلی 
 از منتقدان در برابر حرف ســرمربی تیم ملی واکنش نشــان دادند اما آنچه از دل لیگ بیرون می آید، 
نگران کننده است به خصوص اینکه سن تیم ملی رو به افزایش بوده و باید برای آن چاره ای اندیشید 

و این می تواند در سال های آینده فوتبال ایران را بیش از آنچه امروز گرفتار شده را به چالش بکشد.
عدم ســاختار مناسب در سیســتم فوتبال و باشگاه های داخلی، نبود مدیران توانمند، دوران کوتاه 
مسئولیت در فوتبال ایران، آزمون و خطاهای ورزشی و هر آنچه به اسمش را بگذاریم، مسیر فوتبال ما 
را به جایی کشانده که امروز در سطح اول فوتبال آسیا هیچ حرفی برای گفتن نداریم و اگر بازیکنانی 
از جمله مهدی طارمی، سردار آزمون و چند بازیکن دیگر را از تیم ملی بگیریم، رمقی از تیم ملی ایران 
باقی نمی ماند.جام جهانی فوتبال بدون شک آخرین ایستگاه برای بسیاری از ملی پوشان کنونی ایران 
است، قطاری که بعد از توقف در جام جهانی ۲۰۲۶ خیلی از مسافران خود را پیاده خواهد کرد اما باید 
دید چه گزینه هایی فرصت حضور در تیم ملی ایران را خواهند داشت. تیمی که روزی در آسیا قدرت 
اول بود و حریفی نداشت امروز برای بازی با تیم های مدعی قاره، کارش به اما و اگر می کشد. این مشکل 
بزرگی است که باید از سوی باشگاه ها با پرورش بازیکنان مستعد برطرف شود. اکنون باشگاه ها به خوبی 

تیم ملی را تامین نمی کنند که امیدوارم با کاری سیستماتیک چالش امروز فوتبال ایران مرتفع شود.

 کاپیتان پیشــین تیم ملی فوتبال بانــوان ایران گفت: ورود 
باشــگاه های بزرگی چون استقلال، پرسپولیس، نساجی، تراکتور 
و فولاد خوزســتان به لیگ برتر فوتبال بانوان اتفاق خوبی است. 
امیدوارم این موضوع مقطعی و با هدف کسب مجوز حرفه ای نباشد.

ســارا ظهرابی نیا درباره لیگ برتر فوتبال بانوان اظهار داشت: 
قبل از هر چیزی به تیم خاتون بم تبریک می گویم و ثابت کردند 
که شــخصیت قهرمانی دارند. در این فصل برای تیم تام اصفهان 
به تازگی وارد لیگ برتر شــده، بازی کردم و بیشتر بازیکنان این 
تیم تجربه حضور در لیگ برتر را نداشتند و این موضوع کار ما را 

سخت کرد با این وجود بازیکنان تیم انگیزه زیادی داشتند.
وی افزود: از ابتدای فصل تصور می کردیم که لیگ قابل پیش بینی است اما این طور نبود چرا که تیم های پایین جدول یقه 
تیم های بالای جدول را می گرفتند. قهرمانی حق خاتون بم بود و به آنها تبریک می گویم. این موضوع نشان می دهد که باشگاه 

از آنها حمایت می کند و از این تیم قهرمانی می خواهد.
ظهرابی نیا ادامه داد: ورود باشــگاه های بزرگی چون اســتقلال، پرسپولیس، نساجی، تراکتور و فولاد خوزستان به لیگ برتر 
فوتبال بانوان اتفاق خوبی است. امیدوارم این موضوع مقطعی و با هدف کسب مجوز حرفه ای نباشد. حیف است که باشگاه های 
بزرگ در لیگ برتر فوتبال نباشند و یک تیم با هزینه شخصی به لیگ برتر بیاید و پس از مدتی هم بازیکنان از آن جدا شوند، 
تیم منحل شود و حتی به خاطر مشکلات مالی بچه ها نتوانند به سفرها بروند. این موضوع شان و شخصیت فوتبال زنان را پایین 

می آورد و در خور ما نیست.
ملی پوش سابق فوتبال بانوان ایران ادامه داد: اگر تیم های بزرگ به فوتبال بانوان ورود کنند ما دیده می شویم. همیشه علاقه 

داشتم روزی برای فولاد خوزستان بازی کنم و قهرمان لیگ برتر فوتبال شوم.
وی یادآور شد: خاتون بم هم باشگاه خوب و ریشه داری است اما قبول کنیم که در مقابل باشگاه های بزرگی چون استقلال، 

پرسپولیس، فولاد، نساجی و تراکتور حرفی برای گفتن ندارد. خیلی ها دوست دارن تا در استقلال و پرسپولیس بازی کنند.

پیش از این نوشته بودیم که پنج مسابقه تیم های شباب الاهلی 
امارات و الشــارجه مقابل یکدیگر در لیگ قهرمانان ۲ آسیا، لیگ 
برتر امارات و جام رئیس دولت امارات، سرنوشــت قهرمانی این دو 
تیم طی یک ماه را تعیین می کند و عملکرد سردار آزمون و سعید 

عزت اللهی، نقش مهمی در این رقابت ها خواهد داشت.
پس از تســاوی یک بر یک در دیدار رفت با گلزنی آزمون روی 
پاس خوب ســعید عزت اللهی، این دو تیم روز چهارشنبه در دیدار 
برگشت به میزبانی الشارجه و با حضور هواداران پرشور این تیم به 
مصاف هم رفتند که در این مســابقه، سعید عزت اللهی با تصمیم 

ســرمربی شــباب الاهلی در لیست این تیم جایی نداشت اما ســردار آزمون، در ترکیب اصلی قرار گرفته بود. آزمون در نیمه اول، 
دو بار با دو پاس دیدنی مهاجم های تیمش را صاحب موقعیت مناسب برای گلزنی کرد اما هم تیمی های او، قدر این فرصت ها را 

ندانستند تا بازی در نیمه اول با نتیجه یک بر صفر به سود الشارجه به اتمام برسد.
در نیمه دوم، حملات شــباب الاهلی با حضور ســردار به عنوان یکی از مهاجمان بازیســاز این تیم شدت گرفت تا اینکه با گل 

مونس دابور در دقیقه ۳+۹۰ برای شباب الاهلی، بازی به اوقات اضافه کشیده شد.
 در وقت های اضافه نیز سرمربی شباب الاهلی، به آزمون برای حضور در ترکیب تیمش اعتماد کرد و مهاجم ایرانی، پس از ۱۲۰ 
دقیقه حضور در زمین توانســت پنالتی نخســت تیمش را تبدیل به گل کند تا آمار پنالتی های او در این فصل، به گل کردن پنج 
پنالتی از ۸ پنالتی برسد. این عملکرد آزمون اما نتوانست مانع از شکست شباب الاهلی در این مسابقه شود تا دیگر نماینده امارات، 
به جمع چهار تیم برتر مسابقات صعود کند.آزمون همچنان با ۹ گل، بالاتر از امیرحسین حسین زاده ۸ گله در صدر جدول گلزنان 
لیگ قهرمانان ۲ آسیا قرار دارد اما شوال انوار بازیکن تیم لاین سیتی سنگاپور که با ۷ گل در رده سوم قرار دارد، با توجه به حضور 

تیمش در مرحله نیمه نهایی، تهدیدی جدی برای آقای گلی آزمون محسوب می شود.
شباب الاهلی و الشارجه، در ادامه مسابقات در دو مسابقه از جام ریاست دولت امارات و یک مسابقه از لیگ به مصاف هم می روند 

که این دو بازی نیز نقشی مهم در سرنوشت جام های داخلی آزمون و عزت اللهی خواهد داشت.

آقای گلی سردار در معرض خطر  امیدوارم حضور سرخابی ها در فوتبال مقطعی نباشد
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   وصال روحانـی  -بازارکنسرت های موسیقی درواپسین روزهای سرد سال همچنان گرم گرم است. کمتر از ۷روز دیگر سال ۱4۰3 به پایان می رسد 
اماسالن های پایتخت درشب های ماه مبارک، همچنان میزبان کنسرت های موسیقی است. اجراهایی که اغلب در ژانر موسیقی پاپ بوده است. از کنسرت 

محسن یگانه، بهنام بانی، حامیم، امیرعباس گلاب، رضا یزدانی، محمد علیزاده، گرشا رضایی و... تا اجراهایی در گونه موسیقی سنتی مانند گروه تک نوازان 
تنبور، اجرای داوود آزاد، ارکستربه یاد خالقی و.... 

جالب اینکه تمامی 
سالن های کشور 

نسبت به ما معترض 
هستند صحبتشان 
این است، با توجه 

به اینکه سالن میلاد 
نمایشگاه در بهترین 

نقطه شهر قرار 
دارد، چرا افزایش 
قیمت اجاره بهای 
سالن بالاتر از این 

نیست؟ اما ما به 
دنبال درآمدزایی 

 نیستیم
 و هدفمان حمایت 

ازمردم است.«

کنسرت های لاکچری، تفریحی برای از ما بهتران

محمدجعفر یاحقی با اشاره به بیت »سر آمد کنون 
قصۀ یزدگرد/ به ماه ســپندارمذ روز ارد« آورده است: 
»این تنها تاریخ راستین و بی تردیدی است که به یک 

رویداد شایسته یعنی پایان شاهنامه اشاره می کند.
شاهنامه با این دو بیت به پایان می رسد: »سرآمد 
کنــون قصــه یزدگِرد/ به مــاه ســپندارمذ روز ارِد/ 
ز هجرت شــده پنج  هشــتاد بار/ به نــام جهان داورِ 
 کردگار«. بر اســاس این ســروده حکیم فردوســی

 بیســت و پنجمیــن روز از ماه اســفند را روز پایان 

ســرایش شــاهنامه می خوانند. هرچند این تاریخ با 
اما و اگرهایی همراه اســت؛ مثلًا ابوالفضل خطیبی با 
اشــاره به تکرار »به ماه سپندارمذ روز ارد« می گوید: 
»تکــرار این مصرع، این تردیــد را ایجاد می کند که 
 فردوســی در این مواضع قافیه پردازی کرده و در قید

 گفتن واقعیت نبوده است.«

پیامی برای پایان سرایش 
شاهنامه

همچنین کنسرت هایی در قالب موسیقی نواحی با هنرنمایی بزرگانی چون فرج علیپور. اما نکته قابل توجه گرانی بلیت های کنسرت است که بعد از جشنواره 
موسیقی فجر به قیمت ۲ میلیون تومان هم رسیده است و بی تردید سال جدید، داستان افزایش قیمت بلیت ها ادامه خواهد داشت. این وضعیت بیانگر این است که 

در آینده ای نزدیک، تماشای یک برنامه فرهنگی همچون کنسرت، به یکی از تفریحات لاکچری آن هم برای قشر خاص و مرفه تبدیل خواهد شد.

 تلاشمان قیمت ثابت بلیت های کنسرت است
محسن رجب پور مدیرعامل مجمع صنفی ناشران آثار شنیداری دراین باره اظهار کرد: »طی این مدت اخیر، تمام تلاشمان این بوده میزان افزایش قیمت بلیت های 
کنســرت، بســیار کمتر از میزان تورم جامعه باشد. کما اینکه پیش ازاین هم همین دیدگاه وجود داشت. آن زمان هم با توجه به افزایش قیمت کالاها و تورم طی 
یک دهه گذشته، سعی  ما براین بود قیمت بلیت ها کنترل شود و به سرعت افزایش نیابد، اما متأسفانه با بالارفتن قیمت اجاره سالن های کنسرت، هزینه های نور 
وصدا، هزینه دست اندرکاران کنسرت مانند خواننده، نوازنده ودیگرعوامل موجب شد قیمت تمام شده برنامه ها افزایش پیدا کند و بالطبع این امر برافزایش قیمت 
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 »کولی« محسن چاوشی برای »آبان«
»کولــی« تازه ترین قطعه ای اســت که با صدا 
و آهنگسازی محســن چاوشی و ترانه ای از کاظم 
بهمنی در صفحه رسمی این هنرمند در دسترس 
علاقه مندان قرار گرفته است. »کولی« یکی از قطعات 
تولید شده برای سریال »آبان« با ترانه ای از کاظم 
بهمنی است. نوازندگی گیتار و دودوک این قطعه را 
هم به ترتیب بهروز میرزایی وامیرحسین کیان پور 

به عهدهداشته اند.

  »وحشی« هومن سیدی در راه پخش
تازه ترین خبرها از ساخته جدید هومن سیدی 
حاکی از آن است که »وحشی« از بیست و پنجم 
فروردین ماه در معرض تماشای علاقه مندان قرار 
می گیرد. سیدی علاوه بر کارگردانی، نویسندگی 
این سریال را هم به عهده داشته است، »وحشی« 
از پلتفرم »فیلم نت« پخش می شــود. این سریال 
دومین تجربه همکاری جواد عزتی و نگار جواهریان 
با هومن سیدی در قامت بازیگر و کارگردان است. 
علیرضا ثانی فر، مهدی صباغی و محمد صابری از 

دیگر بازیگران این سریال هستند.

 دوزخ »دیگری« از نگاه سارتر
»دوزخ، دیگــری اســت« )ژان پل ســارتر و 
اگزیستانسیالیسم به زبان ساده و مصور( نوشته ای 
مشــترک از »فلیــپ تــودی« و »هــوارد رید« 
اســت. این کتاب که به تازگی توســط انتشارات 
مروارید و با ترجمه  حســین یعقوبی منتشر شده، 
خواننده را با زبانی ســاده به تأمل در اندیشه های 
اگزیستانسیالیستی این اندیشمند و نویسنده شهیر 
فرانسوی دعوت می کند. تودی و رید در این اثر با 
نگاهی دقیق و موشکافانه، به مفهوم »دیگری« از 
منظر سارتر می پردازند و نشان می دهند که چگونه 
حضــور »دیگری« می تواند به منبعی از اضطراب، 
تنش و حتی »دوزخ« برای انسان تبدیل شود. آنها با 
بررسی آثار سارتر، به خواننده کمک می کنند تا درک 
عمیق تری از این مفهوم پیچیده پیدا کند. کتاب 
حاضر به زبان ساده و مصور، شرحی بسیار خواندنی 
از ســیر مکتب فکری و ادبی اگزیستانسیالیسم و 

زندگی سارتر به دست می دهد.

 آخرین روزهای »معرکه نوروز«
روزشمار پایان اجراهای »معرکه نوروز« شروع 
شده، نمایشی به نویسندگی احمدرضا امیرخانی 
و کارگردانی متین خاتمی که تنها تا ۲۷ اسفندماه 
برای تماشای آن فرصت دارید. »معرکه نوروز« هر 
شب، ساعت ۲۰:۳۰ به میزبانی تماشاخانه سیمرغ 
به روی صحنه می رود. این نمایش که با بهره گیری 
از ســازهای کوبه ای، فضای متفاوتی را پیش روی 
تماشاگران می گذارد، نوعی نگاه انتقادی به مسائل 

اجتماعی و فرهنگی روز، دارد.
 در خلاصه داســتان نمایــش »معرکه نوروز« 
آمــده: »گلی و معصومه که همــراه بقیه زن ها از 
فروشگاه های سطح شــهر به علت گرانی اجناس 
شب عید دزدی کردند، حالا در فکر آن هستند که 
چطور از شوهران شان این داستان را مخفی کنند 
تا زندگی شخصی شان به خطر نیفتد اما...« محسن 
حیدری، مهدیه قره باغی، فرزانه ساریجلو، خجسته 
یوسفی، فاطمه قاسمی، شادی اعظم طیبی، »معرکه 

نوروز« به ایفای نقش می پردازند.

 فراخوان جشنواره »تماشاگه راز«
مؤسســه  فرهنگی- هنری »تماشاگه راز« در 
آستانه سی امین سال آغاز به کار، اولین جشنواره  
هنری خود با موضوع مناجات را در عرصه  »شعر« 
و »موسیقی«، با هدف اعتلای فرهنگ مناجات و 
کشف استعدادهای جوان در کنار »آیین تجلیل از 
پیشکسوتان شعر و موسیقی« برگزار می کند. این 
رویداد هنری با محوریت مناجات و ستایش، فرصتی 
مغتنم برای هنرمندانی است که خواستار خلق آثاری 
با مضمون ستایش و مناجات هستند. جشنواره در 
دو بخش »شعر« و »موسیقی« برگزار می شود. در 
بخش شــعر، شاعران و ترانه سرایان می توانند آثار 
خود را در قالب های گوناگون شعر فارسی و ترانه با 
موضوع مناجات و ستایش، به دبیرخانه ارسال کنند. 
در بخش موســیقی نیز آهنگسازان، خوانندگان و 
ترانه سرایان می توانند آثار تولید شده خود را چه به 
صورت انفرادی و چه به صورت گروهی، به جشنواره 
ارائه دهند. شــرکت در این جشنواره برای تمامی 
علاقه مندان، بدون محدودیت سنی و جغرافیایی، 
آزاد است. هر شرکت کننده می تواند در هر بخش، 

یک تا ۳ اثر ارسال کند.
 علاقه منــدان می توانند آثــار خود را از طریق 
ایمیل، پست یا تلگرام به دبیرخانه جشنواره ارسال 
کنند. به برگزیدگان هر بخش، تندیس، سپاسنامه 
و جایــزه نقدی اهدا خواهد شــد. آخرین مهلت 
ارسال آثار، دهم فروردین ماه ۱۴۰۴ است. مؤسسه 
»تماشاگه راز« حق استفاده از اشعار اجرا نشده در 
تولید آثار موســیقایی و چاپ آثار در قالب کتاب، 
ویژه نامه یا لوح فشرده یادبود را دارد. علاقه مندان 
بــرای مطالعه متن کامل این فراخوان و کســب 
اطلاعات بیشتر می توانند جست وجوی مختصری 

در فضای مجازی داشته باشند.

بلیت ها تأثیرگذاربود.«
او درادامه صحبت هایش گفت: »درحال حاضر مجمع صنفی ناشران آثار شنیداری تنها صنفی 
است که دراین یک دهه اخیر از سود و سرمایه خود صرف نظرکرده و آرتیست معرفی می کند، 
اما در نهایت مجبوراست به خاطر رفاه جامعه، قیمت بلیت ها را از یک حدی بالاتر افزایش ندهد. 
بطورمثال در جشنواره موسیقی فجرامسال طی گفت و گو هایی که با برگزار کنندگان جشنواره 
داشتیم، تلاش مان این بود قیمت بلیت کنسرت ها در یک عدد ثابت باقی بماند و بالاتر نرود و 
درکنسرت های بخش خصوصی نیز این اتفاق افتاده است.« به گفته رجب پور »طی صحبت هایی 
که با مدیران سالن ها انجام گرفته وهمچنین مساعدت وهمیاری خانم دکتر رضایی معاونت محترم 
هنری وآقای صدری سرپرست دفتر موسیقی قرار شده است با در نظر گرفتن قواعد قانونی، سقف 

ثابتی برای این قیمت ها تعریف شود.«

 حمایت ناشران از کنسرت ها
این کنسرت گذار درباره نگاه ویژه و حمایتی در خصوص کنسرت هنرمندان موسیقی نواحی 
ایران بیان کرد: »درنظر داریم طی طرحی که صحبت های اولیه آن با خانم دکتر رضایی هم انجام 
گرفته است، شرکت های تولید موسیقی به جای پرداخت مالیات، درحوزه موسیقی هویتی )ردیف 
دستگاهی( و نواحی، نگاه های حمایتی در رشد و توسعه موسیقی کلاسیک ایرانی و موسیقی 
نواحی داشته باشند. باید توجه کنیم که دولت در سال های گذشته در بخش سرمایه گذاری کار 
جدی انجام نداده و حتی نگاه جدی به این مقوله نداشته. بنابراین بهترین راه حل این است که 
ناشران به جای پرداخت مالیات، همان مبلغ را درحوزه موسیقی ایرانی و نواحی هزینه کنند.«

درسالی که گذشت قیمت بلیت کنسرت ها تغییرات نوسانی داشت و بایستی گفت طی همین 
سال ۳بار افزایش قیمت داشته است این درحالی است که به گفته یکی از سالن دارها قیمت اجاره 

بهای سالن یک بار افزایش یافته است.

 نمی خواهیم کنسرت ها به یک کالای لوکس تبدیل شود
یکی ازمسئولان سالن میلاد نمایشگاه بین المللی تهران درباره اجاره بهای سالن های کنسرت 
و تأثیرگذاری آن روی قیمت بلیت ها اظهار کرد: »سالن میلاد نمایشگاه بین المللی، یک سالن 
دولتی است و در این مجموعه بعد فرهنگی که بسیار مورد توجه بوده، حمایت از مردم است.«

او درادامه صحبت هایش گفت: »ما هرســال حدود ۳۰ درصد افزایش اجاره بها داریم واین 
افرایش قیمت طی ســال ثابت است، چرا که تمام تلاش ما این است، خانواده های بیشتری از 
جمله قشر متوسط و کارمندان و... از کنسرت هایی که طی سال برگزار می شود بهره ببرند و در 
این برنامه های شاد سهیم باشند تا کنسرت ها به کالاهای لوکس تبدیل نشود. نکته مهم اینکه 

این افزایش قیمت در شهریورماه امسال اعمال شده است.«
او درباره قیمت متفاوت سالن های کنسرت پایتخت بیان کرد: »مجوز ها از سوی ارشاد دریافت 
می شود و براساس سطح یا تراز خواننده این قیمت گذاری ها انجام می گیرد. برخی از تهیه کننده ها 
منصفانه برخورد می کنند و مراعات حال مردم را دارند و از سود خود صرف نظر می کنند تا افراد 

بیشتری در تماشای این کنسرت ها سهیم باشند.«
این مســئول درپاسخ به این سؤال که در ســال جدید هم با افزایش قیمت در کنسرت ها 
مواجــه خواهیم خواهد بود یا نه افزود: »طبق روند ســالانه ۲۵ تــا ۳۰ درصد افزایش قیمت 
داریم که نســبت بــه افزایش قیمت هایی که بر همــه کالاها و اجناس وجــود دارد، چندان 
مشــهود نیست. جالب اینکه تمامی سالن های کشور نسبت به ما معترض هستند صحبتشان 
این اســت، با توجه به اینکه ســالن میلاد نمایشــگاه در بهترین نقطه شــهر قرار دارد، چرا 
 افزایش قیمت اجاره بهای ســالن بالاتر از این نیســت؟ اما ما به دنبال درآمدزایی نیســتیم

 و هدفمان حمایت ازمردم است.«

 جیمز باند سابق، بازیگر یک اقتباس ادبی شد
دنیل کریگ در فیلم جدید گرتا گرویگ محصول نتفلیکس با عنوان »خواهرزاده جادوگر« )The Magician’s Nephew( برای اساس 

رمان های »سرگذشت نارنیا« مقابل دوربین می رود.
 داستان فیلم بر اساس ششمین داستان از هفت گانه »سرگذشت نارنیا« نوشته سی. اس. لوئیس ساخته می شود و  دنیل کریگ 

نقشی مهم در این فیلم خواهد داشت.
این پروژه نخستین کارگردانی گرتا گرویگ پس از موفقیت بزرگش با فیلم »باربی« و اولین محصول از قراردادی است که او با 

نتفلیکس برای ساخت حداقل دو اقتباس از سری رمان های فانتزی سی . اس لوئیس امضا کرده است.  
بر اساس گزارش ها، به کریگ نقشی در این فیلم پیشنهاد شده است که هم اکنون در مرحله تولید قرار دارد و پیش بینی می شود 
در پاییز ۲۰۲۶ اکران شود. اگرچه نتفلیکس تایید نکرده که کدام رمان در حال اقتباس است، اما گمانه زنی ها حاکی از آن است که 
این فیلم »خواهرزاده جادوگر« خواهد بود که در پایگاه اینترنتی فیلم ها )IMDb( به عنوان پروژه بعدی گرویگ فهرست شده است.  

»خواهرزاده جادوگر« که در ســال ۱۹۵۵ منتشــر شد، ششــمین کتاب از مجموعه هفت جلدی لوئیس است، اما از نظر زمانی 
اولین داستان محسوب می شود که به شرح ایجاد نارنیا توسط آسْلان، شیر نمادین، می پردازد. دو کودک به نام های دیگوری و پولی 
شخصیت های اصلی این رمان هستند و عمو اندرو، عموی دیگوری، نیز نقشی مهم ایفا می کند. گمانه زنی ها بر این است که کریگ 

ممکن است نقش عمو اندرو یا آسلان )احتمالاً به عنوان صداپیشه( را بازی کند.  
به گزارش گاردین، نتفلیکس در سال ۲۰۱۸ حقوق ساخت اقتباس های سینمایی و تلویزیونی از سری نارنیا را خریداری کرد و این 

اولین بار است که حقوق تمامی هفت کتاب در اختیار یک شرکت واحد قرار گرفته است. خود لوئیس هرگز حقوق 
اقتباس سینمایی کتاب هایش را نفروخت، زیرا معتقد بود ساخت اقتباس های متقاعدکننده از آن ها ممکن نیست.

پس از او، بنیاد این نویسنده با شرکت والدن مدیا )Walden Media( توافق نامه ای امضا کرد که منجر به ساخت 
 )Prince Caspian( »سه فیلم »نارنیا« بین سال های ۲۰۰۵ تا ۲۰۱۰ شد: »شیر، کمد و جادوگر«، »شاهزاده کاسپین
و »ســفر کشتی ســپیده پیما« )The Voyage of the Dawn Treader(. با این حال، این توافق پس از عملکرد 
ضعیف فیلم »سفر کشتی سپیده پیما« در گیشه پایان یافت و وراث لوئیس به دنبال گزینه های دیگری رفتند.  

اگرچه جزئیات تأییدشده درباره پروژه گرویگ اندک است، اما گزارش شده که خواننده بریتانیایی چارلی 

 حسابرس بانک مرکزی میزان تعهدات ارزی ایفا نشده شرکت های پتروشیمی در سال 
گذشته را ۱۲ درصد اعلام کرد و گفت: بر خلاف قانون، امسال ۳۰ درصد تعهدات ارزی سر 

رسید شده پتروشیمی ها بازنگشته است.
بازگشت ارز حاصل از صادرات یکی از چالش های اصلی تامین ارز مورد نیاز کشور در سال 
های اخیر و بخصوص پس از خروج آمریکا از برجام و بروز مشکلات ارزی برای کشور بوده است.

این موضوع بویژه در ماههای گذشته مورد انتقاد جدی بسیاری از کارشناسان و مسئولان 
قرار داشته و از اینکه شرکت های بزرگی مانند پتروشیمی ها که بیشتر آنها به نهادهای وابسته 

به دولت تعلق دارند از بازگرداندن ارز صادرات امتناع می کنند، انتقاد کرده اند.
اگرچه پتروشیمی ها می گویند که از ۱۱.۵ میلیارد دلار صادراتی که امسال داشته اند ۹ 
میلیارد دلار آن را بازگردانده و عرضه کرده اند و ۲.۵ میلیارد دلار باقیمانده هم برای خرید 

کالاهای ارزبر در صنعت پتروشیمی است اما حسابرس بانک مرکزی این ادعا را رد کرد.
علیرضا عابدینی حسابرس بانک مرکزی به تازگی در گفت و گویی درباره آخرین وضعیت 
رفع تعهد ارزی پتروشیمی ها اعلام کرد: در سال ۱۴۰۲ بیش از ۱۲ درصد تعهدات ارزی 
پتروشیمی ها انجام نشده است. یعنی معادل ۸۸ درصد ارز این شرکت ها به کشور بازگشته 

است.
وی ادامه داد: ولی در سال ۱۴۰۳ این درصد عدم ایفای تعهدات به ۳۰ درصد افزایش 

پیدا کرده است.
حسابرس بانک مرکزی تاکید کرد: گزارشی که دیوان محاسبات تهیه کرده بر اساس 
داده ها و اطلاعاتی است که از سامانه های بانک مرکزی اخذ نموده و دیوان محاسبات این 

داده ها را بررسی کرده و تحلیل کرده است که به اعداد بالا رسیده است.
وی تصریح کرد: دیوان معتقد است با توجه به تبصره بند »ه« ماده ۲ مکرر قانون مبارزه با 
قاچاق کالا و ارز، باید همه تعهدات ارزی به چرخه اقتصادی کشور بازگردد. در مورد شرکت 

های پتروشیمی و پالایشی باید تاکید کنم که این تعهدات ایفا نشده است
عابدینی تاکید کرد: ما می گوییم در شرایط فعلی اقتصادی کشور باید تمامی ارزی که 
سررسید شده به چرخه اقتصادی برگردد و از این رو موضوع ترک فعل دستگاه های متولی 
به دادسرای دیوان محاسبات کشور ارسال شده و با توجه به سیاست های این دیوان جهت 
ورود به مسائل مهم که در اقتصاد و معیشت مردم تاثیر دارد، مطمئنا با ترک فعل دستگاه های 

متولی در این موضوع برخورد قانونی صورت خواهد گرفت.
اگرچه گزارش های نظارتی درباره میزان ارز صادراتی بازنگشته به کشور رسانه ای نشده 
اما برآوردهای حاکی از آن اســت که از ســال ۱۳۹۷ که الزام صادرکنندگان به رفع تعهد 
ارزی اجرایی شــد، تاکنون ۱۷ میلیارد دلار ارز به کشور بازنگشته است که بانک مرکزی 
اطلاعات مربوط به صادرکنندگان متخلف را از همان ابتدا به صورت سالیانه به قوه قضاییه 

ارسال کرده است.
آخرین گزارش ارسالی در این زمینه به آبان ماه امسال باز می گردد که پرونده تمامی 
صادرکننده حقوقی و حقیقی متخلف ۲۷ آبان ماه به دادسرای عمومی و انقلاب ناحیه ۳۲ 

تهران منعکس شد.
همچنین سوابقی دال بر سوء رفتار تجاری برخی از صادرکنندگان نیز از سوی این بانک 

به کمیته پایش سوء رفتارتجاری مستقر در وزارت صمت منعکس شده است.
بانک مرکزی محدودیت های بانکی برای صادرکنندگان متخلف وضع می کند

از آنجا که بازگشــت ارز حاصل از صادرات با توجه به نقش آن در تأمین ارز مورد نیاز 
بابت واردات کالا و خدمات و تنظیم بازار ارز کشور بسیار ضروری است، بانک مرکزی قصد 
دارد از ابزارهای تنبیهی و تشویقی برای این کار استفاده نماید اما با توجه به عدم پیش بینی 
آن در قانون و آیین نامه ها، در شرایط کنونی و طبق مقررات متخلفان پس از تأیید کارگروه 

موصوف به دستگاه قضایی معرفی شوند.
همچنین بانک مرکزی جهت مدیریت منابع ارزی و نظام مندی بازگشــت ارز حاصل 
از صادرات ضمن تصویب دســتورالعمل در جلسه هفته گذشته هیات عالی بانک مرکزی 
محدودیت های بانکی مشخصی برای صادرکنندگان متخلف، وضع و به شبکه بانکی ابلاغ 

خواهد کرد.

  زنی که مایه اعتبار زن ایرانی بود
محمدعلی اسلامی ندوشن می گوید: اگر از من بپرسند که کدام زن طی این پنجاه سال بیشتر از همه مایه اعتبار زن ایرانی بوده است، 
خواهم گفت پروین. محمدعلی اسلامی ندوشن در کتاب های »نوشته های بی سرنوشت« و »زندگی، عشق و دیگر هیچ« درباره رخشنده 
اعتصامی معروف به پروین اعتصامی که  در ۲۵ اسفندماه ۱۲۸۵ در تبریز متولد شد و در ۱۵ فروردین ۱۳۲۰ در سن ۳۴سالگی بر اثر 
بیماری حصبه درگذشت، می نویسد:  »پروین نه شاعر نابغه بود که نبوغش را به هدر دهد، و نه مصلح اجتماعی. فردی بود با استعداد 
خوب. در میان گویندگان معاصر، بعد از بهار از همه مهم تر بود، در مقیاس کلی شعر فارسی شاعری متوسط و در میان زنان گوینده 
ایران، شخص اول؛ لااقل اولین زنی است که در زبان فارسی از او دیوان شعر برجای مانده است، چون از شاعران زن قبل از پروین، دیوانی 

برجای نمانده. بعضی از شعرهایش لطیف و دلنشین است و بعضی دیگر خسته کننده و ملال آور.
 دومین ویژگی پروین اعتصامی این است که شاهد برخورد قدیم و جدید بوده و آن را در شعر خود انعکاس داده است. پروین از کسانی 

است که از زن دفاع می کند. او در عین حال، اخلاقیات زمان را در شعر از یاد نمی برد و از این جهت هم اهمیت دارد.
 بخشی از شعرهای پروین حالت هماهنگی با زمان خودش را ندارد. او زنی خوش قلب و ساده دل بوده است که بیانش برای دوره 
تجدد و نیازِ زمان زیاد جا نیفتاده است و به همین علت هم جایگاهی که متناسب با اوست، به او داده نشده است. شخصا فکر می کنم که 
در خارج از ملاحظات متجددانه باید او را ارزیابی کرد.معمولا پروین را با فروغ فرخزاد مقایسه می کنند که فروغ برای خانم های روزآمد 
دلچسب تر است. علت موضوع را باید در تجددخواهی تند جست وجو کرد که فروغ فرخزاد به آن جواب می دهد، ولی پروین جواب نمی دهد.

پروین بیان کننده روح زن با فرهنگ متوســط ایرانی بود، بردبار و نجیب، وفادار به خانه، و بیش از آن نباید از او توقع داشــت؛ نه 
»کساندر« بود و نه ژاندارک. در او حالتی می بینیم که فردوسی آن را »شرم و آهستگی« می خواند و از قدیم ترین 
زمان، زن های بزرگ شاهنامه به آن آراسته بوده اند. به نظر من ارزش واقعی پروین در طیف نجیبانه ای است که در 
پشت گفتارش نهفته است، و همان هم هست که به هسته نجابت قوم ایرانی، و بزرگ منشی فرهنگ ایران، علی رغم 
همه زیروبم ها، می پیوندد. آمیختگی فرهنگ، یعنی تجدد و سنت با هم، یکی از خصوصیات انسان فرهیخته ایرانی 
در این دوره بوده است. نوع مضحکش زن هایی بودند که از همه مناسک و مظاهر غربی، و از جمله »برخورداری 
از زندگی« پیروی می کردند، و در عین حال از خرافه های ایرانی و حتی جادو جنبل و فال نخود هم دست بردار 

نبودند و هنوز هم دنباله اش ادامه دارد.

هفته نامه تخصصی صنایع پتروشیمی 
صاحب امتیاز و مدیر مسئول :

 دکتر مریم رباط 
قائم مقام مدیر مسئول : ابوالفضل حمیدی 

زیر نظر شورای سیاست گذاری 
سردبیر : عرفان حمیدی 

چاپ : انتشارات آمو 
گستره توزیع : سراسری 
تلفن : ۴۹۱۰۵۱۱۱-۰۲۱

info@petrochemicalind.ir : ایمیل
نشانی : تهران ، بلوار مرزداران ، خیابان ایثار  

انتهای کوچه مالک، پلاک ۶۱

پتروشیمی ها امسال ۳۰ درصد ارز صادراتی را برنگرداندند

نایب  رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی ایران بر این باور است آن چیزی که 
در کنار برگزاری نمایشگاه هایی مانند ایران اکسپو اهمیت دارد، افزایش تعاملات دیپلماتیک 

با کشورهای هدف اقتصادی است.
به گزارش از اتاق بازرگانی، صنایع ، معادن و کشاورزی ایران، حسین پیرموذن روز سه 
شنبه گفت: باید سیاست را در مسیر حمایت از اقتصاد به کار بگیریم و در کنار برگزاری 
نمایشگاه هایی مانند ایران اکسپو، افزایش تعاملات دیپلماتیک با کشورهای هدف اقتصادی 

را در اولویت قرار دهیم.
نایب رئیس اتاق ایران به ضرورت برگزاری و مهیا کردن زیرساخت هایی برای بهره مندی 
بیشتر از عواید حاصل از نمایشگاه، اشاره کرد و اظهارداشت: دولت  ها باید با بسترسازی 

و ایجاد تعاملات سازنده بین المللی، مسیر را برای فعالان اقتصادی هموار و مهیا کنند و 
شرایطی را به وجود آورند که تجار و سرمایه گذاران به کمک ابزارهایی مانند مشارکت در 

نمایشگاه های بین  المللی به سهولت با طرف  های خود در دیگر کشورها ارتباط بگیرند.
وی تصریح کرد: تعاملات دیپلماتیک به شــکل گیری روابط اقتصادی بین کشورها، 
کمک می کند و منجر به ایجاد فضایی مناسب برای تجارت و جذب سرمایه گذاری خارجی 
می شود، در همین راستا و زمانی که سیاست، پایه های روابط اقتصادی را شکل داده و تقویت 
می کند، کشورها از طریق ابزارهای مختلف که یکی از آنها نمایشگاه ها هستند، توانمندی ها 

و حوزه های فعالیت خود را معرفی می کنند.
نایب رئیس اتاق ایران با تاکید بر ضرورت مشارکت جدی اتاق ایران در برگزاری انواع 

نمایشگاه های بین المللی و تخصصی گفت: ایران اکسپو فرصت خوبی است تا از طریق آن 
بازارهای هدف صادراتی را افزایش دهیم. محدود بودن صادرات ایران به چند کشور خاص 
نه تنها با ظرفیت های کشور همخوانی ندارد بلکه اقتصاد ایران را کوچک می کند و این 
موضوع از طرف بخش خصوصی قابل پذیرش نیست. باید از تمام داشته های خود استفاده 

کنیم تا اقتصاد کشور قوی شود.
پیرموذن ادامه داد: بدون شک اگر برخی از چالش های حاکم بر اقتصاد ایران را برطرف 
کرده بودیم، امروز استفاده بهینه تری از این نمایشگاه می بردیم؛ اما این به معنای دست روی 
دست گذاشتن و کاری انجام ندادن نیست. باید شرایط امروز خود را بپذیریم و متناسب 
با آن از ظرفیت ها و موقعیت هایی که در اختیار داریم به نفع اقتصاد ایران استفاده کنیم. 

تعاملات دیپلماتیک اثربخشی ایران اکسپو را افزایش می دهد


